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روزنامه صبح ایران

نماینده مجلس: 

اعاده اموال نامشروع مسئولان قانونی شد

آیا مقررات و قوانین مختلف دراین باره توانسته هدف قانونگذار را محقق سازد؟

خشاب پُرِ قانون برای ممنوعیت حمل سلاح

کمال  خرازی: 

ایران در تصمیمات جدید 
برجامی جدی است
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سفیر ایران در عراق با بیان این که در سه ماه اول سال 1398 سفر 
اتباع عراق به ایران به طور چشمگیری افزایش یافته است و پیش بینی 
می شود با توجه به آغاز فصل تابستان بر تعداد شهروندان عراقی که به 
ایران سفر می کنند افزوده شود، گفت: این افزایش چشمگیر جهانگرد 
فرصتی است که باید به خوبی از آن استفاده کرد.ایرج مسجدی اظهار 
کرد: آمار بخش کنسولی سفارت ایران در بغداد و دیگر نمایندگی های 

کشورمان در عراق نشان می دهد که تعداد اتباع عراقی ...

رئیس جمهور تاکید کرد: رویکرد ثابت جمهوری اسلامی ایران کاهش 
تنش، عدم هرگونه درگیری بین نیروی نظامی کشورها و توسعه صلح و ثبات 

در منطقه و سراسر جهان است.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در دیدار »گابریلا 
کوئواس بارون« رئیس اتحادیه بین المجالس جهانی )IPU( اظهار داشت: 
اتحادیه بین المجالس جهانی همواره در هدایت و نزدیکی پارلمان ها و افکار 
عمومی برای هماهنگی در مسایل مهم سیاسی و اجتماعی نقش آفرینی 

سفیر ایران در عراق اعلام کرد

تلاش صهیونیست ها برای 
تخریب روابط ملت ایران و عراق

روحانی در دیدار رئیس اتحادیه بین المجالس جهانی:

رویکرد ایران کاهش تنش
 عدم هرگونه درگیری است
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دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: دستگاه قضایی ناهنجاری های مبتنی بر بدحجابی را 
برنمی تابد و نمی پذیرد که برخی برای خدشه دار کردن وضعیت حجاب و عفاف در قم اقداماتی انجام 
دهند.مهدی کاهه ظهر یکشنبه در نشست خبری که به مناسبت هفته قوه قضائیه در دادسرای 
عمومی و انقلاب قم برگزار شد، با تأکید بر اینکه رسانه ها نباید با انتشار برخی اخبار اضطراب در 
جامعه ایجاد کنند بلکه باید با امید دادن به مردم جامعه را به سمت اطمینان به قانون و دستگاه 
قضایی هدایت کنند.وی با اشاره به پرونده پروژه مسکونی رضوان در قم، بیان کرد: متهمین به اسم 
پروژه مسکونی در طول هشت سال مشغول فعالیت و جذب مال مردم بودند که با ورود دادستان 
به عنوان مدعی العموم متهم اصلی این پرونده و چند تن از عوامل شرکت و دلالان با صدور قرار 

بازداشت به زندان معرفی شدند.دادستان عمومی و انقلاب قم، آخرین وضعیت رسیدگی...

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تصویب بلوار پیامبر اعظم)ص( در شورای عالی 
معماری و شهرسازی کشور، گفت: علیرغم این مهم اخیراً کمیته انطباق به دلیل نداشتن مجوز از 
این شورای عالی دو قرارداد سرمایه گذاری در این بلوار را رد کرده است.حسین اسلامی با اشاره 
به مشکلات پیش  آمده برای توسعه بلوار پیامبر اعظم)ص(، اظهار داشت: این پروژه بزرگ با صرف 
هزینه هنگفت و به طول حدود هفت کیلومتر و عرض حدود یکصد متری به صورت معبر و بدنه های 
بسیار مناسب برای سرمایه گذاری ایجاد شده است.سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
برای احداث بلوار پیامبر اعظم)ص( حدود 400 میلیارد تومان اوراق مشارکت به فروش رسیده بود، 
افزود: بدنه این پروژه بهترین فرصت برای سرمایه گذاری و ایجاد ارزش افزوده برای شهر بوده است 

که علاوه بر زیبایی ها، این بلوار به قطب خدماتی نیز تبدیل می شود...

دادستان قم تاکید کرد

برخورد جدی 
با هنجارشکنان در قم

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد

ردقرارداد سرمایه گذاری بلوار 
پیامبر اعظم)ص( به دلایل نامعلوم 

88

5

ارزش پول ملی را 
تقویت می کنیم 

رئیس کل بانک مرکزی :

می خواهیم محوریت تعیین نرخ ارز در داخل کشور باشد

شرایط برای تک نرخی کردن ارز مهیا نیست

افزایش ذخائر اسکناس کشور بی سابقه است

دولت نمی خواهد اقتصاد کشور بهم بخورد

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان:

بی وفایان به لیست امید با مردم 
هم عهدشکنی می کنند

تکذیب شایعه قهر جهانگیری با دولت 
7

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با بیان 
اینکه کارگروهی برای رصد و ارزیابی عملکرد لیست امید 
تشکیل شده است، گفت: نامزدهای که به لیست پشتیبان 
خود در انتخابات بی وفایی کردند، می توانند با مردم هم 
عهد شکنی کنند. »سید محمود میرلوحی« در این باره 
گفت: با توجه به اینکه مردم در انتخابات به لیست انتخاباتی 
گرایش دارند، اینکه نامزدی برای حضور در لیست انتخاباتی 

درخواست می دهد و به محض اینکه رای می آورد در 
رفتاری غیرحرفه ای، شعار استقلال و وابسته نبودن به هیچ 
گرایشی را می دهد، رسم خوبی نیست.وی روز یکشنبه 
در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ادامه داد: ۶0 نفر از اعضای 
لیست امید پس از ورود به مجلس دهم، بدون احساس دِین 
رسماً از این ائتلاف اعلام برائت کردند که این موضوع علاوه 

بر پشت کردن به جریان حام...

رییس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: جمهوری اسلامی ایران پس از اتمام مهلت ۶0 روزه گام های جدیدی 
برمی دارد و مسئولان ایرانی در تصمیمات برجامی خود جدی هستند.»سید کمال خرازی« روز یکشنبه پس از دیدار 
»اندرو موریسون« وزیر مشاور در امور خاورمیانه انگلیس در جمع خبرنگاران درمورد محورهای دیدار امروز خود با این 
مقام انگلیسی اظهارداشت: سفر وزیر مشاور و معاون وزیر خارجه انگلیس به تهران برای پیگیری روابط دو کشور انجام 

شده است...

* فرصت اروپا برای تغییر فضای کنونی کوتاه است 

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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مجلس،   مجتهد 
سیاسی می خواهد 

 مجلس دهم کم کم به آخر خط نزدیک شده است و 
اسفندماه انتخابات پارلمان یازدهم برگزار می شود. برخلاف  
کارزار ریاست جمهوری، سیاسیون شناخته شده ایران 

علاقه ای به حضور در انتخابات قوه مقننه ندارند و به عبارتی نمایندگی مجلس را برای خود 
کسر شان می دانند.معدود استخوان خُرد کرده های سپهر سیاست ایران هم که تصمیم 
به حضور می گیرند برای تکیه زدن به کرسی ریاست پارلمان است.مجلس در ایران تقریبا 
جایگاه خودش را از دست داده است. فراموش نکنیم »دکتر مصدق« تمام برنامه هایش 
برای ملی کردن صنعت نفت را با کمک مجلس پیش برد.در همین دوران انقلاب، مجلس 
اولین رییس جمهور تاریخ ایران یعنی ابوالحسن بنی صدر را از سمت خود عزل کرد. 
امام مسئله گروگان های سفارت آمریکا در تهران را به مجلس سپرد. هاشمی رفسنجانی، 
رییس مجلس، فرمانده جنگ بود.اینها نمونه های بسیار کوچکی از نقش مهم پارلمان در 
تاریخ ایران است. مجلسی که سال هاست سیر نزولی خود را آغاز کرده است و امروز تقریبا 
نقشی در تصمیمات مهم کشور ندارد. نمونه اش مسئله »FATF« که معطل نظر مجمع 
تشخیص مصلحت است. این درحالی است که دولت و مجلس نظر مثبت خود را در مورد 
آن اعلام کرده اند و اگر مجلس قدرت گذشته را داشت، قطعا لایحه پولشویی، تا به امروز به 
سرانجام رسیده بود.شاید این عدم قدرت به خاطر این است که »قلندران سیاسی« حاضر 
نیستند ردای نمایندگی را به تن کنند و بی تجربه های سیاسی وارد صحنه می شوند و به 
خاطر عدم درک قدرت مجلس، تنها نظاره گر اتفاقات سیاسی کشور هستند.اگر تاریخ 
انقلاب اسلامی را مرور کنیم می توانیم مشاهده کنیم که مجالس مختلف ایران پذیرای 
چهره های شناخته شده و با سابقه انقلاب بودند.هاشمی رفسنجانی ریاست مجلس اول 
را در حالی به دست گرفت که چهره هایی مانند:» آیت الله سید علی خامنه ای، مهدی 
بازرگان، محمد یزدی، یدالله و عزت الله سحابی، حسن آیت، صادق خلخالی، محمد 
غرضی، مهدی کروبی، موحدی کرمانی، ناطق نوری، مصطفی چمران و سید محمد 
خاتمی و ...« بر کرسی های آن نشسته بودند.حضور 5 رئیس جمهور از 7 رئیس جمهور 
ایران در مجالس اول تا پنجم به خوبی حکایت از قدرت پارلمان در آن سال ها دارد. اولین 
رییس جمهوری )ابوالحسن بنی صدر( نیز چون قبل از تشکیل اولین مجلس انتخاب 
شد طبعا نمی توانست پیشینه نمایندگی داشته باشد اما سابقه نمایندگی مجلس بررسی 
نهایی قانون اساسی ) خبرگان قانون اساسی( و عضویت در شورای انقلاب را داشت که 
نقش قوه مقننه را در سال 58 ایفا می کرد. بعد از مجلس ششم، نمایندگی به دست 
کسانی افتاد که از مدیریت فرهنگی یک استان یا مناصبی در پاره ای نهادها به مجلس راه 
پیدا کردند و پارلمان به دست کسانی افتاد که بعضا نگاه هیجانی به مسائل کشور داشتند. 
نحوه برخورد با مسائل کشور در سال های اخیر در مجلس شورای اسلامی به خوبی بیانگر 
همین معناست.مجلس ایران احتیاج به افرادی دارد که توان اجتهاد سیاسی داشته باشند 
نه اینکه تنها تماشاگر اتفاقات سیاسی ایران باشند. این روزها با توجه شرایط حساس، ایران 

در تمام پست ها احتیاج به مردان بزرگ دارد.

چهار گام قانونی برای مبارزه با فساد
مصطفی آرانی

 چهار اقدام قانونی در روزهای اخیر، نشان می دهد که دست کم در حوزه قانون گذاری 
و مقررات نویسی، مبارزه با فساد اداری به یک گفتمان تبدیل شده است. محیط 
قانون گذاری در کشور، به طور جالب توجهی در چند روز اخیر، حول محور مبارزه با فساد 
اداری می چرخد. دولت، مجلس و قوه قضاییه و حتی مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
این چند روز درگیر مصوباتی شدند که یا در قدم اول راه هستند و تازه باید در مجلس 
بررسی شوند یا اینکه در پایان راه هستند و ابلاغ هم شده اند.۱. ۲۱ خرداد یعنی کمتر از 
دو هفته پیش، سخنگوی قوه قضاییه از از تصویب، ابلاغ و اجرایی شدن آیین نامه »قانون 
رسیدگی به دارایی مقامات، مسئولان و کارگزاران جمهوری اسلامی ایران« از سوی 
رئیس قوه قضاییه خبر داد و به این ترتیب این قانون رسماً وارد فاز اجرایی شد. قانون 
مذکور مصوب ۹ آبان ۱۳۹۴ در مجمع تشخیص مصلحت نظام است و خود در راستای 
اجرای اصل ۱۴۲ قانون اساسی است که می گوید مسئولان نظام باید اموال خود را به 
قوه قضاییه اعلام کنند.۲. اما ظاهراً این قانون، نتوانسته به طور کامل مسایل و مشکلات 
این حوزه را برطرف کند چرا که در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی کلیات 
طرح اعاده اموال نامشروع و نحوه اجرای اصل ۴۹ قانون اساسی تصویب شد و مجلس 
وارد بررسی جزییات این طرح هم شد. آن طور که نمایندگان پیشنهاد دهنده این طرح 
می گویند، اگرچه در ۲5 شهریور سال ۶۳، قانونی برای اجرای اصل ۴۹ قانون اساسی و 
بازپس گیری اموال نامشروع تصویب شده اما رویکرد آن قانون، بیشتر مربوط به کارگزاران 
نظام پیش بوده است. اما حالا نمایندگان می خواهند برای آنچه »جلوگیری از سوء استفاده 
مسئولان« بیان شده، قانون جدیدی در این زمینه تصویب کنند تا اگر مشخص شد که 
مسئولی اموال نامشروعی داشته، بتوان از او باز پس گرفت.۳. نمایندگان مجلس در جلسه 
امروز، ایرادات شورای نگهبان بر لایحه تمدید مدت اجرای آزمایشی قانون ارتقای سلامت 
نظام اداری و مقابله با فساد را هم بررسی کردند و با وجود اصلاح دو اشکال شورای نگهبان، 
در خصوص یک اشکال، ضمن اصرار بر نظر قبلی خود این لایحه را به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع دادند. حالا این مجمع تشخیص مصلحت نظام است که باید در این 
خصوص نظر خود را اعلام کند. در صورت تصویب نهایی این قانون، مدت اجرای آزمایشی 
آن تا شهریور سال ۱۳۹۹ خواهد بود.۴. البته دولت نیز در این زمینه دستی بر آتش داشته 
است و در اولین روز این هفته، حسن روحانی، رئیس جمهور، لایحه شفافیت را پس از 
سیر مراحل بررسی در کمیسیون خاص شفافیت و معاونت اقتصادی رئیس جمهور و 
تصویب در جلسه ۲5 اردیبهشت ۱۳۹8 هیات وزیران، به مجلس شورای اسلامی فرستاد.

روایتی از انتخابات ریاست  کمیسیون امنیت ملی خارجی

فلاحت پیشه :تبانی شد
فلاحت پیشه می گوید اتفاقا در انتخابات هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و 

سیاست خارجی تبانی و زورآزمایی سیاسی صورت گرفت
 انتخابات هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دیروز در 
نهایت برگزار شد تا شوک بزرگ به اصلاح طلبان دقیقا در همین نقطه وارد شود. جایی 
که مجتبی ذوالنوری کاندیدای فراکسیون ولایی توانست در یک ائتلاف بین فراکسیون 
مستقلین و ولایی ریاست این کمیسیون را از فلاحت پیشه پس بگیرد. ذوالنوری در این 
انتخابات ۱۱ رای در مقابل ۱0 رای فلاحت پیشه بدست آورد. یک رای باطله بود و یک 
نماینده هم در جلسه کمیسیون امنیت غایب بود. فلاحت پیشه در گفتگو با خبرآنلاین 
به بیان آنچه  در کمیسیون امنیت ملی رخ داد و کرسی ریاست از او گرفته شد پرداخت.

این عضو کمیسیون امنیت با اشاره به اینکه ائتلاف بین مستقلین و ولایی ها در انتخابات 
هیات رئیسه کمیسیون امنیت هم ادامه پیدا کرد، گفت: از مستقلین فقط آقای دهقانی 

به من رای دادند و بقیه در قالب ائتلاف به آقای ذوالنوری رای دادند. 
وی با بیان اینکه این مسائل جزو واقعیت های مجلس و طبیعی هم است، گفت: من 
توفیق داشتم که در هیات رئیسه حضور داشته باشم و از این به بعد هم اگر کمکی از من 

بربیاید به آنها کمک خواهم کرد.
فلاحت پیشه با تاکید براینکه در هیچ کدام از دسته بندی های فراکسیونی مجلس 
قرار نمی گیرد، خاطرنشان کرد: سال گذشته هم که رای آوردم لطف همکاران عزیز در 
فراکسیون امید بود. تنها جریانی که برنامه من را دید و دو سال از من حمایت کردند این 
فراکسیون بود و قدردان زحماتشان هستم. البته دو سه نفر دیگر از دوستان هم به من 

رای داده بودند که رای شان براساس عملکرد بود.
این عضو کمیسیون امینت گفت: یکی از مشکلات مجلس این است که براساس 
عملکرد افراد رای گیری نمی شود. کسی از من نپرسید عملکردت چه بوده است، برای 
من مهم بود که کمیسیون امنیت در همه عرصه ها حضور داشته باشد ولی فراکسیون ها 
بیشتر زورآزمایی سیاسی دارند و نوعی تبانی فراکسیونی در این انتخابات صورت گرفت و 
این اتفاق افتاد.فلاحت پیشه تاکید کرد: شاید از نظر برخی آقایان نقطه ضعف من این بود 

که سفرهای خارج از کشور را به شدت محدود کرده بودم نه 
وی ادامه داد: بازهم من ممنون هستم به عنوان  کسی که هیچ حزب و فراکسیونی 
نداشتم ولی ۱0 تا رای داشتم لطف دوستان فراکسیون امید بود که تمام قد از من حمایت 
کردند. برخی دیگر از دوستان از فراکسیون های دیگر هم به من رای دادند تشکر می کنم. 
اما یک نماینده در کمیسیون امنیت ملی غایب بود. نماینده ای که بنا به گفته فلاحت 
پیشه مرتضی صفاری نطنزی بود، او در این باره گفت: آقای صفاری رای شان به من بود و 
الان هم اگر بودند قطعا به من رای می دادند ولی مریض هستند و نمی شد نماینده ای را از 
بیمارستان برای رای دادن به کمیسیون آورد. ایشان مدتی است که در بیمارستان هستند 

و من راضی نبودم که با این وضع به مجلس بیایند.
* یک رای باطله به نام فردی جز دو کاندیدا

فلاحت پیشه درباره یک رای باطله ای که در انتخابات هیات رئیسه این کمیسیون 
ثبت شده بود، اظهار داشت: اسم فردی غیر از من یا آقای ذوالنوری روی آن نوشته شده 

بود که رای باطله اعلام شد. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا عارف برای ریاست شما لابی کرد، گفت: در داخل و 
خارج از مجلس خیلی ها تلاش کردند. آقای عارف هم به من نظر داشت و  تلاش کرد، 
به دوستان امیدی هم گفته بود که به من رای بدهند در میان سران سه فراکسیون تنها 
جریان امید و آقای عارف بودند که تمام قد برای من تلاش کردند. ولی در نهایت ولایی 

ها و مستقلین با هم ائتلاف کردند.

رحمانی فضلی در نشست فراکسیون ولایی:

برخورد انتظامی تنها راه 
مقابله با بد حجابی نیست

وزیر کشور، گفت: مسائل فرهنگی، حجاب و عفاف دارای کمیته ویژه ای است که 
دبیری آن کمیته بر عهده وزیر کشور قرار داده شده، البته تنها راه مقابله با آن برخورد 

انتظامی نیست و باید کار فرهنگی صورت بگیرد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشوردر نشست  اعضای فراکسیون نمایندگان ولایی 
مجلس گفت: وزارت کشور برنامه توسعه ای مشخص را تهیه کرده و بر اساس برنامه 
حرکت می کند، تقسیمات کشوری حدود 5 سال متوقف شده ولی حدود ۲ سال است 
که تقسیمات کشوری را آغاز کرده ایم و مراتب خاص خود را دارد، همچنین سند توسعه 
۳ استان از جمله استان کردستان را به طور جدی دنبال می کنیم.وی با بیان اینکه در 
مورد قاچاق کالا، اقدامات اساسی انجام شده و شرایط فعلی، شرایط مطلوبی است، تصریح 
کرد: در مورد تنفیذ اختیارات به استاندارها، اعتقاد به تنفیذ داریم و این کار را نیز انجام 
داده ایم، در انتصابات وزارت کشوری این موضوع را نهادینه کرده ایم که انتصابات باید در 
داخل خانواده وزارت کشور باشد.عضو کابینه دولت دوازدهم با اشاره به اینکه اعتقاد به 
اصلاح ساختار بودجه داریم و دولت در همین جهت حرکت می کند، ادامه داد: تلاش 
می کنیم مدیران معتقد و مومن منصوب شوند؛ مسائل فرهنگی، حجاب و عفاف دارای 
کمیته ویژه ای است که دبیری آن کمیته بر عهده وزیر کشور قرار داده شده و در این 
زمینه کوتاه نمی آییم، البته تنها راه مقابله با آن برخورد انتظامی نیست و باید کار فرهنگی 
صورت بگیرد.رحمانی فضلی با تاکید بر اینکه بحث کارت ملی هم با مشکلاتی روبه رو 
شد که در حال حاضر این مشکلات حل شده است، عنوان کرد: برای حدود ۱0 میلیون 
نفر تاکنون کارت ملی صادر نشده، مدیریت و ساماندهی افاغنه نیز نیازمند حساسیت و 
دقت ویژه ای است.وزیر کشور، گفت: مهمترین مشکل شوراها دخالت آنها در امور اجرایی 
است، شوراها باید در جایگاه خود نقش آفرینی کنند ولی وارد مسائل اجرایی شده و 
برای خود مشکلات زیادی ایجاد کرده اند، در زمینه اصلاح این شرایط لایحه ای آماده 
کرده ایم که تقدیم مجلس می کنیم.وی با بیان اینکه دولت الکترونیک به عهده معاونت 
برنامه ریزی و سازمان امور اداری و استخدامی است، ادامه داد:  انتصاب استانداران به عهده 
دولت است، برای یکی از استان ها ۶ مورد پیشنهاد در هیات دولت ارائه کردیم تا بالاخره 
استاندار انتخاب شد، انتصاب فرمانداران و بخشداران هم با حساسیت ویژه انجام می شود 
ولی با مجمع نمایندگان و نمایندگان شهرستان ها مشورت می کنیم.عضو کابینه دولت 
دوازدهم، اضافه کرد: مدیران، استانداران، فرمانداران و بخشداران وزارت کشور باید در 
انتخابات بی طرف و مجری صادق باشند، حق ندارند در جریانی جناحی و سیاسی ورود 
پیدا کنند.وزیر کشور در پایان خاطرنشان کرد: در زمینه جمع آوری و دفن زباله، لایحه به 
مجلس شورای اسلامی لایحه ای ارائه کرده ایم، تصویب این لایحه مشکل زباله به ویژه در 

استان های شمالی را برطرف می کند.

نماینده مجلس: 

اعاده اموال نامشروع مسئولان قانونی شد
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی گفت: دیروز با تصویب کلیات طرح 
اعاده اموال نامشروع مسئولان و نحوه اجرای اصل ۴۹ قانون اساسی در مجلس شورای 

اسلامی، این روند به صورت قانونی طی می شود. 
محمد کاظمی اظهار داشت: سال ۶۳ قانونی با عنوان نحوه اجرای اصل ۴۹ قانون 
اساسی در مجلس تصویب شد که این قانون در مورد اموال و دارایی وابستگان قبل 
از انقلاب بود و برای آن افراد اجرا می شد.وی افزود: بر اساس اصل ۴۹ قانون اساسی 
دولت موظف است اموال و ثروت های ناشی از غصب، رشوه، قمار، اختلاس، سو استفاده 
از مقاطعه کاری و معاملات دولتی و سایر موارد نامشروع را گرفته و به صاحبان حق 
برگرداند و در صورت مشخص نبودن افراد، این دارایی ها را به بیت المال بدهد.نایب 
رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس دهم خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه در 
سال های اخیر شاهد سو استفاده، رانت خواری و ویژه خواری برخی مسئولان کشوری 
در نظام جمهوری اسلامی بودیم، لازم بود در این زمینه اقدامات جدی انجام و قانونی 
تصویب شود.کاظمی ادامه داد: در همین راستا با تصویب کلیات طرح اعاده اموال نامشروع 
مسئولان در مجلس و الحاق برخی مواد این قانون به قانون نحوه اجرای اصل ۴۹، پیشنهاد 
شد که این قانون در مورد مسئولان جمهوری اسلامی نیز اعمال شود.وی گفت: طبق 
این قانون اگر هر یک از مسئولان اموالشان در مظان این بود که از طریق سو استفاده 
از موقعیت به دست آمده و مشروع نیست، دستگاه قضائی می تواند ورود کند و پس از 

تحقیق اگر حکم به نامشروع بودن اموال داد، باید به بیت المال برگردد.

سرلشکر رشید:

 مقابل هر تهدید و تجاوزی 
با قدرت دفاع می کنیم

فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا )ص( با تاکید بر اینکه در صورت وقوع درگیری 
در منطقه، دامنه و زمان آن از سوی هیچ کشوری قابل مدیریت نخواهد بود، گفت: ما 
به دنبال جنگ نبوده و نیستیم ولی با قدرت از منافع ملت ایران در برابر هر نوع تهدید و 

تجاوزی دفاع می کنیم. 
سرلشکر »غلامعلی رشید« دیروز در بازدید میدانی از مرکز فرماندهی و کنترل رادارها 
و سامانه های موشکی نیروی هوافضای سپاه در جمع فرماندهان این نیرو اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران در حال یک رویارویی راهبردی برای حفظ ثبات و موجودیت، 
همچنین موقعیت قدرت منطقه ای در برابر ائتلاف آمریکا، رژیم صهیونیستی و سعودی ها 
قرار دارد.وی افزود: دولت آمریکا باید با اجتناب از رفتار اشتباه در منطقه، نسبت به حفظ 
جان نیروهای آمریکایی و به خطر افتادن آنها مسئولانه رفتار کند.این مقام ارشد نظامی 
تاکید کرد: در صورت وقوع درگیری در منطقه، دامنه و زمان آن از سوی هیچ کشوری 
قابل مدیریت نخواهد بود، ما به دنبال جنگ نبوده و نیستیم، ولی با قدرت از منافع ملت 
ایران در برابر هر نوع تهدید و تجاوزی دفاع خواهیم کرد.فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم 
الانبیا )ص( با بیان اینکه سرنوشت منافع ملت های منطقه، به هم پیوسته است و تقسیم 
صلح و جنگ امکان پذیر نیست، گفت: یا همه در مسیر ثبات حرکت خواهیم کرد یا 
منطقه بر اثر سیاست های مداخله جویانه آمریکا و تحریک برخی کشورهای معلوم درگیر 

بی ثباتی و جنگ خواهد شد.

رئیس  جدید کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم تاکید کرد:

تامین حداکثری منافع ملی 
و فعال سازی سیاست خارجی 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به برنامه پیش روی خود در این 
کمیسیون گفت: ما با تعامل و تحرک در دستگاه های مرتبط، تامین حداکثری منافع 

ملی، گسترش امنیت ملی و فعال سازی سیاست خارجی را پیگیر خواهیم شد. 
مجتبی ذوالنوری  در توضیح برنامه کاری خود برای چهارمین سال از فعالیت 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم، گفت: عنوان این کمیسیون 
برآمده از دو موضوع »امنیت ملی« و »سیاست خارجی« است لذا ما با ایجاد همدلی، هم 
افزایی، تعامل و تحرک در ارکانی از کشور که با این دو موضوع ارتباط دارند، فعالیت خود 
را آغاز خواهیم کرد.نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: با توجه به 
این دو موضوع تامین حداکثری منافع ملی، گسترش امنیت ملی و فعال سازی و موثر 
سازی سیاست خارجی را در جهت منافع دنبال خواهیم کرد.رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، یادآور شد: امیدواریم با همدلی، برادری، 
اخوت و صمیمیت که در کمیسیون هم اعلام کردیم، فعالیت خود را در سال چهارم 

مجلس دهم ادامه دهیم.

در پی سفر شینزو آبه به تهران انجام شد؛

کمک ۵ میلیون دلاری ژاپن به سیل زدگان ایرانی
 سفارت ژاپن در تهران از کمک های اضطراری دولت این کشور به ارزش ۲/5 میلیون 

دلار به سیل زدگان ایرانی خبر داد. 
سفارت ژاپن در تهران در اطلاعیه ای با عنوان »کمک های اضطراری در پاسخ به 
آسیب های ناشی از سیل در ایران« اعلام کرد: در تاریخ ۲۲ خرداد ۱۳۹8، شینزو آبه، 
نخست وزیر ژاپن در نشست مشترک ایران - ژاپن به حسن روحانی، ریاست جمهوری 
اسلامی ایران اعلام کردند دولت ژاپن قصد دارد کمک اضطراری بلاعوض به ارزش 5.۲ 
میلیون دلار را در پاسخ به خسارات ناشی از سیل اخیر در ایران، از طریق صندوق کودکان 

سازمان ملل )یونیسف( و سازمان جهانی بهداشت اعطا کند.
این کمک اضطراری بلاعوض با هدف ارائه کمک های بشردوستانه در زمینه های آب، 
بهداشت و درمان، حمایت از اقشار آسیب پذیر، سلامت، آموزش و بهبود سریع افراد 
سیل زده صورت می پذیرد. بر اساس بیانیه سفارت ژاپن در تهران، حدود ۶0 هزار نفر 

از سیل زدگان از خدمات اضطراری تامین آب، بهداشت و درمان برخوردار می شوند.
همچنین با این کمک ها، حدود ۴0 هزار نفر خدمات آموزشی و حدود ۳0 هزار نفر 

از خدمات مراقبت از کودکان بهره مند شوند.
علاوه بر این حدود ۱۶0 هزار نفر از خدمات ضروری و نجات بخش تامین دارو، 

تجهیزات و خدمات درمانی برخوردار می شوند.
در پی بارش های سیل آسا که از آخرین روزهای سال گذشته، تعدادی از استان های 

کشور عمدتاً با سیل مخرب مواجه شدند.

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با 
بیان اینکه کارگروهی برای رصد و ارزیابی عملکرد لیست 
امید تشکیل شده است، گفت: نامزدهای که به لیست 
پشتیبان خود در انتخابات بی وفایی کردند، می توانند با 
مردم هم عهد شکنی کنند. »سید محمود میرلوحی« در 
این باره گفت: با توجه به اینکه مردم در انتخابات به لیست 
انتخاباتی گرایش دارند، اینکه نامزدی برای حضور در لیست 
انتخاباتی درخواست می دهد و به محض اینکه رای می 
آورد در رفتاری غیرحرفه ای، شعار استقلال و وابسته نبودن 
به هیچ گرایشی را می دهد، رسم خوبی نیست.وی روز 
یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ادامه داد: ۶0 نفر 
از اعضای لیست امید پس از ورود به مجلس دهم، بدون 
احساس دِین رسماً از این ائتلاف اعلام برائت کردند که 
این موضوع علاوه بر پشت کردن به جریان حامی، متاسفانه 

نتیجه تشویق های جریان رقیب هم بوده است.عضو شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان خاطرنشان کرد: شورای 
عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان برای انتخابات دهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره شورای 
اسلامی شهر و روستا میثاق نامه ای تنظیم کرد که لیست 
امید آن را امضا کرد. با توجه به عملکرد این افراد به نظر 
می رسد عهد شکنی این افراد در فضای عمومی مذموم و 
مورد نکوهش قرار گیرد.میرلوحی اظهارداشت: اگر چه در 
این بخش ارزیابی درست و بایسته ای انجام نشده است 
ولی هنوز دیر نیست و دست کم در سال انتخابات مجلس، 
برخی از این افراد باردیگر به شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان مراجعه می کنند؛ آنجاست که اسناد و کارنامه 
عملکرد آنها پیش روی آنها قرار داده می شود.وی تاکید 
کرد: شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در دوره 

جدید کارگروهی برای رصد و ارزیابی عملکرد اعضای لیست 
امید تشکیل داده است تا نتایج آن را به افکار عمومی گزارش 
دهد، همچنین در فرصت های بعدی لیست امید شوراها 
مورد پایش قرار می گیرد.عضو شورای مرکزی حزب اتحاد 
ملت ایران اسلامی عنوان داشت: نامزدهایی که به لیست 
پشتیبان خود بی وفایی کردند، می توانند با مردم هم عهد 
شکنی کنند. پایبندی به احزاب و تشکل های پشتیبان 
جزو اصول و قواعد حقوقی، سیاسی و انصاف شمرده می 
شود.میرلوحی در پاسخ به اینکه چرا شورای عالی سیاست 
گذاری اصلاح طلبان در سال انتخابات به فکر رصد عملکرد 
لیست امید افتاده است، گفت: این بحث از مدت ها قبل 
مطرح بوده است و سال گذشته نشست هایی با شوراهای 
سراسر کشور انجام شد اما تشکیل شورای عالی سیاست 

گذاری دوم زمان بر بود، باعث شد این وقفه ها ایجاد شود.

عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان:

بی وفایان به لیست امید با مردم هم عهدشکنی می کنند

رئیس جمهور تاکید کرد: رویکرد ثابت 
تنش،  کاهش  ایران  اسلامی  جمهوری 
عدم هرگونه درگیری بین نیروی نظامی 
کشورها و توسعه صلح و ثبات در منطقه و 

سراسر جهان است.
حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
روحانی روز یکشنبه در دیدار »گابریلا 
بین  اتحادیه  رئیس  بارون«  کوئواس 
داشت:  اظهار   )IPU( جهانی  المجالس 
اتحادیه بین المجالس جهانی همواره در 
هدایت و نزدیکی پارلمان ها و افکار عمومی 
برای هماهنگی در مسایل مهم سیاسی و 
اجتماعی نقش آفرینی مثبتی داشته است.

 روحانی خاطر نشان کرد: تروریسم، 
یکجانبه گرایی و مشکلات زیست محیطی 
از مسایل و معضلات دنیای امروز است 
که برای رفع آنها نیاز بیشتری به توسعه 
همکاری های پارلمانی و بین المللی داریم.

رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران همواره همکاری خوب و 
نزدیکی با اتحادیه بین المجالس جهانی 
داشته است، افزود: بررسی موضوعات مهم 
بین المللی و اعلام نظر اعضای پارلمان های 
اجلاس های  در  مختلف  کشورهای 
گوناگون این اتحادیه و دستیابی به یک 
جمع بندی مشترک، بسیار حائز اهمیت 
بوده و این اجلاس ها در موضوعات مهم 
بین المللی همواره با نشاط، پرتحرک و 

فعال بوده است.
روحانی یکجانبه گرایی را معضل بزرگ 
در جهان امروز عنوان کرد و اظهار داشت: 
بسیاری از مشکلات منطقه ای و جهانی 
برخی  قلدرمآبی  و  دیکتاتوری  بخاطر 
کشورها بویژه آمریکا بوده که ریشه آن زیر 
پا گذاشتن مقررات بین المللی و حرکت در 

مسیر یکجانبه گرایی است.
رئیس جمهور با بیان اینکه در یکسال 
اخیر با خروج آمریکا از برجام به عنوان 
توافقی چندجانبه و نقض قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت سازمان ملل مواجه بودیم، 

گفت: شاید کمتر سابقه داشته که اگر 
کشوری به قطعنامه شورای امنیت عمل 
کند، تنبیه شود؛ اما امروز کشورهایی که 
به قطعنامه ۲۲۳۱ عمل می کنند، از سوی 
آمریکا مورد فشار و تحریم قرار می گیرند.

روحانی ادامه داد: امروز آمریکا دست 
ایران  ملت  علیه  اقتصادی  تروریسم  به 
زده و حتی در مواد دارویی و غذایی هم 
با  اعمال تحریم می کند.رئیس جمهور 
بیان اینکه حضور نظامی مداخله جویانه 
آمریکا ریشه مشکلات منطقه بوده و اخیراً 
نیز مشکل آفرینی جدیدی کرده است، 
اظهار داشت: در سال های گذشته گاهی 
باربری و  سکوهای نفتی و کشتی های 
مورد  ایران  مسافربری  هواپیمای  حتی 
حمله ناو آمریکایی قرار گرفته و اخیراً نیز 
آنها با پهپاد خود به حریم هوایی ایران 
به  توجه  عدم  بخاطر  و  کرده اند  تجاوز 
اخطارهای چندباره، نیروهای دفاعی ایران 

آن را سرنگون کردند.
 روحانی با تأکید بر اینکه این تجاوز 
آنها  از سوی  تنشی جدید  آغاز  آمریکا 
در منطقه است، افزود: این منطقه بسیار 
و  فارس  خلیج  آبراه  امنیت  و  حساس 
دریای عمان برای بسیاری از کشورها حائز 
اهمیت است، از اینرو از همه نهادهای 
بین المللی انتظار داریم، تا عکس العمل 

مناسبی به این اقدام تجاوزکارانه آمریکا 
نشان دهند،

رئیس جمهور با بیان اینکه در طول 
در  آمریکا  مداخلات  گذشته  سال   ۱7
افغانستان، عراق، سوریه و اخیراً در یمن، 
مشکلات و معضلات فراوانی را به دنبال 
داشته است، گفت: معتقدیم امنیت همه 
مناطق جهان و خلیج فارس باید توسط 

کشورهای منطقه تأمین شود.
روحانی افزود: از اتحادیه بین المجالس 
به  قاعدتاً  خود  اجلاس های  در  جهانی 
دنبال توسعه صلح و ثبات در منطقه و 
جهان است و ما برای آن ارزش بسیاری 
قایل هستیم.رئیس جمهور با بیان اینکه 
به  علاقمند  ایران  اسلامی  جمهوری 
توسعه مناسبات و همکاری های دوستانه 
با کشورهای آمریکای لاتین است، افزود: 
مکزیک کشوری حائز اهمیت در منطقه 
آمریکای لاتین است که مطمئناً گسترش 
روابط و تعاملات دو کشور به نفع دو ملت 

خواهد بود. 
*یکجانبه گرایی هیچ راه حلی برای 

حل مشکلات جهانی ارایه نمی دهد
»گابریلا کوئواس بارون« رئیس اتحادیه 
بین المجالس جهانی نیز در این دیدار 
ضمن ابراز خرسندی از ملاقات با رئیس 
جمهور کشورمان، اظهار داشت: جمهوری 

ایران نقش مهم و قدرتمندی  اسلامی 
در راستای گفتگو و حل مسالمت آمیز 
مناقشه ها و ترویج چند جانبه گرایی در 

جهان ایفا کرده است.
المجالس  بین  اتحادیه  رئیس 
کرد  ثابت  برجام  اینکه  بیان  با  جهانی 
چندجانبه گرایی و تعامل برای برقراری 
صلح در منطقه و جهان، حائز اهمیت 
بسیار  محتوای  توافق  این  افزود:  است، 
قدرتمندی دارد و امروز همه دنیا می دانند 
که گفتگو و تعامل برای دستیابی به ثبات 

و صلح بسیار مهم است.
کشوری  را  ایران  بارون  کوئواس 
گفت:  و  دانست  منطقه  در  قدرتمند 
ایران  موفق  تجربه  از  باید  دنیا  امروز 
و  گفتگو  به  و  گرفته  درس  تعامل  در 
توافقات بین المللی احترام بگذارد.رئیس 
اتحادیه بین المجالس جهانی با تجلیل 
از تلاش های نمایندگان ایران در اتحادیه 
بین المجالس جهانی برای ترویج گفتگو، 
تعامل و چند چانبه گرایی، خاطر نشان 
کرد: اتحادیه بین المجالس جهانی با نگاه 
ایران به مسایل بین المللی اشتراک نظر 
داشته و معتقدیم، یکجانبه گرایی هیچ 
راه حلی برای حل مشکلات جهانی ارایه 
اینکه  بیان  با  بارون  نمی دهد.کوئواس 
تغییرات آب و هوایی، مشکل مهاجرت 
و  اقتصادی  مشکلات  و  پناهندگان  و 
بسیاری از مشکلات دیگر تنها توسط 
افزود:  شود،  نمی تواند حل  کشور  یک 
نیاز به بهبود و تغییر ساختار نهادهای 
بین المللی و توسعه چند جانبه گرایی در 

جهان داریم.
المجالس  بین  اتحادیه  رئیس 
جهانی برجام را نمونه ای بسیار خوب از 
چندجانبه گرایی در نظام بین الملل دانست 
و گفت: امیدواریم اروپا هر چه سریع تر 
مسئولیت خودش را در مورد برجام انجام 
دهد، چرا که معتقدیم مردم نباید هزینه 

اشتباه دیگران را پرداخت کنند.

روحانی در دیدار رئیس اتحادیه بین المجالس جهانی:

رویکرد ایران کاهش تنش، عدم هرگونه درگیری است
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

اخبــار

نایب رئیس مجلس: آمریکا و دارودسته اش بدانند که ایران به این سادگی در برابر 
تهدید آنها تسلیم نخواهد شد.مسعود پزشکیان در نشست علنی روز یکشنبه ۲ تیر 
مجلس شورای اسلامی در نطق پیش از دستور، با تأکید بر اینکه مردم و مقام معظم 
رهبری با رهبری قاطعانه و داهیانه در برابر آمریکایی ها سر خم نمی کنند و ایستاده اند، 
افزود: آمریکا و ایادی آن بدانند که ایران به این سادگی در برابر تهدید های آن ها تسلیم 
نخواهد شد و تا پای جان ایستاده و مقاومت می کند و با قدرت به راه خود ادامه خواهد داد 
که امیدوارم این روند با وحدت و انسجام ادامه یابد.وی با بیان اینکه آمریکایی ها تروریست 
واقعی در دنیا هستند، ادامه داد: آمریکا است که کشور ها و حکومت ها را بر هم زده و 
پیشرفته ترین تجهیزات را در اختیار گروه های تروریستی قرار داده و ناامنی ایجاد کرده و 
از سوی دیگر اعلام می کند می خواهیم مذاکره کنیم، این سوال مطرح می شود که با چه 
کسی باید مذاکره کرد؟ با کسی که جز ذلت ما به چیز دیگری قانع نیست و به دنبال 
ذلیل کردن ما است، البته این موضوع را باید در خواب ببیند. در ادامه سخنان نائب رئیس 
مجلس شورای اسلامی شعار مرگ بر آمریکا در صحن علنی طنین انداز شد. پزشکیان 
با اشاره به اینکه آمریکایی ها ادعا می کنند که ایرانی ها تروریست هستند، ادامه داد: چه 
کسانی ائمه جمعه ما را شهید کرده اند؟، این موضوع کاملًا واضح است، اما آمریکایی ها 
می خواهند خود را به نفهمی و ناآگاهی بزنند. نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در 
مجلس شورای اسلامی با طرح سوالی مبنی بر اینکه چه کسانی جوانان، مسئولان، قضات 

و بزرگان جمهوری اسلامی ایران را ترور کردند، تأکید کرد: آمریکایی ها و ایادی این کشور 
نه تنها در تیر ماه، بلکه در شهریور ماه نیز رئیس جمهور و نخست وزیر ایران را در انفجاری 
به شهادت رساندند.نائب رئیس مجلس با بیان اینکه با اقدامات آمریکایی ها در منطقه و 
پشتیبانی هایی که از صدام جنایتکار انجام دادند، بمباران های شیمیایی علیه ایران به راه 
انداختند، افزود: همین آمریکا امروز نیز ما را تهدید می کند و با ارسال ناو جنگی و نیرو های 
نظامی تصور می کند که جوانان ما را می تواند به زانو دربیاورد. پزشکیان گفت: جمهوری 
اسلامی و سپاه پاسداران قدرتمند با اقدامی که چند روز قبل با ساقط کردن پهپاد فوق 
پیشرفته آمریکا در خلیج فارس انجام داد، در واقع مشت محکمی بر دهن آمریکایی ها زد 
و به آن ها ثابت کرد که کشور ما و ایران به این راحتی تسلیم یاوه گویی های آن ها نخواهد 
شد.وی با تأکید بر اینکه ایران در برابر تهدید های آمریکایی ها به این سادگی سر خم نکرده 
و جا خالی نمی کند، ادامه داد: ایرانی ها و جوانان آن در برابر آمریکایی ها تسلیم نمی شوند 
و آمریکایی ها باید بدانند که کسی که می خواهد مذاکره کند تهدید نمی کند، کسی 
که می خواهد مذاکره کند تحریم نمی کند و کسی که می خواهد مذاکره کند بدترین 
تحریم ها را بر این مردم و ملت تحمیل نمی کند. وی با اشاره به اینکه دولتی که ادعای 
گفتگو می کند، گفتگو های گذشته را پاره نکرده و زیر پا نمی گذارد، تصریح کرد: هیچ گاه 
نمی توان به چنین افرادی اعتماد کرد و دوباره بر میز مذاکره با چنین افرادی نشست که 

به راحتی مذاکرات گذشته خود را زیر پا می گذارند.

مسعود پزشکیان :

آمریکا و دارودسته اش بدانند ایران تسلیم نمی شود 

گفت:  خارجی  روابط  راهبردی  شورای  رییس 
جمهوری اسلامی ایران پس از اتمام مهلت ۶0 روزه گام 
های جدیدی برمی دارد و مسئولان ایرانی در تصمیمات 

برجامی خود جدی هستند.
»سید کمال خرازی« روز یکشنبه پس از دیدار »اندرو 
موریسون« وزیر مشاور در امور خاورمیانه انگلیس در 
جمع خبرنگاران درمورد محورهای دیدار امروز خود با این 
مقام انگلیسی اظهارداشت: سفر وزیر مشاور و معاون وزیر 
خارجه انگلیس به تهران برای پیگیری روابط دو کشور 

انجام شده است.
وی افزود: انگلیس در ذهن مردم ایران از یک سابقه 
بسیار منفی برخوردار است، از جنگ جهانی اول که 
انگلیسی ها با ورود به خاک ایران باعث قحطی بزرگ 
شدند و پس از آن در قرارداد دارسی، موضوع مونوپولی 
تنباکو پیش از جنگ جهانی اول و دوم، کودتا علیه دکتر 
مصدق و حمایت از صدام در جنگ عراق از دلایل این 
سابقه منفی است که در این دیدار به عنوان دلایل این 
سابقه توضیح داده شد و باید برای رفع این سابقه گام های 

جدی از سوی دولت انگلیس برداشته شود.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی درباره اقدامات 
ایران پس از پایان مهلت ۶0 روزه هم گفت: در برجام سه 
کشور اروپایی و انگلیس اقدام جدی انجام ندادند، بنابراین 

ایران هم براساس متن برجام برخی از تعهدات خود را 
متوقف می کند.خرازی تصریح کرد: پس از ۶0 روز گام 
های بعدی برداشته می شود و مسئولان ایرانی در تصمیم 
ادامه داد: معاون وزیر خارجه  خود جدی هستند.وی 
انگلیس در دیدار امروز اعلام کرد که به زودی اینستکس 
اجرایی می شود و لندن از برجام حمایت می کند اما ما 

مشکلات خود را با آمریکا داریم.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی درباره تعهدات 
برجامی اروپا و آینده این توافق گفت: باید دید در دو هفته 
آینده اروپا چه اقداماتی انجام می دهد، اروپایی ها باید 
منابعی را در اینستکس قرار دهند که امکان دادوستد بین 

ایران و اروپا ایجاد شود.
خرازی تاکید کرد: باید دید آیا اروپا صرفاً وعده می 
دهد یا گام های عملی خود را طی دو هفته باقی مانده تا 

پایان مهلت تعیین شده برمی دارد.
* فرصت اروپا برای تغییر فضای کنونی کوتاه 

است 
وی با بیان اینکه اروپایی های باید استقلال خود را در 
برابر فشارهای آمریکا حفظ کنند، اظهارداشت: حتی پولی 
که ایران برای خرید تانک های »چیفتن« به انگلیسی ها 
داده بود و دادگاه هم رای به برگرداندن آن مبلغ داده بود؛ 

از سوی دولت انگلیس برگردانده نشد.

خرازی درباره ماموریت وزیر مشاور انگلیس در سفر 
به تهران و کاهش تنش ها توضیح داد: در این دیدار به 
اظهارات وزیر امورخارجه انگلیس درباره تانکرهای منفجر 
شده در خلیج فارس و انتساب آن به ایران که بدون هیچ 
گونه تحقیقی و در پیروی از آمریکا گفته شده بود؛ اعتراض 
کردیم.رییس شورای راهبردی روابط خارجی یادآور شد: 
اظهارات و نتیجه گیری های شتاب زده و بدون تحقیق 
از این دست، به گسترش روابط و کاهش تنش کمکی 
نخواهد کرد. اگر دولت بریتانیا خواهان کاهش تنش است 
حداقل از چنین نتیجه گیری های شتاب زده ای پرهیز 
کند.خرازی تاکید کرد: ما از ابتدا خواستار کاهش تنش 
بوده و هستیم. اگر آنها هم خواهان کاهش تنش هستند 

باید گام هایی بردارند.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی درباره سفر 
وزیر مشاور انگلیس در امور خاورمیانه هم گفت: باید دید 
مجموع گفت وگوهای ایشان با مسئولان ایرانی در این 
سفر چه تغییر و تحولی در رفتار آنها به وجود می آورد. در 
صورت تغییر رفتار می توان گفت که این سفر به کاهش 

تنش منجر شده است.
خرازی همچنین در پاسخ به سوالی درباره سفر وزیر 
امور خارجه انگلیس به ایران همگفت: در این باره سخنی 

گفته نشد و ایشان سفری نخواهند داشت.

کمال  خرازی: 

ایران در تصمیمات جدید برجامی جدی است

معاون حقوقی قوه قضائیه گفت: لایحه صیانت و تامین امنیت زنان علیه خشونت از 
نظر معاونت حقوقی تمام و پیش نویس آن به ریاست قوه قضائیه تقدیم شده است که 

حداکثر تا دو هفته آینده به ثمر خواهد رسید.
حجت الاسلام والمسلمین محمد مصدق روز یکشنبه در نشست خبری ضمن 
گرامیداشت هفته قوه قضائیه، افزود: بعد از انتصاب رئیس جدید قوه قضائیه بیش از ۱5 
لایحه، دستورالعمل، آئین نامه و شیوه نامه در معاونت حقوقی تدوین و به تصویب رئیس 
قوه رسیده است.وی با اشاره به تاثیرهای فرهنگی و اجتماعی لایحه صیانت و تأمین 
امنیت زنان علیه خشونت گفت: این لایحه باید از منظر فرهنگی و اجتماعی نیز مورد 
بررسی قرار گیرد که معاونت فرهنگی قوه قضائیه در حال بررسی است.معاون قوه قضائیه 
اضافه کرد: این لایحه بعد از امضای ریاست دستگاه قضائی برای تصویب در مجلس 
شورای اسلامی به دولت ارسال می شود.مصدق با اشاره به انتصاب رئیس قوه قضائیه 
گفت: با دریات مقام معظم رهبری، برای اولین بار در طول ۴0 سال بعد از انقلاب اسلامی، 
فرزندی از فرزندان قوه قضائیه سکان هدایت کشتی اجرای عدالت را برعهده گرفت که 

خود تحول بسیار بزرگی است.وی با اشاره به برنامه تحولی قوه قضائیه افزود: یکی از برنامه 
های مهم تحول در دستگاه قضا این است که قوه قضائیه در جایگاه اصلی خود قرار گیرد 
و مسائل سیاسی نباید در تصمیم گیری پرونده ها تاثیرگذار باشد.معاون قوه قضائیه اضافه 
کرد: احیای حقوق عامه از جمله وظایف مهم دستگاه قضائی است و دادستان ها به عنوان 
مدعی العموم و نمایندگان قانونی باید حقوق مردم را از متجاوزان بگیرند و زمانی موفق 
خواهند بود که در کنار مردم و حامی مردم باشند.مصدق با تاکید بر مبارزه با فساد به 
عنوان یکی از محورهای تحول در دستگاه قضا گفت: در مبارزه با فساد اعم از اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی کوتاه نمی آییم و قوه قضائیه باید رصد کند تا امنیت در جامعه برقرار 
باشد و مردم در آسایش به سر برند.وی ادامه داد: با تشکیل دادگاه های ویژه اقتصادی به 
مردم آرامش و اطمینان خاطر داده شد که متجاوزان حقوق عامه، آنان که قیمت دلار 
و سکه را بالا و پایین کردند یا به حق مردم دست درازی داشتند، باید پاسخگو باشند و 
قوه قضائیه با جدیت در حال رسیدگی به این پرونده ها است.وی افزود: معاونت حقوقی 

برای تدوین هرگونه لایحه، دستورالعمل یا شبه نامه برای مبارزه با فساد آمادگی دارد.

معاون حقوقی قوه قضائیه:

لایحه تامین امنیت زنان تا ۲ هفته آینده به ثمر می رسد

مصطفی داننده
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رباتپاکسازیمزارعبرنجازراهرسید

از قرن ها قبل کشاورزان آسیایی برای پاکسازی مزارع برنج از علف هرز از اردک 
استفاده می کردند، اما حالا این کار به یک ربات تخصصی محول شده است.

اردک ها جایگزینی طبیعی برای آفت کش ها محسوب می شوند و با خوردن 
علفهای هرز و حشرات به رشد طبیعی برنج در مزارع کمک می کنند. حرکت طبیعی 
اردک ها در آب و جابجا کردن خاک توسط آنها نیز باعث تغذیه بهتر ساقه های برنج 
می شود. اما در قرن بیست و یکم از فناوری های جدید برای تولید یک اردک رباتیک 

استفاده شده که همان کارها را به شیوه ای دقیق تر و ساده تر انجام می دهد.
 Aigamo مهندسان شرکت ژاپنی نیسان رباتی را به طور آزمایشی تولید کرده اند که
نام دارد که ۱.۵ کیلوگرم وزن داشته و ابعاد آن برابر با یک جارو برقی بزرگ است. در 

زیر این ربات دو پدال لاستیکی چرخنده برای حرکت آن در نظر گرفته شده است.
یک موتور کوچک نصب شده بر روی این ربات با هم زدن مکرر آب و اکسیداسیون 

آن از ریشه دواندن و تداوم رشد علف های هرز نیز جلوگیری می کند.

هیجانانگیزترینآزمایشتاکسیپرندهایرباس
انجامشد

شرکت  ساخت  مسافربری  پهپاد 
"ایرباس")Airbus( اولین پرواز کامل 
آزمایشی خود را انجام داد و توانایی 

خود در پرواز عمودی را ثابت کرد.
"ایرباس"  ساخت  پرنده  تاکسی 
قادر است به صورت عمودی از زمین 
بلند شود و قبل از فرود آرام و ایمن، 
۱۰۰ مایل بر ساعت سرعت بگیرد. 
موسوم  ایرباس  پرنده  تاکسی  پروژه 
به "واهانا")Vahana( با انجام آزمایش 
پرواز  ششمین  و  شصت  خود،  اخیر 

خود را انجام داد. 
ایرباس اعلام کرده که در آزمایش اخیر تمام انتظارات شرکت از زمان آغاز برنامه 
آزمایش پهپاد برآورده شده است. عملیات کامل آزمایش پهپاد در تاریخ ۳ مه در 

"اورگن")Oregon( آمریکا انجام شد.
 در آزمایش این پهپاد، واهانا به صورت عمودی از زمین بلند شد و سپس رو به سمت 
جلو سرعت گرفت و مسیر خود را به سمت جلو پیش گرفت. زمانیکه واهانا بیش از 
۱۰۰ مایل بر ساعت سرعت گرفت، آزمایش کامل شده و خودروی پرنده شروع به کم 

کردن سرعت و فرود کرد.
 این تاکسی پرنده اولین پرواز خود را پس از دو سال توسعه، در فوریه ۲۰۱۸ میلادی 
انجام داد و تا ارتفاع پنج متری پرواز کرد. پس از آن دفعات متعددی را به پرواز درآمد. 
تاکسی هوایی "واهانا" یک جایگاه برای نشستن دارد و عمود پرواز است. پس این به 
این معناست که تاکسی پرنده مذکور برای بلند شدن از زمین نیازی به باند پرواز ندارد.

گروهی از محققان موسسه بیوانرژی وابسته به وزارت انرژی آمریکا موفق به تولید 
نوعی رنگ مصنوعی سازگار با محیط زیست با استفاده از رنگدانه های آبی به دست 

آمده از نوعی قارچ شده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از تک اکسپلوریست، رنگدانه های یادشده توسط 

نوعی میکروب تولید می شود که کاملًا بی ضرر و سالم هستند و استفاده از آنها به 
جای رنگ های مصنوعی موجود در بازار به کاهش آسیب های وارد شده به محیط 

زیست کمک شایانی می کند.
رنگدانه های به دست آمده بدین شیوه از کیفیت و قابلیت های رنگ مصنوعی 
برخوردارند و از آنها می توان برای تولید رنگ های مختلف استفاده کرد. این اولین 
بار است که از گیاهی مانند قارچ برای تولید رنگهای پایدار و متنوع و سازگار با محیط 

زیست استفاده می شود.
این فرایند هزینه زیادی نداشته و موجب تولید سموم آلوده کننده محیط زیست نیز 
نمی شود. از سوی دیگر این کار چندان وقت گیر هم نیست. ولی تجاری سازی فرایند 

یادشده هنوز مستلزم صرف وقت است.
رنگدانه های شناسایی شده در قارچ ها برای تولید رنگ حاوی آنزیمی موسوم به 
NRPS هستند که میکروب ها و قارچ ها از آنها برای نگهداری و حمل برخی مولفه 
های حیاتی استفاده می کنند. NRPS از قابلیت تبدیل دو نوع آمینواسید به رنگدانه 

های آبی برخوردار است.

به تازگی کفش هایی ابداع شده که فقط شامل یک کفی است و در حقیقت با ترکیب 
ویژگی های دمپایی و کتانی از پای کاربر محافظت می کند و آن را خنک نگه می دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، به تازگی کفش های عجیبی ابداع 

شده که توجه بسیاری را به خود جلب کرده است. این کفش بسیار سبک است و 
طوری طراحی شده تا مزایای دمپایی و کتانی را با هم ترکیب کند.

شرکت Link این کفش عجیب را ابداع کرده که فقط شامل یک کفی است علاوه بر 
خنک نگه داشتن پا از آن محافظت می کند. اما بخش هایی برای محافظت از پاشنه و 
کنار پا در نظر گرفته شده که کفش را بدون رویی در پا حفظ می کند. بنابراین در کفش 

از هیچ نوع بند یا چسبی استفاده نشده است.
»لینک« ادعا می کند این طرح در تابستان ها راحتی دمپایی را برای کاربر فراهم 
می کند و همزمان از پای او مراقبت می کند. جالب آنکه می توان با این کفش ها دوید، 

اسکیت سواری و دوچرخه سواری کرد.
همچنین کفی کفش ضد بو و آنتی باکتریال است.

این کفش ها برای جمع آوری سرمایه اولیه در وب سایت Indigogoعرضه شدند 
و طی یک روز مبلغ مورد نظر برای تجاری سازی آن فراهم شد. قیمت سفارش این 

کفش ها ۶۹ دلار اعلام شده است.

مهندسان دانشگاه ام آی تی با استفاده از چاپگر سه 
بعدی موفق به تولید مچ بندها و زانوبندهای منعطف 
بدن  جراحات  درمان  منظور  به  پزشکی  مستحکم  و 

شده اند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از تک تایمز، تا به 
امروز از چاپگرهای سه بعدی برای تولید لوازم و وسایل 
پزشکی مختلفی استفاده شده است، اما این وسایل 
عمدتاً از مواد جامد و ثابت تشکیل شده اند و به ندرت 
در تولید آنها از مواد منعطف و دارای قابلیت تغییر شکل 

استفاده شده است.
زانوبندها و مچ بندهای پزشکی عمدتاً توان تحرک 
محدودی به بیماران می دهند و استفاده از آنها دشوار و 

آزاردهنده است. اما در مقابل به بهبود سریع زخم های 
مفاصل و عضلات کمک می کنند. تولید زانوبندها و 
مچ بندهای پزشکی منعطف شبکه ای با استفاده از 
چاپگرهای سه بعدی می تواند به حل این مشکل کمک 
کرده و استفاده از این ابزار را بر روی بافت های نرم تر 
بدن تسهیل کند. در تولید توری های منعطف مذکور از 
پارچه، پلی اورتان ترموپلاستیک و کلاژن استفاده شده 
که نوعی پروتئین برای تسهیل اتصال بافتهای مختلف 

بدن است.
استفاده آزمایشی از این مچ بندها و زانوبندها بر روی 
بدن تعدادی از افراد زخمی باعث افزایش سرعت بهبود 
جراحت های آنها شده و تاثیر جانبی مخربی نیز نداشته 

است. پژوهشگران در حال بررسی امکان استفاده از 
این اختراع جدید برای افزایش ایمنی و توان فتق انسان 

هستند.

تشخیص  فناوری  از  اخیراً  هواپیمایی   شرکت های 
چهره هنگام سوار شدن مسافران در هواپیما استفاده 
می کنند در حالیکه هنوز مقررات این موضوع وضع 
نشده است، اما جای نگرانی نیست چرا که کاربران با 
کمک یک سایت می توانند شرکت های هواپیمایی که از 

این فناوری استفاده نمی کنند را شناسایی کنند.
 یک گروه حقوق دیجیتال به همین منظور یک ابزاری 
توسعه داده اند که به مسافران کمک می کند تا خطوط 
هوایی که از "فناوری تشخیص چهره")FRT( در هنگام 
را  نمی کنند  استفاده  هواپیما  در  مسافر  شدن   سوار 

شناسایی کنند.
کمک  مسافران  به   "AirlinePrivacy.com"  سایت 
می کند تا پروازهای خود را از خطوط هوایی که می دانند 

رزرو  نمی کنند،  استفاده  چهره  تشخیص  فناوری   از 
 کنند.  این گروه می گوید که ثبت و ذخیره داده های 
بیومتریک افراد در هنگام سوار شدن به هواپیما می تواند 
برای برخی افراد به دلیل نقض حریم خصوصی آنها به 

کابوس تبدیل شود.
سیستم  در  کاربران  چهره  اسکن  که  زمانی   مقدار 
حال،  این  با  است.  نامعلوم  که  است  مدتها   می ماند 
آنچه که شناخته شده است این است که شرکت های 
هواپیمایی گاهی اوقات این اطلاعات را به سازمان های 

فدرال انتقال می دهند.
اطلاعات  می توانند  غیرآمریکایی   شهروندان 
بیومتریک خود را توسط "وزارت امنیت میهن ایالات 
 Department of Homeland("آمریکا  متحده 

از فناوری تشخیص  Security( تهیه کنند.  استفاده 
چهره تاکنون از لحاظ قانونی به رسمیت شناخته نشده 
است اما با این وجود، بعضی از خطوط هوایی مانند 
 ،)American Airlines("آمریکا هواپیمایی  "خطوط 
شرکت  و   )British Airways("ایرویز "بریتیش 
هواپیمایی" لوفتهانزا")Lufthansa( آلمان هنگام سوار 

شدن مسافران از این فناوری استفاده می کنند.

تولیدرنگمصنوعیسازگاربامحیطزیستازقارچ

کفشعجیبیکهپاراخنکنگهمیدارد

تولیدمچبندوزانوبندمنعطفپزشکیباچاپگرسهبعدی

فناوریتشخیصچهرهرادوربزنید

علمیوسلامت

مقابلهباگرمازدگیدرهوایگرم

هوا بسیار گرم است و احتمال بروز گرمازدگی وجود دارد. در این هوای گرم باید 
تمهیداتی برای مقابله با گرمازدگی بخصوص در کودکان و سالمندان به کار بست. در این 

مطلب شما را با این روش ها آشنا می کنیم.
*دمای بدن را کنترل کنید

همه افراد در هر سنی باید مراقب قرار داشتن در معرض نور خورشید باشند، چون 
باعث بروز عوارض جدی مانند از دست دادن هوشیاری، خستگی، افت فشار، سردرد، 
خواب آلودگی، افزایش دمای بدن و غیره می شود. دمای بدن علامت خوبی برای 

بررسی گرمازدگی یا تب است. 
در حالت عادی دمای بدن ۳7.۳ درجه است. اگر دمای بدن به بالای این میزان برسد 
احتمال بروز گرمازدگی نیز وجود دارد و اگر این دما از ۳۸.۵ درجه بالاتر برود باید نگران 
بود. بنابراین بهتر است درجه حرارت بدن خود و یا کودکان و سالمندان را کنترل کنید و 

در صورت لزوم به طور اورژانسی به پزشک مراجعه کنید.
*به طور مرتب دوش بگیرید و وضعیت بدنی تان را چک کنید

مصرف آب کافی و دوش گرفتن منظم در هوای بسیار گرم بسیار مهم است. هر فرد 
بالغ باید روزانه بین ۲ تا ۳ لیتر آب بنوشد. افرادی که بیرون از منزل کار می کنند، در دمای 
بالا لازم است حتی تا 4 و ۵ لیتر آب نیز مصرف کنند. علاوه براین دوش گرفتن منظم 

نیز روش خوبی برای خنک کردن بدن است.لازم نیست که حتما دوش آب یخ بگیرید. 
یادتان باشد که ادرار خود را کنترل کنید. لازم است که به میزان کافی دفع ادرار داشته 
باشید، در غیر این صورت نشان دهنده این است که بدن تان دچار کم آبی است. اگر 
ادرارتان کم شده است باید بیشتر آب مصرف کنید. البته عکس این موضوع نیز صادق 
اشت. اگر زیاد به دستشویی می روید، به این معنی است که همچنان مشکل آب بدن 

دارید. 
برای تست کم آبی بدن از تکنیک نیشگون گرفتن پوست پشت دست استفاده کنید. 
اگر پوست نیشگون گرفته شده به صورت چروک شده باقی بماند به این معنی است که 
بدن تان دهیدراته )کم آب( شده است. رنگ زبان نیز می تواند نشان دهنده وضعیت آب 
بدن باشد. اگر زبان قرمز، خیلی خشک و زبر شده باشد نشان دهنده کم آبی بدن است.

*به میزان زیادی میوه و سبزیجات میل کنید
تازه،  مانند میوه های  و زودهضم  تازه  به عقیده متخصصان مصرف مواد غذایی 
سبزیجات، سالاد و غیره برای روزهای گرم و پیشگیری ازگرمازدگی مفید است. توصیه 
می شود که برای هضم بهتر غذا حتما در مکان های خنک و به دور از گرمای شدید قرار 
بگیرید. در واقع هر آنچه که حاوی آب باشد مانند میوه های آبدار روش مکملی برای 
تامین آب بدن و مقابله با گرمازدگی است. توصیه می شود از مصرف مواد غذایی سنگین 

و دیرهضم بپرهیزید.
*مراقب سالمندان باشید

افراد سالمند در اکثر موارد تامین آب بدن را فراموش می کنند و معمولا افراد وابسته ای 
هستند. بنابراین لازم است که شما حواستان به سلامت و میزان مصرف آب آنها باشد. 
به طور مرتب به آنها آب دهید. علاوه بر این لازم است به غیر از آب، سوپ های سرد 
و همچنین نوشیدنی های شیرین نیز مصرف کنید. بهتر است نوشیدنی های متنوع 
بنوشید تا دلتان را نزند. اگر در خود و یا هر یک از اعضای خانواده علائمی از سرگیجه را 

مشاهده کردید به صورت اورژانسی به پزشک یا بیمارستان مراجعه کنید.
*مراقب فرزندان کم سن و سال خود باشید

کودکان نیز مانند افراد سالمند حواس شان به تامین آب بدن نیست و از آنجایی که 
به والدین خود وابسته هستند ممکن است در اثر بی توجهی آنها دچار مشکل شوند. 
بنابراین لازم است که در روزهای گرم توجه ویژه ای به آنها داشته باشید. ممکن است بچه 
ها به خاطر قدشان نتوانند به راحتی به شیر آب یا آب سردکن و یخچال دسترسی داشته 

باشند. بنابراین از خیر مصرف آب و نوشیدنی بگذرند. 
لازم است نه تنها به طور مرتب به آنها آب و مایعات بدهید، بلکه هر ۱۵ تا ۲۰ دقیقه 
بدن شان را خنک کنید. آنها را تشویق به دوش آب ولرم کنید و اگر تمایل نشان ندادند 
خودتان آنها را به حمام ببرید. کافیست آب حمام حدود ۲ تا ۳ درجه کمتر از دمای بدن 
باشد. حتی می توانید با شستشوی دست و صورت آنها به پایین آمدن دمای بدن شان 
کمک کنید. اگر علائمی همچون کاهش هشیاری، گیجی و دیگر علائم گرمازدگی را در 

کودکان مشاهده کردید، به سرعت آنها را به مراکز درمانی برسانید.
*ورزش را در ساعت اولیه روز یا عصر انجام دهید

نیازی نیست که در روزهای گرم ورزش را کنار بگذارید و فقط زیر کولر بنشینید. فقط 
کافیست برخی نکات را در نظر داشته باشید و احتیاط کنید. بهترین کار این است که 
ورزش را برحسب شرایط بیرون انجام دهید، یعنی اینکه در گام اول در قبل، حین و بعد از 
ورزش به میزان کافی آب بنوشید، چون در حین ورزش میزان تعریق بیشتر میشود و بدن 

آب بیشتری از دست می دهد که باید جبران شود. 
توصیه می شود برخی ساعات خاص مانند صبح زود و یا عصر زمانی که هوا خنک تر 
است را برای ورزش های بیرونی مانند دوچرخه سواری، دویدن و غیره انتخاب کنید. اگر 
در منزل و یا سالن های ورزشی ورزش می کنید، کمتر احساس ناراحتی خواهید داشت، 

اما در هر حال باید به طور مرتب مایعات مصرف کنید. 
یادتان باشد که گرمای شدید با افزایش آلودگی هوا نیز همراه است و ممکن است 
برای برخی افراد مانند افراد مبتلا به آسم یا افرادی که دچار مشکلات تنفسی هستند، 
مشکل ایجاد کند. بنابراین لازم است که موقع ورزش کردن در هوای آزاد، علاوه بر گرما 

به آلودگی هوا نیز توجه داشته باشید.
 

محققان دریافتند

10نشانهجدیازکمبودامگا3دربدن
تحقیقات نشان می دهند که اسیدهای چرب امگا ۳ باعث کاهش التهاب در بدن 
می شوند و ممکن است به کاهش خطر ابتلا به بیماری های مزمن مانند بیماری قلبی، 

سرطان و آرتریت روماتوئید کمک کنند.
فعالیت اسیدهای چرب امگا ۳ به همینجا ختم نمی شود. این چربی ها تاثیرات 
مستقیم روی مغز دارند و منجر به بهبود عملکرد شناختی و رفتاری می شوند. معمولا این 
چربی ها که شامل دو نوعDHAوEPAمی شوند، عمدتا در مواد غذایی خاصی مانند 
ماهی، گردو، دانه های چیا، روغن زیتون، روغن سویا و میگو وجود دارند. فقر اسیدهای 

چرب امگا ۳ با هشدارهای جدی برای بدن همراه است:
افسردگی: محققان به این نتیجه رسیده اند که نرخ ابتلا به افسردگی در کشورهایی که 
مردمانشان از اسیدهای چرب امگا ۳ به طور منظم استفاده می کنند، بسیار کمتر است. 
این چربی ها فعالیت عصبی مغز را نرمال می کنند. امگا ۳ از ترکیبات اصلی هورمون 

سروتونین است که در بهبود روحیه نقش دارد.
آرتریت روماتوئید: متخصصان بر خاصیت ضد التهابی اسیدهای چرب امگا ۳ تاکید 
می کنند. به طور کلی عدم مصرف کافی این چربی ها با افزایش التهاب در بدن، شانس 
ابتلا به بیماری هایی مانند آرتریت روماتوئید همراه با درد شدید مفاصل را افزایش 
می دهد. افزایش وزن: این نکته ثابت شده که امگا ۳ فعالیت متابولیک در سلول ها را 
افزایش می دهد. کمبود این چربی در رژیم غذایی منجر به کاهش متابولیسم و سوخت 

و ساز شده و افزایش وزن را به همراه دارد.
بیماری قلبی: محققان دانشگاه هاروارد ثابت کرده اند افزایش کلسترول ال دی ال در 
بیماران قلبی خطر مرگ را در آنها بالا می برد. این در حالی است که اسیدهای چرب امگا 
۳ منجر به کاهش ال دی ال می شوند و با کاهش التهاب در سراسر بدن، کاهش فشار 
خون و کاهش خطر لخته شدن خون، منجر به کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی 
نیز می شوند. کاهش سطح یادگیری: همانطور که گفته شد امگا ۳ روی فعالیت مغز به 
طور مستقیم تاثیر می گذارد و به عملکرد عادی نورون ها کمک می کند. کاهش سطح 
امگا ۳ در بدن باعث می شود عملکرد نورون ها کاهش یابد و مشکلات حافظه و یادگیری 
بیشتر شود. آسیب پوستی: اسیدهای چرب امگا ۳ مسئول حفظ سلامتی غشاهای 
سلولی در پوست هستند. علاوه بر این، امگاه ۳ به پوست اجازه می دهد که مواد مغذی 
سالم را جذب و مواد زائد را دفع کند. فقر امگا ۳ آسیب های پوستی جدی به همراه دارد.
از دست دادن تمرکز: اگر مقدار زیادی ماهی چرب نخورید یا مکمل امگا ۳ دریافت 
نکنید، احتمال اینکه دچار ضعف در تمرکز بشوید بالا می  رود. بسیاری از افراد بعد از 
اینکه از میزان دریافت روزانه امگا ۳ خود مطمئن می  شوند، پیشرفت قابل توجهی در 
سطح تمرکز خود تجربه می  کنند. اگزما: مطالعه  ای که نتایج آن در ژورنال درماتولوژی 
انگلستان منتشر شد نشان می  دهد مصرف مکمل  های اسیدهای چربDHAمی  تواند 
عوارض اگزما را تا ۲۳ درصد کاهش دهد. اگزما بر اثر واکنش  های آلرژیک و التهاب ایجاد 
می شود و نقش امگا ۳ در کاهش التهاب و در نتیجه بهبود عوارض این بیماری اثبات 
شده است. بی  خوابی: یک تحقیق در دانشگاه آکسفورد نشان داد، افرادی که سطح 
بالای امگا ۳ دارند خواب باکیفیت  تری را تجربه می  کنند. با این حال توصیه می شد که 
افراد مکمل امگا ۳ خود را صبح  ها استفاده کنند نه شب  ها. چون خوردن امگا ۳ نزدیک 

به ساعت خواب می  تواند شما را بیدار نگه دارد.
ناخن  های شکننده: ناخن  های نرم، پوسته پوسته شده و شکننده همگی نشانه  های 
خارجی هستند که می  گویند چیزی در بدنتان درست کار نمی  کند. این مشکل می  
تواند کمبود امگا ۳ باشد. بسیاری از تحقیقات نشان داده  اند که امگا ۳ موجود در منابع 
حیوانی مانند روغن ماهی بسیار ساده  تر از منابع گیاهی جذب بدن می  شوند. بنابراین 

وارد کردن ماهی  های چرب به برنامه غذایی می  تواند یکی از بهترین راهکارها باشد.

شاید کمردردتان به دلیل کمی استراحت باشد و یا به خاطر بغل کردن بچه. شاید 
کیف دستی سنگینتان موجب شده چنین دردی به سراغتان بیاید و یا شاید هم بیش از 
حد با گوشی هوشمندتان کار می کنید. به هر حال به هر دلیلی که باشد شوخی نیست و 
نیاز به درمان دارد. بر اساس مطالعات انجام شده حدود یک سوم مردم ایران از کمردرد رنج 
می برند و حدود ۹۰ درصد افراد حداقل یک بار کمردرد را در زندگی شان تجربه می کنند. 
خوشبختانه، تمرینات ساده ای وجود دارد که می تواند درد را تسکین دهد و حتی از 
بین ببرد. نکته ی کلیدی این است که این تمرینات را زود و بارها انجام دهید؛ چرا که 
متخصصان می گویند مقابله با درد در اوایل ابتلا به آن، مانع بدتر شدنش در طول زمان 

می شود. در ادامه به روش هایی که می تواند به کاهش دردتان کمک کند، می پردازیم.
*فعالیت بدنی را در اولویت قرار دهید

یکی از مؤثرترین راه های جلوگیری از عود کمردرد این است که یک برنامه ی منظم 
ورزشی برای خودتان داشته باشید. یک مقاله ی چاپ شده در سال ۲۰۱۶ نشان می دهد 
که انجام ورزش های هوازی متوسط و تقویت ماهیچه های عمیق شکمی می تواند به طور 
قابل ملاحظه ای درد کمر را کاهش دهد. ورزش، عضلاتی که از کمرتان حفاظت می کند 
را تقویت کرده و افسردگی، مشکلات خواب و خستگی را کاهش می دهد؛ همه ی این ها 

عواملی هستند که می توانند منجر به کمردرد شوند.
*هوشمندانه تر بخوابید

یک خواب خوب شبانه از ساده ترین راه ها برای پیشگیری و درمان کمردرد مزمن است. 
در صورت عدم پشتیبانی یا استفاده ی بیش از ۱۰ سال، تشک خود را تعویض کنید و 
بالش هایتان را هم هر ۱۸ ماه یک بار جایگزین کنید. فضای خوابتان را جوری تنظیم 
کنید که ۸ ساعت خواب شبانه خوبی داشته باشید؛ این کار برای مقابله با کمردرد بسیار 

کمک کننده است.
*مثبت فکر کنید

هنگامی که در شرایط استرس زایی قرار می گیرید، ممکن است اضطراب خود را درونی 
کنید و ماهیچه های خود را سفت کنید که این عامل می تواند یا موجب کمردرد شود و یا 
دردهای موجود را بدتر کند. هنگامی که درد بیشتری احساس می کنید، بیشتر احتمال 
دارد که فعالیت بدنی تان را کمتر کنید و این چرخه ای را ایجاد می کند که شکستنش 
سخت است. بنابراین مهم است که کشف کنیم چه چیزی ممکن است باعث شود 
حواستان از موضوع پرت شود و آرامشتان را به دست بیاورید؛ مانند یک موزیک آرام و 
ملایم. به این ترتیب در آینده، هنگامی که افکار شما منفی می شود، می توانید از ترفندهای 

استرس زدایی استفاده کنید که برای شما مناسب تر است.
*سیگار را ترک کنید )البته اگر می کشید(

سیگار کشیدن جریان خون به سمت ستون فقرات کاهش را می دهد که باعث کمبود 
مواد مغذی در دیسک هایی می شود که مانند بالش نرمی بین استخوان های پشتی قرار 

گرفته اند. علاوه بر این، سیگار کشیدن سرعت بهبودی در افرادی که از درد پشت رنج 
می برند را کند می کند.

*وضعیت بدنی تان را در طول روز بررسی کنید
اطمینان حاصل کنید که گوش هایتان بالای شانه هایتان هستند و قفسه سینه خود را با 

کشیدن تیغه های شانه به سمت پایین و کمی به سمت یکدیگر باز کنید.
*برای تکیه دادن از یک توپ ساحلی استفاده کنید

سخنگوی انجمن فیزیوتراپی آمریکا پیشنهاد می کند که هر زمان قصد دارید برای مدت 
طولانی در وضعیت نشسته قرار بگیرید، یک توپ ساحلی داشته باشید و از آن به عنوان 
تکیه گاه استفاده کنید. توپ را نه کامل باد کنید و آن را پشت سر خود در قسمت پایین 
و انحنای کمرتان قرار دهید. هنگامی که با توپ در جای خود نشسته اید، باید یک خط 
عمودی خیالی که از باسن شروع شده و از میان شانه هایتان عبور می کند و تا بالای سرتان 

امتداد دارد را حس کنید.
*در هر زمان عضلات شکمتان را تقویت کنید

شما می توانید این حرکت تقویت کننده ی پشت را در هر موقعیتی انجام دهید، چه 
ایستاده باشید چه نشسته و یا به حالت درازکش. تمرینات ورزشی عضلات شکم باعث 
می شود فرد بتواند خیلی سریع در طول یک حرکت ناگهانی مانند سقوط یا افتادن، ستون 

فقرات خود را برای جلوگیری از آسیب، ثابت و محکم نگه دارد.
چگونگی انجام این حرکت ورزشی: اگر روی زمین یا در رختخواب هستید، به پشت 
دراز بکشید. اگر نشسته اید، صاف بنشینید و اگر ایستاده اید، نیازی به انجام کاری ندارید. 
بازوها را در طرفین بدن قرار دهید. هوا را به داخل ریه هایتان بکشید و هنگامی که هوا را 
خارج می کنید، به آرامی عضلات شکم خود را منقبض کنید. انقباض را به مدت ۵ تا ۱۰ 

ثانیه نگه دارید، اما نفس خود را حبس نکنید. این کار را ۱۰ بار تکرار کنید.
البته فراموش نکنید که برای انجام یک حرکت ورزشی منظم و همیشگی باید با پزشک 

معالجتان صحبت کنید تا مشکلی برایتان پیش نیاید.
*عضلاتتان را بکشید

قوز کردن مداوم بر روی گوشی هوشمند و یا تبلت می تواند به قیمت آسیب زدن به 
کمرتان تمام شود. کار زیاد موجب فشار بر روی عضلات و رباط های گردن می شود که به 
طور بالقوه فشار زیادی را بر روی دیسک های ستون فقراتتان اعمال می کند. برای تسکین 
درد ناشی از این وضعیت نامناسب بدنی، سر خود به آرامی به عقب، جلو و طرفین، سه بار 
در روز، خم کنید. یکی دیگر از حرکات خوب: روی شکمتان دراز بکشید و دست هایتان 
را روی زمین قرار دهید. به کف دستتان فشار دهید و تا جایی که راحت هستید، قفسه 
سینه تان را از زمین جدا کنید. به اندازه ی چند نفس عمیق در آن موقعیت بمانید، سپس 

پایین بروید و دوباره شروع کنید.
*ورزش های کششی برای قوی تر شدن

آیا می خواهید یک برنامه ی کششی منظم داشته باشید؟ حرکاتی که در ادامه آورده شده 
است هرکدام عضلاتی را تقویت می کند که به محافظت بیشتر از کمرتان می انجامد و در 
نتیجه از شدت دردها کم می کند. اگر در حال حاضر پشتتان درد می کند حرکات ذکر 
شده را دو بار در روز و در صورتی که می خواهید برای پیشگیری از کمردرد انجام دهید، 

یک بار در روز تکرار کنید:
*کشش عضلات همسترینگ )پشت ران(

به پشت دراز بکشید و زانوانتان را خم کنید، کف پایتان را روی زمین بگذارید و بازوهایتان 
را کنار بدنتان قرار دهید.

دست هایتان یا یک کمربند یا حوله را در پشت ران راستتان قرار دهید )هرکدام که 
راحت تر است و باعث می شود شما در عضلات رانتان احساس کشیدگی کنید( و به آرامی 
پای خود را بالا ببرید. تا جایی که می توانید پایتان را صاف کنید تا زمانی که در پشت پایتان 
احساس کشیدگی کنید. )در صورت لزوم پایتان را کمی خم کنید.( ۳۰ ثانیه نگه دارید، 

سپس پاهایتان را جابجا کنید. با هر پا دو بار این حرکت را انجام دهید.
*کشش زانو به قفسه سینه

با زانوی خم شده به پشت دراز بکشید. کف پایتان را روی زمین بگذارید و بازوهایتان را 
کنارتان. عضلات شکمتان را منقبض کنید و زانوی راستتان را به سمت قفسه سینه حرکت 
دهید. ساق پایتان را با هر دو دستتان نگه دارید. سعی کنید پای چپتان را صاف کنید، اما 
اگر در پشتتان احساس کشیدگی کردید، آن را کمی خم کنید. ۲۰ ثانیه نگه دارید، سپس 

دوباره شروع کنید. این حرکت را با پای دیگرتان هم انجام دهید.
*کشش ستون فقرات

به پشت دراز بکشید با زانوی خم، کف پایتان را روی زمین بگذارید و بازوهایتان را کنارتان 
قرار دهید. عضلات شکمتان را منقبض کنید، زانوی راستتان را با دو دست به قفسه 
سینه تان نزدیک کرده و پای چپتان را روی زمین به صورت صاف دراز کنید. دست راستتان 
را روی کف زمین دراز کرده، سپس با دست چپتان به آرامی زانوی راستتان را به سمت چپ 
خود بکشید. سرتان را به سمت راست خود بچرخانید )بازویتان را نگاه کنید(. کشش را به 
مدت ۲۰ ثانیه نگه دارید. اطمینان حاصل کنید که سر، بازوها و شانه هایتان روی زمین 
قرار دارند و به کمرتان قوسی نمی دهند. هر دو زانو را به موقعیت شروع برگردانید. کشش 

را با طرف دیگر تکرار کنید.
*کشش عضلات باسن

با زانوی خم به پشت دراز بکشید، کف پا بر روی زمین و بازوها در طرفین. عضلات 
شکمتان را منقبض کنید و پای راستتان را روی زانوی پای چپتان قرار دهید. سپس با هر دو 
دست ران چپتان را گرفته و هر دو پایتان را به سمت بدنتان ببرید. ۳۰ ثانیه نگه دارید، سپس 

هر دو پا را به موقعیت شروع، برگردانید. این حرکت را با طرف دیگر بدنتان نیز تکرار کنید.
*کشش عضله خم کننده مفصل ران

روی زانوهایتان بنشینید. زانوی چپتان را به همان حالت خم شده طوری بالا بیاورید 
که کف پای چپتان روی زمین قرار بگیرد و پای راستتان را پشت سرتان قرار دهید. )اگر 
دچار مشکلات زانو هستید، زیر زانوی راستتان یک بالش قرار دهید( دست راستتان را روی 
کمرتان بگذارید و دست چپتان را روی پای چپتان به عنوان اتکا قرار دهید. در حالی که 
زانوی راستتان روی زمین قرار دارد، به سمت مفصل ران سمت راستتان حرکت کنید. شما 
باید در جلوی مفصل ران سمت راستتان احساس کشش کنید. ۳۰ ثانیه نگه دارید، سپس 

پاها را جابجا کرده و تکرار کنید.
*کشش ران ایستاده

کنار صندلی یا میز ایستاده و برای حفظ تعادل با دست چپتان آن را نگه دارید. نوک )یا 
مچ پا در صورتی که راحت ترید( پای راستتان را با دست راستتان گرفته و به آرامی پاشنه تان 
را به سمت باسنتان حرکت دهید. اطمینان حاصل کنید که زانوی راستتان به سمت پایین 
و نزدیک پای چپتان قرار دارد. ۳۰ ثانیه نگه دارید، سپس پایتان را جابجا کرده و حرکت را 

تکرار کنید.
*کشش کامل پشت

رو به یک میز یا پیشخوان با مقداری فاصله بایستید. کمی زانویتان را خم کرده و لبه ی آن 
را بگیرید. بدن شما باید به شکل L درآید، بازوها صاف و سر و شانه در یک سطح باشند. 

۱۰ ثانیه نگه دارید.
سپس، مستقیم بایستید و دست چپتان را با خم شدن آرنجتان مقابل بدنتان قرار دهید. 
بازوی راستتان را بالای سرتان خم کرده و بدنتان را به آرامی به سمت چپ کج کنید. به 

مدت ۱۰ ثانیه نگه دارید، سپس با سمت دیگر بدن حرکت را تکرار کنید.

ورزش های کششی مناسب برای رفع و پیشگیری از درد کمر 
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اجتماعی

گزارش از امیر پروسنان

خیلی  یا  کار  محل  خیابان،  دانشگاه،  مدرسه،  ر  د
اهای دیگر هستند. درست کنار همه افراد جامعه  ج
آنها  به  برخی  می کنند.  زندگی  و  کار  قدم  به  قدم  و 
ترجیح  هم  برخی  و  آلبینو  برخی  زال،  ی گویند  م
می دهند بدون برچسب خطاب کنند و بگویند افراد 
دارای آلبینیسم. آنچه آلبینوها را متفاوت می کند، تنها 

رنگ سپید مو و پوست روشن است.
آلبینوها قدمت تاریخی دارند. یعنی درست از همان 
موی  با  فرزندی  صاحب  سام  که  شاهنامه  بتدای  ا
تا همین حالا.  زال گذاشتند  را  و اسمش  پید شد  س
برخوردهای اجتماعی با آلبینوها هم قدمت تاریخی 
دارد و حتی محدود به ایران نمی شود. هرچند ایرانیان 
به خاطر شاهنامه و آشنایی با زال، آلبینوها را شیطانی 
رفتارهای  و  برخوردها  گاهی  هرچند  می دانند،  ن
نامناسب اجتماعی باعث آزار این افراد و اجتماع گریزی 
آنها می شود، ولی با تمام این اوصاف می توان ایرانیان را 

مهربان تر از آفریقایی ها دانست.
زالی یا آلبینیسم نوعی بیماری ژنتیکی است که عدم 
و  تولید رنگدانه ملانین موجب سپیدی پوست  وان  ت
موی فرد می شود. تاکنون هفت نوع زالی شناخته شده 

است.
*جزیره ای برای آلبینوها

برخی در بعضی کشورهای آفریقایی بر این باور است 
که جادوگران می توانند با بدن آلبینوها معجون جادویی 
درست کرده و هر کسی که این معجون را بخورد، برای 
همیشه ثروتمند و خوشبخت می شود؛ یکی از آن دست 
قیده های عجیب و غریب که فقط منجر به آسیب  ع
رساندن به بخشی از جامعه می شود و گاهی آلبینوها را 
فراری و افسرده می کند. این خرافات می گوید که روح 
شیطان در بدن این افراد دمیده شده و افکار منسوخ 
شده در سال ۲۰۱۹ همچنان در نقاطی از جهان به 
این تبعیض ها و جنایت ها دامن می زند. حتی خرافات 
فاجعه تری هم در این مناطق وجود دارد که می گویند 
استخوان آلبینوها حاوی طلا است و در نتیجه اعضای 

بدن این افراد را قطع می کنند.
افکاری مانند این باعث شده که جزیره ای در شمال 
تانزانیا تبدیل به پناهنگاهی برای افراد دارای آلبینیسم 
شود. گفته می شود که کشور آفریقایی تانزانیا بالاترین 
نرخ جمعیت این افراد را دارد و حدود هزار و ۵۰۰ آلبینو 
در این کشور زندگی می کنند و بخش زیادی از آنها از 
دست سوداگران فرار کرده و در جزیره ای با نام »یوکرو« 

ساکن شده اند.
*مشکلات جسمی سپید مویان

دو دسته خلاصه  در  را می شود  آلبینوها  شکلات  م
رد: اول مشکلات فردی و پزشکی و دوم مشکلات  ک
که  می رسد  نظر  به  بیشتر  ولی  قانونی.  و  جتماعی  ا
مشکلات اجتماعی این افراد بسیار بیشتر از دسته اول 
است. چون آلبینوها به جز مشکلات بینایی و مشکل 
با نور شدید، تقریباً مشکل دیگر جسمی ندارند و آنچه 
آنها را آزار می دهد، عدم آگاهی و برخوردهای نامناسب 

اجتماعی است.
انجمن  سخنگوی  نورسته،  شمسیان  رتضی  م
آلبینیسم ایران و کارشناس ارشد کاردرمانی از دانشگاه 
شهید بهشتی است. او درباره مشکلات این افراد به 
از مشکلات  ایرنا می گوید: بخشی  برنگار سلامت  خ
اولیه این افراد مواردی مانند مشکلات بینایی است که 
علائم مختلفی دارد و نوع و شدت آن در افراد مختلف، 
دچار  آلبینو  افراد  عمده  حال  هر  به  است.  تفاوت  م
مشکل بینایی هستند. موضوع بعدی کمبود رنگدانه 
در این افراد است که باعث حساسیت به نور آفتاب شده 
و به طور مثال پوست زیر نور آفتاب دچار سوختگی 
ی شود و می سوزد. نوری که در افراد عادی توسط  م
چشم دفع می شود، در آلبینوها آزاردهنده است و در 
نتیجه این افراد هم از نظر چشمی و هم پوستی به نور 

آفتاب حساسیت دارند.
می دهد:  ادامه  ایران  آلبینیسم  انجمن  خنگوی  س
تجهیزات کمک  با  باشد،  بینایی  ردی که دچار کم  ف
کننده می تواند به مشکل خود غلبه کند یا اگر شخص 
به آفتاب حساسیت دارد، می تواند از رفتن زیر آفتاب 

جلوگیری کند.
*مشکلات اجتماعی افراد دارای آلبینیسم

هستند،  مواجه  آن  با  افراد  این  که  دیگری  شکل  م
عوامل ثانویه است. شمسیان در این رابطه می گوید: 
استفاده از لوازم کمک بینایی برای این افراد ممکن 
شود.  اطرافیان  سوءرفتار  و  توجه  جلب  باعث  ست  ا
آلبینوها دچار کم بینایی هستند، اما اگر جسم را به 
چشم خود نزدیک کنند، می توانند ببینند و در نتیجه 
ممکن است سایر افراد سوال هایی کرده یا توصیه های 

اجتماع  طرف  از  رفتارها  از  نوع  این  کنند.  شتباه  ا
می تواند باعث اجتماع گریز شدن آلبینوها و کاهش 

فعالیت اجتماعی این افراد شود.
وی ادامه می دهد: آسیب روانی که به این افراد وارد 
می شود، به علت ناآگاهی جامعه است و اگر آگاهی 
آسیب  میزان  برود،  بالاتر  افراد  این  به  نسبت  امعه  ج
به آلبینوها کمتر می شود. انجمن آلبینیسم هم برای 
افزایش آگاهی جامعه و کاهش سوءرفتار با آلبینوها 

فعال است.
سخنگوی انجمن آلبینیسم ایران می گوید: آلبینوها 
به خودباوری بیشتری نیاز دارند و از طرفی باید تلاش 
بیشتری هم انجام بدهند. همچنین تلاش می کنیم 
خود آلبینوها هم میزان فعالیت اجتماعی خود را کم 
نکرده و در جامعه حضور داشته باشند و خودباوری آنها 

بالاتر برود.
*میزان احتمال ابتلای فرزند به آلبینیسم

مشکلاتی که برای ازدواج این افراد ایجاد می شود هم 
به علت عدم آگاهی جامعه است. افراد دارای آلبینیسم 
باید دو ژن آلبینیسم داشته باشند تا مبتلا شوند. افراد 
یا ژن آلبینیسم را دارند یا ناقل ژن هستند یا مشکلی 
ندارند. اگر فرد مبتلا به آلبینیسم با فرد دیگر مبتلا به 
این اختلال ازدواج کند، احتمال بروز این اختلال در 
فرزند صد در صد است. حالا اگر فرد مبتلا به آلبینیسم 
با فرد ناقل ازدواج کند، میزان ابتلای فرزند به آلبینیسم 
۵۰ درصد است. همچنین اگر فرد ناقل با فرد ناقل 
دیگری ازدواج کند، احتمال ابتلای فرزند به آلبینیسم 
۲۵ درصد است و اگر فرد دارای آلبینیسم با فردی که 
این ژن را ندارد ازدواج کند، اصلًا احتمال ابتلای فرزند 

به این اختلال وجود ندارد.
شمسیان در این رابطه می گوید: ازدواج فامیلی در 
این رابطه مؤثر است. یعنی اگر فرد مبتلا به آلبینیسم با 
فامیل خود ازدواج کند، چون احتمال ناقل بودن وجود 
دارد، ممکن است فرزند او احتمال ۵۰ درصد ابتلاء به 

این اختلال را داشته باشد.
*باورهای اجتماعی غلط در شهرهای کوچک

سخنگوی انجمن آلبینیسم ایران درباره وجود عقاید 
غلط درباره آلبینوها می گوید: باورهای خرافی و غلط در 
برخی کشورهای آفریقایی نسبت به این افراد هست، 
اما در ایران این باورها و خرافات خیلی وجود ندارد. 
آسیب  جسمی  لحاظ  از  افراد  این  به  ایران  در  عنی  ی
می شود.  وارد  آنها  به  روانی  آسیب های  و  می رسد  ن
تمسخر، سوال های بی جا، توصیه های نادرست و تصور 
ناکارآمدی درباره این افراد در جامعه ما وجود دارد. این 
مسائل می تواند باعث شود که آلبینوها در اشتغال دچار 

مشکل شوند.
مشکلات  می گویند  آلبینوها  می دهد:  ادامه  ی  و
اجتماعی در شهرهای بزرگ نسبت به شهرهای کوچک 

و روستاها کمتر است.
*آمار دقیقی از تعداد آلبینوهای ایران وجود ندارد

هرچند آمار دقیقی از تعداد افراد دارای آلبینیسم در 
کشور وجود ندارد، اما انجمن آلبینیسم آمریکا می گوید 
که از هر ۱۸ هزار تا ۲۰ هزار نفر، حداقل یک نفر مبتلا 
آلبینوها در  آمار  آلبینیسم است. شمسیان درباره  ه  ب
ایران می گوید: انجمن ما تازه تأسیس است و تاکنون 
فقط چند صد نفر به انجمن پیوستند و آمار مشخصی از 
تعداد این افراد در ایران نداریم. ولی آنچه مشخص است 
اینکه وجود این افراد در استان هایی مثل سیستان و 

بلوچستان بیشتر از سایر نقاط کشور است.
وی ادامه می دهد: علت این موضوع هم می تواند 
ازدواج های فامیلی و درون قبیله ای باشد که منجر به 
انتقال ژن می شود. میزان آگاهی در مناطق محروم به 
مراتب کمتر است و در نتیجه ازدواج های فامیلی بیشتر 

رخ داده و ابتلاء به آلبینیسم هم افزایش پیدا می کند. 
با این حال انتظار می رود که میزان آگاهی در مناطقی 
که شیوع بیشتر است، افزایش پیدا کند، اما این طور 
نیست و حتی سوءرفتارها در این مناطق هم وجود دارد.

*تعریف قانونی از آلبینیسم نداریم
یکی از مشکلات آلبینوها این است که تقریباً هیچ 
تعریف قانونی از آلبینیسم وجود ندارد. شمسیان در 
این رابطه می گوید: با برخی از نمایندگان مجلس در 
اما تفکری وجود دارد که  این رابطه صحبت کردیم، 
می گویند اگر تعریف قانونی از این اختلال شکل بگیرد، 
باعث بالا رفتن توقع می شود و در نتیجه شرایط خاصی 
در قانون تعریف نمی شود. از نظر بهزیستی هم حتی 
تعریف خاصی وجود ندارد و آلبینوها را به عنوان افراد 

کم بینا می شناسند.
این  به  رسانی  اطلاع  از طرفی  ادامه می دهد:  وی 
افراد برای خدمت رسانی هم بسیار ضعیف است و به 
این افراد نمی گویند چه خدماتی به آنها ارائه می شود 
و در نتیجه افراد کمتری برای دریافت خدمات مراجعه 

می کنند.
*مشکلات زنان مبتلا به آلبینیسم

هرچند برخی منابع می گویند احتمال آلبینیسم در 
مردان بیشتر از زنان است، اما این اختلال در زنان هم 
مانند مردان شکل می گیرد و شاید مشکلات اجتماعی 

ناشی از آن برای زنان بیشتر هم باشد.
ایران که  آلبینیسم  زیور عابدی، مدیرعامل انجمن 
کارشناس ارشد روابط بین الملل است در این رابطه 
به خبرنگار سلامت ایرنا می گوید: بخشی از مشکلات 
این افراد مشترک است، اما قسمتی از مشکلات هم 
خصوص زنان است. هنگام ازدواج میزان مشکلات  م
زنان آلبینو بیشتر مطرح می شود. یعنی زنی که مبتلا 
به این اختلال است و موهای خود را رنگ می کند، باید 
هنگام ازدواج به همسر خود بگوید که مبتلا به آلبینیسم 
مطرح  مسائل  این  هم  شدن  دار  بچه  هنگام  ست.  ا
دنیا می آید،  به  فرزندی که  ی شود که ممکن است  م

دارای آلبینیسم باشد.
عابدی ادامه می دهد: وقتی خانم ها باردار می شوند 
این نگاه وجود دارد که همه منتظر این هستند تا ببیند 
ظاهر نوزاد چگونه است و در نتیجه خانم هنگام بارداری 
دچار اضطراب هایی می شود. به هر حال این موضوع 
در شهرهای مختلف شدت و ضعف دارد. این دوگانگی 
در زنان شکل می گیرد که اگر خودم باشم، ممکن است 
برای ازدواج انتخاب نشوم و اگر خودم نباشم، چه کاری 

انجام بدهم.
*زالی در ادبیات

جدا از زال که پدر رستم بود و به رنج ۳۰ ساله فردوسی 
در شاهنامه به مردم ایران و جهان معرفی شد، می توان 
ردپای زالی را در ادبیات جهان هم خواند. هرمان ملویل 
نویسنده آمریکایی در سال ۱۸۵۱ میلادی رمان »موبی 
دیک« را درباره داستان نهنگی نوشت که زال بود. این 
نهنگ سفید در اقیانوس و نزدیک جزیره موکا در جنوب 
شیلی زندگی می کرد. رمان »موبی دیک« یکی از هزار 

کتابی است که باید پیش از مرگ خواند.
آنچه درباره آلبینوها مشخص است اینکه تفاوتی با 
سایر افراد جامعه ندارند و فقط به علت مشکلاتی مانند 
کم بینایی نیازمند توجه بیشتری هستند. بیشترین 
چیزی که باعث رنج آلبینوها می شود، نگاه های تبعیض 
آمیز ناشی از ناآگاهی است. همان چیزی که می تواند 
اثر مستقیم رسانه باشد تا میزان آگاهی جامعه را بالاتر 
برده و برخی سوءرفتارها را با سپید مویان کاهش داده یا 
از بین ببرد. آلبینوها بیش از هر چیز به سلامت و امنیت 
روانی نیاز دارند و حمایت اجتماعی که باید به آنها هدیه 

شود.

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد

پلمب مسافرخانه های غیر مجاز در قم
پلمب  و  ساماندهی  شناسایی،  گفت:  قم  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون   

مسافرخانه ها و میهمان پذیرهای غیرمجاز قم در دستور کار قرار گرفته است.
علی اصغر سلطانی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران یکی از وظایف ذاتی اداره 
کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری را نظارت و ساماندهی میهمان پذیرها 
و مسافرخانه ها دانست و ادامه داد: در راستای ساماندهی مسافرخانه های غیرمجاز، با 
هماهنگی های صورت گرفته، اداره کل میراث فرهنگی وظیفه شناسایی مسافرخانه ها 
و میهمان پذیرهای غیر مجاز و پلیس اماکن وظیفه پلمب این اماکن را به عهده گرفته 
است. وی با اشاره به ایجاد نظارت های مستمر بر مجتمع های توریستی بین راهی در 
استان، گفت: این اماکن به صورت مستمر و نامحسوس توسط پلیس اماکن نظارت می 
شود و در صورت مشاهده تخلف، اقدام قانونی صورت می گیرد. ۳۵ واحد هتل، ۲۷ 
واحد هتل آپارتمان، ۵۵ واحد مهمان پذیر، ۱۷۰ خانه مسافر و ۹۷ واحد مجتمع بین 
راهی و پذیرایی با ظرفیت بیش از ۱۲ هزار تخت اقامتی و پذیرایی در قم در خدمت 
مسافران و زائران است. سلطانی ادامه داد: بر اساس ماده ۲۷ قانون صنفی، پلیس 
اماکن مکلف است واحدهای غیرمجاز صنفی را با موافقت اصناف پلمب کند و در این 
راستا پلمب قهوه خانه های غیر مجاز در دستور کار قرار گرفته است. وی با اشاره به اشاره 
به الزامات ساماندهی وضعیت قهوه خانه ها گفت: در برخی قهوه خانه ها اقدام به توزیع 
و مصرف مواد مخدر در قلیان ها می نمودند ضمن اینکه برخی از این قهوه خانه ها از 

نظر بهداشتی از حداقل امکانات بی بهره هستند.
*ساماندهی یکهزار تن در طرح ناظر در قم

معاون قضایی دادستان عمومی و انقلاب قم، نیز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
به اجرای طرح ناظر در سراسر کشور گفت: عملیاتی کردن طرح ناظر با هماهنگی 
مقام قضایی و با دستور دادستان برای استفاده از ظرفیت های مردم برای برخورد با 
ناهنجاری های اجتماعی است. حجت الاسلام حسن غریب با بیان اینکه این طرح 
شامل گزارش های مردمی پیرامون مقابله با هنجارهای اجتمایع از قبیل سگ گردانی، 
بدحجابی و مزاحمت نوامیس است ادامه داد: بیش از یک هزار تن از قم در قالب این 
طرح ساماندهی شده اند. وی ادامه داد: خودروی فرد متخلف شناسایی شده توسط 
ناظران فعال در این طرح، به صورت پیامکی به آنها ارسال و در صورت مراجعه نکردن این 

فرد پس از یک ماه، خودروی وی توقیف می شود.
 

استاندارقم: 

دانشگاه ها مدیریت قم را در پیشبرد برنامه ها 
کمک کنند

 استاندار قم گفت: دانشگاه ها باید بر اساس ماموریت هایی که دارند در کارگروه 
های مختلف فعال شوند و مدیریت استان را در پیشبرد اهداف و برنامه ها در زمینه های 

مختلف از جمله عمرانی، اقتصادی و بهداشت و درمان کمک کنند.
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه کارگروه استانی ارتباط صنعت و دانشگاه در سالن 
جلسات دانشگاه صنعتی قم با تاکید بر مسئولیت پذیری مدیران برای توسعه همه جانبه 
استان قم اظهار کرد: حاکمیت نگرش سیستمی و مدیریت علمی لازمه تحقق شاخص 
های پیشرفت است. وی تقویت ارتباط بین صنعت و دانشگاه و کاربردی نمودن دانش 
را ضروری دانست و افزود: مدیران اجرایی، اساتید دانشگاهی و صنعتگران خودشان را 
بی نیاز از یکدیگر می دانند و ارتباط بین آنها باید تقویت شود. سرمست راه اندازی دفتر 
ارتباط استانداری با دانشگاه ها در محل استانداری قم را مورد توجه قرار داد و تصریح 
کرد: تشکیل اتاق فکر بین دانشگاه ها و استانداری در راستای بهره گیری از ظرفیت 
های علمی و تحقیقاتی آنها در دستور کار قرار گرفته است. وی گفت: طرح هر دانشگاه 
یک پروژه را سه ماه قبل کلید زدیم که امیدواریم با استقبال بیشتر دانشگاه ها مواجه 
شویم. وی با بیان اینکه بازدید میدانی از دانشگاه های قم و نیز واحدهای صنعتی در 
دستور کار قرار دارد گفت: در راستای پیشبرد برنامه های استان باید ارتباط بین صنعت 
و دانشگاه نیز تقویت شود و مقالات پژوهشی و پایان نامه های دانشگاهی استان، بر 
اساس نیازهای واقعی واحدهای صنعتی نگاشته شوند. استاندار قم سپس ضمن 
بازدید از بخش های مختلف دانشگاه صنعتی قم و افتتاح ۲ طرح الکترونیکی سازی 
اتوماسیون و شتاب دهنده خصوصی در این دانشگاه گفت: از نقش آفرینی دانشگاه ها 

در پیشبرد برنامه های توسعه ای استان قم حمایت می کنیم.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم  خبرداد

بهره مندی 2800 نفر از خدمات کاروان 
سلامت هلال احمر قم

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان از ارائه خدمات به ۲۸۰۰ نفر در روستاهای کم 
برخوردار بسطام از توابع استان لرستان خبر داد.

دکتر محمد گل فشان از اعزام کاروان 44 نفره سلامت هلال احمر استان قم به 
الشتر خبر داد و اظهار کرد: این کاروان سلامت، که با هدف خدمت رسانی به مردم کم 
برخوردار در منطقه بسطام، الشتر و سراب چنار و ۱۵ روستای آن، به این مناطق اعزام 
شده بود با خدمت رسانی به ۲۸۰۰ تن به کار خود خاتمه داد. وی با اشاره به حضور 
پزشکان فوق تخصص و متخصصان در این کاروان بیان کرد: این کاروان متشکل از 
پرستاران و پزشکان فوق تخصص، ریه و داخلی و همچنین پزشکان متخصص اطفال، 
زنان و زایمان، دانپزشک و.... با امکانات و تجهیزات کامل به همراه دارو؛ راهی الشتر 
شده بوده و ضمن ویزیت رایگان ۱۷۰۰ نفر بالغ بر ۱۵ میلیون تومان دارو در اختیار 
بیماران این مناطق قرار داد. گل فشان با اشاره ارائه خدمات متنوع توسط این کاروان 
سلامت ابراز کرد: این برنامه که از فعالیت های ملی سازمان داوطلبان هلال احمر بود 
که با رویکرد درمانی، آموزشی، فرهنگی و حمایتی اجرایی شد. وی با بیان اینکه این 
کاروان با مشارکت معاونت های داوطلبان و درمان و توانبخشی جمعیت هلال احمر قم 
اجرا شد، تصریح کرد: ارائه آموزش های پیشگیری و مقابله با بیماری های واگیردار و 
مهارت های زندگی به بیش از ۵۰۰ نفر، و همچنین اجرای برنامه های فرهنگی ویژه 
6۰۰ تن از کودکان و نوجوانان از دیگر برنامه های این کاروان بود. مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر استان قم افزود: اجرای طرح نیابت و دیدار با سالمندان این مناطق، توزیع 
کمک های مردمی در قالب بسته های امدادی و حمایتی، پوشاک، مواد غذایی و بسته 

های بهداشتی از دیگر فعالیت های این کاروان سلامت به شمار می رود.
 

استاندار ایلام :

کارفرمایان از فرصت بخشش جرائم 
بیمه تامین اجتماعی استفاده کنند

 استاندار ایلام گفت: مهلت بخشش جرائم تامین اجتماعی فرصتی است که نظام به 
کارفرمایان داده تا بتوانند با پرداخت حق بیمه از بخشش جرائم برخوردار شوند.

قاسم سلیمانی دشتکی در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید اظهار داشت: بر 
اساس این بخشنامه کارفرمایان از ۱۳ خرداد سالجاری تا سه ماه مهلت دارند نسبت به 
پرداخت حق بیمه اقدام کنند تا بتوانند از مزایای بخشش جرائم بهره مند شوند. وی این 
مهلت زمانی را بهترین فرصت برای رفع مشکل افرادیکه جرائم بیمه ای دارند، برشمرد 
و افزود: نظام با صدور چنین بخشنامه ای به دنبال گره گشایی از مشکلات مردم است 
و وقتی راهی برای رفع مشکل مردم گشوده می شود باید با اطلاع رسانی و استفاده 
به موقع از آن بهترین استفاده نصیب مردم شود. استاندار ایلام ادامه داد: سازمان 
تامین اجتماعی اطلاع رسانی لازم به افراد مشمول را انجام دهد تا افراد بتوانند از این 
فرصت در مدت زمانی تعیین شده نهایت استفاده را ببرند. سلیمانی دشتکی در ادامه 
به اختصاص ۸۰۰ میلیارد ریال سهم استان از محل تبصره ۱۸ اشاره کرد و گفت: این 
میزان اعتبار پس از مشخص شدن سهم بانک های مشمول می تواند بر اساس سرفصل 
های مشخص برای اجرای برنامه تکمیل طرح های نیمه تمام صنعتی، توسعه واحدها و 
بهسازی و نوسازی آنها، کمک های فنی و اعتباری و سرمایه در گردش واحدهای فعال 
صنعتی اختصاص یابد. وی ابراز امیدواری کرد با همکاری بانک های عامل و صنعت و 
معدن تجارت و معرفی به موقع طرح های مورد نظر این اعتبار نیز جذب شود. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استاندار ایلام نیز در این نشست گفت: طرح هایی که بانک 
برای آنها استمهال انجام می دهد باید برنامه فعالسازی و مشاوره ای و سرمایه گردش نیز 
لحاظ کنند تا طرح مجدد به چرخه تولید بازگردد. حیدر نعمتی اظهار داشت: استمهال 
به تنهایی گره گشای مشکل واحدها نیست بلکه آنها را به سیستم بانکی بدهکارتر می 
کند. وی افزود: اگر پس از استمهال برنامه ای برای فعالسازی و تولید نداشته باشیم 

مشکل طرح های راکد برطرف نمی شود.
 

استاندار اصفهان :

زندگی ارامنه در اصفهان نمود واقعی همدلی 
ایرانیان است

 استاندار اصفهان گفت: زندگی مسالمت آمیز ارامنه مسیحی در کنار هموطنان 
مسلمان خود در این استان نمود واقعی همدلی، همزبانی و انسجام ملی ایرانیان است.
عباس رضایی شنبه شب در مراسم گشایش موزه مردم شناسی ارامنه اصفهان در 
کلیسای وانک این شهر اظهار داشت: هموطنان ارمنی مسیحی در این استان طی قرون 
گذشته در کنار هموطنان مسلمان خود زندگی مسالمت آمیزی داشته اند و در پیشرفت و 
توسعه کشور و استان نقش آفرینی کرده اند که مشارکت آنها در عرصه های مختلف جامعه 
ما، شکوه همنوایی، انسجام و وحدت ملی را در این استان متجلی کرده است. وی با اشاره 
به نقش و مشارکت ارامنه در پیشرفت علمی کشور به حضور برخی از ارامنه به عنوان استاد 
در دانشگاه های کشور اشاره کرد و افزود: دکتر گاسپارین نمونه ای از این دانشمندان ارامنه 
است که به عنوان استاد ژنتیک دانشگاه علوم پزشکی اصفهان منشأ خدمات بزرگی برای 

تربیت دانشجویان این رشته بود که همواره از وی به نیکی یاد می شود.

گزارشی از زندگی و مشکلات افراد مبتلا به زالی
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 آیت الله صافی گلپایگانی:

همگان موظف به همکاری با پلیس در اجرای 
امر به معروف هستند

 آیت الله لطف الله صافی از مراجع تقلید گفت: همه مردم و مسئولان در اجرای امر به 
معروف و نهی از منکر موظف به همکاری با نیروهای انتظامی هستند.

وی در دیدار سردار عبدالرضا آقاخانی، فرمانده انتظامی قم با اشاره به اهمیت امر به 
معروف و نهی از منکر در قرآن و کلام معصومین )ع( و با تاکید بر رعایت دستورات دینی برای 
سالم ماندن جامعه از ناهنجاری ها، بیان داشت: عمل به دستورات دینی یک تکلیف برای 

همگان است و امر به معروف و نهی از منکر از بهترین این دستورات دینی است.
وی اهمیت امر به معروف و نهی از منکر را از کارهای دیگر بالاتر دانست و ابراز داشت: 
حفظ دین و ایمان به امر به معروف و نهی از منکر وابسته است و اگر این موضوع نادیده 
گرفته شود فساد در سراسر جامعه منتشر می شود. آیت الله صافی گلپایگانی اضافه کرد: 
عامه مردم کشور متدین و پایبند به موازین شرعی هستند، اما در این میان برخی هم از 
افراد مغرض قصد هنجارشکنی دارند که وظیفه همگانی است تا این عده قلیل را از منکر 

باز داشته و به معروف هدایت کنند.
*نیروی انتظامی در خط مقدم برخورد با مخلان نظم و امنیت است

آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید نیز در دیدار فرمانده انتظامی قم ضمن تاکید بر 
اهمیت خدمت در نظام اسلامی، گفت: توفیق خدمتگزاری در نظام اسلامی یک نعمت 
الهی است و درگاه خداوند اجر بالایی دارد. وی با اشاره به رفتار هنجارشکنانه برخی از افراد 
در جامعه، اظهار داشت: این رفتارها باعث به خطر افتادن امنیت اجتماعی می شود که 
در صورت نیاز برخورد قانونی صورت پذیرد. وی با انتقاد از عدم توجه برخی مسئولان و 
دستگاه ها به مقوله حجاب در جامعه، افزود: متأسفانه مساله حجاب نادیده گرفته شده 
است، برخی مسئولان این مساله را جدی نگرفتند و نتیجه اش این شده که عده ای 
هنجارشکن به صورت علنی رفتارهای غیراخلاقی در جامعه دارند. آیت الله سبحانی 
ضمن حمایت قاطع از اجرای طرح های قانون توسط ناجا برای سالم سازی محیط جامعه 
و برخورد باهنجارشکنان، بیان داشت: اداره کشور زحمت دارد و مساله مهمی است و برای 
حفظ کشور مساله برخورد با ناهنجاری ها کار اولویت داری است. این مرجع عالیقدر از 
اقدام های نیروی انتظامی برای سالم سازی محیط جامعه از ناهنجاری ها اظهار رضایت کرد 
و ابزار داشت: نیروی انتظامی در خط مقدم برخورد با مخلان نظم و امنیت است. آیت الله 
سبحانی گفت: فرمانده ناجا در خدمت اسلام و انقلاب است و سلام مرا به ایشان برسانید.

  
مدیرکل ثبت  اسناد و املاک استان  قم :

روند طلاق در  قم رو به کاهش است 
مدیرکل ثبت  اسناد و املاک قم با اشاره به اینکه روند طلاق در این استان رو به کاهش 
است ، گفت: سال ۹6، ۳ هزار و ۲۰۱ و سال ۹۷ نیز ۳ هزار و ۱۵۱ مورد طلاق در قم به ثبت 

رسیده که این آمار روند کاهش را نشان می دهد.
سیروس سلامتی روز یکشنبه در جمع خبرنگاران افزود: در حال حاضر ۲6 دفتر ازدواج و 

۲۲ دفتر طلاق در استان قم فعال می باشد.
وی درخصوص ثبت ازدواج نیز بیان کرد: در سال ۹6، ۸ هزار و ۸۹۹ ازدواج در قم در دفاتر 

ازدواج ثبت شده بود که در سال ۹۷ آمار ازدواج ۱۱ درصد کاهش داشته است.
وی درادامه گفت: درآمد اداره کل ثبت اسناد قم از ۲4 میلیارد تومان در سال ۹6 به بیش 
از ۳۲ میلیارد تومان در سال ۹۷ افزایش داشته است، درآمد ثبت اسناد استان در دو ماه 
ابتدایی امسال نیز ۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بوده است. سلامتی گفت: پارسال 4 
هزار و ۳۵ پرونده و در ۲ ماه گذشته نیز ۷۰۸ پرونده در اداره کل ثبت اسناد و املاک تشکیل 
شده است. وی اظهار کرد: سال ۹۷، ۲4۷ هزار و در دو ماه ابتدایی سال ۹۸، ۳۵ هزار و 
۱6۷ سند رسمی در دفاتر ثبت اسناد و املاک استان قم صادرشده است. وی همچنین 
اظهار داشت: سال ۹۷، بیش از ۵۲ هزار و ۷۰۰ سند مالکیت و در دو ماه ابتدایی امسال 
نیز ۹ هزار سند ثبت و صادرشده است. سلامتی یادآور شد: در استان قم ۱۰۰ دفتر رسمی 
ثبت اسناد فعال است، استعلامات آنها به صورت کاملًا آنلاین انجام می شود، سال ۹۷، 4۵ 
هزار و 6۳۵ استعلام و در دو ماه ابتدایی امسال نیز به 6 هزار و ۸۹۸ مورد از استعلامات 
شهروندان پاسخ داده شده است. وی همچنین خاطرنشان کرد: آمار زمین خواری و کوه 
خواری در استان بسیار اندک است، زمین خواری در منابع طبیعی و راه و شهرسازی تا 
حدودی وجود دارد. وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: این سازمان سال 
۱۲۹۰ تأسیس شده و یک دستگاه شبه قضائی است که در تضمین حقوق اجتماعی نقش 
مهمی را ایفا می کند. مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان قم تصریح کرد: در سال های اخیر 
و با حمایت مسئولان قضائی و دولتی، انقلاب بزرگی درروند خدمات رسانی به وجود آمده 
است، ثبت اسناد ثبت سنتی به ثبت نوین در حال حرکت است. سلامتی اضافه کرد: بخش 
مهمی از فرایند ثبت استاد به صورت آنلاین و الکترونیکی انجام می شود که این موضوع در 
مبحث شفافیت و کاهش پرونده های قضائی و همچنین هزینه های پنهان مراجعه کنندگان 
مؤثر می باشد. وی با اشاره به مهم ترین حوزه وظایف اداره کل ثبت اسناد و املاک عنوان 
کرد: تثبیت مالکیت، اعتباربخشی به معاملات، تنظیم روابط وظایف حقوقی افراد از طریق 
دفاتر ازدواج و طلاق، ثبت اختراعات و مالکیت معنوی و کاهش پرونده های مرجع قضائی 
از وظایف عمده این اداره کل است. وی همچنین گفت: مشکلات بودجه ای و مالی سبب 
شده تا درروند تجهیز و توسعه طرح ملی کاداستر با مشکلاتی مواجه شویم، اگر این طرح 
به درستی در کشور اجرا شود بسیاری از مشکلات حقوقی جامعه از بین می رود. سلامتی 
خاطرنشان کرد: اگر فرایند کاداستر در کشور عملیاتی شود، اجازه هیچ گونه صدور سندی 
درحریم های تعیین شده ممکن نیست و بخش مهمی از پرونده های حقوقی و قضائی 
کاسته می شود، در کل استان قم تاکنون ۳۵۰ هزار سند مالکیت کاداسترصادر شده است. 
طرح ملی کاداستر با هدف شفاف سازی وضعیت عرصه ملی و املاک مالکان به اجرا در 

آمده است.
  

رئیس پلیس راه استان قم  خبرداد

آغازطرح تابستانی پلیس راه قم
رئیس پلیس راه استان قم گفت: به منظور امنیت انتظامی و ترافیکی و کاهش سوانح 
رانندگی و تلفات در سطح جاده های ارتباطی، طرح تابستانی پلیس راه همزمان با 

تعطیلات مدارس در محورهای مواصلاتی این استان آغاز شد.
سرهنگ مختار پناهی ، افزود: در این طرح که تا اوایل مهرماه امسال اجرا می شود علاوه 
بر استفاده حداکثری از نیروهای پلیس راه، از نیروهای کمکی در اختیار ستاد فرماندهی 
انتظامی استان نیز استفاده می شود. وی با بیان اینکه برخورد قاطع با تخلفات حادثه ساز 
در این طرح در دستور کار پلیس قرار دارد گفت: خودروهایی که رانندگان آنها، ۲ تخلف 
حادثه ساز همزمان انجام دهند از سوی عوامل پلیس راه به مدت ۷۲ ساعت توقیف 
خواهند شد و کنترل هرچه بیشتر موتورسیکلت ها نیز در دستور کار قرار گرفته است. به 
گفته وی، سرغت غیرمجاز، سبقت غیرمجاز، انحراف به چپ، نقص فنی، عدم استفاده از 
کمربند ایمنی، استفاده از تلفن همراه، حرکت به طور مارپیچ و حمل مسافر روی اتاق بار 
از جمله تخلفات حادثه ساز به شمار می آید. پناهی اظهار کرد: در اجرای هرچه بهتر این 
طرح سازمان های مرتبط ازجمله اداره کل راه و شهرسازی، اداره کل حمل و نقل و پایانه 
ها، جمعیت هلال احمر، اورژانس و آتش نشانی همکاری می کنند. وی با بیان اینکه روزانه 
حدود یکصد هزار دستگاه خودروی سبک و سنگین در محورهای مواصلاتی قم آمد و شد 
می کنند گفت: با توجه به اینکه بیشتر محورهای قم به صورت آزادراه و بزرگراه و کویری 
است، خستگلی و خواب آلودگی خیلی زود بر رانندگان غلبه می کند و رانندگان حتماً باید 
در نقطه ای امن توقف و استراحت کنند. وی، واژگونی را بیشترین علل تصادف های رخ 
داده در جاده های استان برشمرد و گفت: برخورد با موتورسیکلت نیز یکی دیگر از علل 
تصادف ها در محورهای مواصلاتی قم محسوب می شود. وی در ادامه گفت: از ابتدای 
امسال تا پایان روز نوزدهم خردادماه، ۲۸ تن بر اثر تصادف در محورهای مواصلاتی استان 

جان باختند.
پناهی از هموطنان خواست ضمن رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی و همکاری با 
ماموران پلیس، با سرعت مطمئنه در جاده ها حرکت و حتماً فاصله طولی با خودروی 

جلویی را رعایت کنند.
 

 رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم  خبرداد

بهره برداری  ازطرح بهسازی محور
 پردیسان – ورجان 

 رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم گفت: طرح 
بهسازی هفت و نیم کیلومتر از محور پردیسان – ورجان این استان به بهره برداری رسید.

محمدرضا زیدآبادی روز یکشنبه در گفت و گویی، افزود: طرح بهسازی جاده پردیسان – 
ورجان با هزینه ای بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال در راستای ارتقای سطح ایمنی و تسهیل ترافیک 

در مهمترین محور منطقه ییلاقی استان اجرا شد.
وی با بیان اینکه عرض متوسط طرح هفت متر می باشد، اضافه کرد: هزینه اجرای 
بهسازی محور پردیسان – ورجان از محل اعتبارات استانی و سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای تامین شده است. وی بازه زمانی اجرای طرح را 6 ماهه عنوان و بیان کرد: از آنجا 
که محور پردیسان – ورجان مهم ترین محور منطقه ییلاقی استان می باشد و غالباً در روزهای 
تعطیل و پایان هفته شاهد ترافیک چشمگیری است، اجرای طرح بهسازی آن بدون 
اعمال انسداد ترافیکی و مطابق آیین نامه های ایمنی و حداکثری استانداردهای موجود 
در دستور کار قرار گرفت. زیدآبادی اجرای طرح بهسازی مذکور را شامل درزگیری، لکه 
گیری و روکش آسفالت دانست و خاطرنشان کرد: با پیگیری های به عمل آمده امیدواریم 
طرح بهسازی در سه و نیم کیلومتر باقیمانده این محور مهم ییلاقی استان نیز اجرایی شود.
طول محور پردیسان – ورجان ۱۱ کیلومتر می باشد. ورجان از روستاهای بخش کهک 
قم می باشد. بخش کهک از بخش های پنجگانه استان محسوب می شود که تا مرکز شهر 
قم حدود ۳۰ کیلومتر فاصله دارد. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی 
شهر قم واقع شده است، این منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازی وقت 

تاسیس و در سال ۱۳۹۰ به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد.

عضو انجمن علمی روانپزشکان گفت: دانش و آگاهی والدین تک فرزند در نحوه فرزند 
پروری فارغ از جنسیت نه تنها در مسئولیت پذیری کودک نقش مهمی دارد بلکه در 

راستای تربیت صحیح و رشد متعارف آن ها تاثیرگذار است.
مهشید رابطیان افزود: گرچه وجود خواهر و برادر یا هردوی آنها برای رشد کودک 
سودمندی هایی دارد اما برای رشد او، ضروری نیست. برخلاف تصور و سخنان همگان، 
خانواده های تک فرزند اکثراً نه تنها لوس و خودخواه نیستند، بلکه عزت نفس و انگیزش 
بالایی برای پیشرفت دارند. آنها در مدرسه بهتر عمل می کنند و می توانند به سطوح بالای 

تحصیلات دست یابند.
وی افزود: یکی از دلایل این موفقیت ها، توجه بیشتر پدر و مادر به فرزند است ولی 
طبق برآوردهای به عمل آمده ارتباط بیشتر این کودکان با بزرگ ترها باعث شده تا آنان 
مسئولیت پذیر و خودمدار باشند و این رویه در رشد و تربیت کودک، بیش از آنکه به تعداد 
یا جنسیت آنها در یک خانواده مرتبط باشد، به آگاهی و دانش پدر و مادر ارتباط مستقیم 

دارد.
وی تصریح کرد: خانواده ها اگر به هر دلیلی، خواسته یا ناخواسته و یا اینکه از روی 
اجبار، فقط یک فرزند دارند، نگران تنهایی و آینده ی او نباشند. بلکه با کسب شیوه های 

درست فرزندپروری آینده روشنی را برای فرزند خود رقم زنند.
رابطیان در پاسخ به این سوال که خانواده های تک فرزند همیشه تحت فشار اطرافیان 
برای فرزند آوری هستند، افزود: والدین تک فرزند در همیشه ایام از سوی مخاطبان و و 
ابستگان تحت فشار برای فرزند آوری هستند و این به فرهنگ و جامعه باز می گردد اما این 
خواسته تنها بخش کوچکی از مسائلی است که در ارتباط با تک فرزندها عنوان می شود، 
چراکه فرزند تنها همیشه در خانه ای است که با دو بزرگسال به سر می برد، همیشه با 
مسائلی مواجه است که مربوط به بزرگ ترها است ولی این امر باعث می شود که کودک 

زودتر بزرگ شود و زودتر به بلوغ فکری برسد.
این رونپزشک کودک و نوجوان گفت: این کودکان از مهارت های رفتاری و کلامی بالایی 
برخوردارند، با بزرگ ترها خوب رابطه برقرار می کنند در حدی که تعجب و تحسین همگان 
را برمی انگیزد و در ادامه این رویه این دسته کودکان در آینده زودتر وارد بازار کار و کسب 

درآمد می شوند و از پس مشکلات مربوط به دوران بزرگسالی به خوبی برمی آیند.
وی با بیان اینکه همه این اتفاقاها چنانچه با آگاهی والدین همراه باشد به خوبی رقم 
خواهد خورد، گفت: والدین توجه داشته باشند فرزند خود را از تجربیات کودکی که 
مربوط به سن و سالی که در آن قرار دارد، محروم نکنند و اجازه دهند که فرزند دوران رشد 
طبیعی خود را طی کند تا در آینده دچار مشکل نشود. متناسب با سن کودک برنامه های 

خود را به پیش برند و او را درگیر مسائل خود نکنید.
رابطیان افزود: خانواده های تک فرزند آرزوهای زیادی برای کودک خود دارند و این 
خواسته نباید آنها را از رشد طبیعی کودک در آینده پیشرو منحرف کند و از آنجایی که 
آنها فقط یک فرزند دارند نباید فکر کنند که چنانچه تلاش های آنان خوب از آب درنیاید 
شکست خواهند خورد و دیگر شانسی ندارد. والدین باید تنها به این فکر باشند که 
موفقیت یا شکست آنها در نقش یک پدر یا مادر، به موفقیت یا شکست بچه گره خورده 

پس بنابراین در برنامه ریزی و تربیت صحیح کودک دقت لازم را بخرج دهند.

روانشناس کودک و نوجوان اظهار داشت: تجربه نشان داده در خانواده های چند 
فرزندی در صورت بروز بیماری اولویت رسیدگی به کودکی است که از شدت بیماری 
رنج می برد تا دیگر کودکان و ادامه این رویه احتمالًا با واکنش فرزندان در مقابله با پدر و 
مادر همراه خواهد بود. از این رو در صورت عدم آگاهی والدین در توجه به دیگر فرزندان 

مشکلات خاص خود را به لحاظ تربیتی و رفتاری به همراه خواهد داشت.
رابطیان گفت: والدین تک فرزند به ندرت به این دانش خود اعتقاد دارند. خانواده های 
که بلافاصله برای کمک به کودک خود نمی شتابند، فرزندانی دارند که یاد گرفته اند 
وحشت خود را کنترل کنند، اما پدر و مادرهایی که سعی کرده اند کودک خود را از همه 
چیز محافظت کنند و اضطراب او را کاهش دهند، در واقع موجب تشدید استرس فرزند 

خود شده اند.
وی گفت: خانواده هایی که چند فرزند دارند بچه ها باید از صبر و حوصله زیاد برخوردار 
باشند زیرا مجبور تا در کانون توجه والدین قرار گیرند. در این خانواده ها فرصت، حرف 
اول را می زند و باید زمان تقسیم بندی شود چرا که محدود است و حق تقدم فردی به 
فرد دیگر باید رعایت شود چرا که ممکن است نیاز آنها اولویت و تقدم داشته باشد، ولی 

در خانواده های تک فرزند همه می دانند که او در اولویت است و بر همه چیز تقدم دارد.

عضو انجمن علمی روانپزشکان :

والدین تک فرزند شیوه درست فرزند پروری را بیاموزند



5 دوشنبه -سوم تیر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4828
اقتصادی

رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو:

قیمتخودروکاهشیشد
 رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو گفت: کاهش نسبی نرخ ارز 
و اخباری مبنی بر تکمیل خودروهای ناقص مانده کف کارخانجات و عرضه آنها به 

مشتریان، عوامل اصلی کاهش قیمت چند میلیون تومانی خودروهای داخلی است.
»سعید موتمنی« افزود: قیمت خودروهای داخلی روز گذشته با کاهشی در حد یکی 

دو میلیون تومان مواجه شد، اما در عمل خریداری وجود ندارد.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو گفت: به طور مثال دیروز قیمت پژو 
۴۰۵ به ۸۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۲ به ۸۵ میلیون تومان، پراید ۱۳۱ 
حدود ۴۵ میلیون تومان، پراید ۱۱۱ حدود ۴۹ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و سمند ۸۵ 

میلیون تومان اعلام شد، با این حال در عمل خریداری وجود ندارد.
با چانه زنی همین  باشند، می توانند  نداشته  اگر خریداران عجله  ادامه داد:  وی 

خودروها را با قیمت هایی مناسب تر خرید کنند.
موتمنی یادآور شد: موج قیمت های کاذبی که اواخر فروردین و اوایل اردیبهشت امسال 
ایجاد شده بود، عده ای را تحریک کرد تا سرمایه ها و پول های مازاد خود را وارد این بازار 
کنند که به نابسامانی ها در بازار دامن زد. به گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران، کاهش 
نسبی نرخ ارز در روزهای گذشته از یک طرف و ثبات نسبی قیمت ها سبب شده تا 
عده ای که به قصد بورس بازی و کسب سود پول های خود را وارد این بازار کرده بودند، 

کم کم به خروج خودروهای موجود در پارکینگ ها و فروش آنها اقدام کنند.
وی ادامه داد: پخش گزارش های متعدد از پارکینگ خودروسازان و خودروهای ناقص 
مانده در اخبار و خبرهایی مبنی بر رفع نقصی این خودروها و عرضه آنها به مشتریان نیز 
سبب شده تا بورس بازان با پیش بینی کاهش بیشتر قیمت ها، در تصمیم خود مبنی بر 

عرضه خودروهای در پارکینگ مانده تعجیل کنند.
موتمنی تاکید کرد: وقتی عرضه خودرو به میزان کافی به بازار انجام شود، کاهش بیش 
از پیش قیمت ها را شاهد خواهیم بود. وی همچنین نسبت به انتشار برخی اخبار مانند 
اعلام قیمت تمام شده برخی خودروها از سوی مسئولان یا نمایندگان مجلس، همچنین 
ورشکستگی شرکت هایی که پول هایی از مردم گرفته بودند انتقاد کرد و گفت: این گونه 

اخبار با ایجاد موج منفی، بر التهاب بازار می افزاید.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو به تاکید روز گذشته نهادهای 
نظارتی بر لزوم شفاف سازی قیمت ها و نظارت بر بازار انحصاری خودرو اشاره کرد و 

گفت: این شفاف سازی ها و نظارت ها باید باشد تا بازار تحریک و آشفته نشود.
  

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران  مطرح کرد

هر5روزیکبخشنامه!
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران از ابلاغ ۷۲ بخشنامه تنها در مدت ۱۳ ماه خبر داد.

»محمد لاهوتی« اعلام کرد: از ۲۱ فروردین سال ۹۷ تا پایان اردیبهشت امسال ۷۲ 
بخشنامه از طرف سیاست گذاران صادر شده که اگر بخشنامه های جدید مثل عوارض 

صادراتی خرما و بانک مرکزی را به آن اضافه کنیم، این عدد بیش از ۷۵ مورد می شود.
وی اصلاحات پی در پی بخشنامه ها را به دلیل مشورت نگرفتن از بخش خصوصی 
دانسته و تصریح کرد: تقریباً برای ابلاغ هیچیک از این ۷۲ بخشنامه با بخش خصوصی 

مشورت نشده و اگر هم شده همگی بعد از ابلاغ دستورالعمل ها بوده است.
این عضو هیات نمایندگان اتاق تهران معتقد است ارز چند نرخی مثل دلار ۴۲۰۰ 

تومانی و ارز نیمایی به نوسانات اقتصادی دامن زده است.
وی با بیان اینکه برخی اقلام حتی با وجود ممنوع بودن صادرات همچنان به صورت 
قاچاق از کشور خارج می شوند، افزود: تقاضا برای این کالاها در شهرهای مرزی و 
کشورهای حاشیه مرز وجود دارد، نقل و انتقال کالای قاچاق نیز به سهولت توسط مسافر 

و کامیون و اتوبوس انجام می شود.
لاهوتی با تاکید بر لزوم مدیریت صادرات اظهار کرد: همواره توجه عمده دولت ها به 
ممنوعیت صادرات بوده است؛ چنانچه اقلامی مانند مرغ، سیب زمینی، تخم مرغ، 
گوجه و … در شریط عادی صادراتشان را انجام داده و ملزم به اجرای قراردادهایشان 
هستند، اما گاهی دولت یک شبه تصمیم می گیرد از روز بعد صادرات یک محصول ممنوع 
شود. وی با اشاره به قانون حقوق مکتسبه خاطرنشان کرد: بر اساس این قانون اگر دولت 
به هر دلیل تصمیم گرفت شرایط کسب و کار را رعایت نکند، باید ضرر و زیان تولیدکننده و 
صادرکننده را پرداخت کند که تا به امروز حتی یک ریال به صادرکنندگان پرداخت نشده 
است.  رئیس کنفدراسیون صادرات ایران ادامه داد: از آنجا که ممنوعیت ها تاثیر منفی 
خود را بر بازارهای جهانی به جا خواهد گذاشت و از سوی دیگر عدم تعهد صادرکنندگان 
ایرانی در بازار هدف به عنوان بدنامی برای کشور و صادرکنندگان باقی می ماند، اتاق 

بازرگانی پیشنهاد عوارض صادراتی به جای ممنوعیت صادراتی را مطرح کرد.
لاهوتی تصریح کرد: در کمیته ارزی اتاق ایران پیشنهاد دادیم برای بعضی کالاها به 
جای ممنوعیت، عوارض صادراتی اعمال شود. با این شرط که ضمن رعایت قانون، 
تفاوت قیمت بازار داخل و خارج به عنوان عوارض اخذ شود که متاسفانه قانون در این 

میان نادیده گرفته شده است.
 

سرپرست سازمان توسعه تجارت:

تیغتحریمیآمریکا"کند"شدهاست
سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت: با وجود آنکه دولت ایالات متحده آمریکا تلاش 
کرده از تمام ابزارهای خود برای محدود کردن اقتصاد ایران استفاده کند اما به دلیل 
موقعیت خاص اقتصادی کشور در سالهای گذشته، بسیاری از اهداف تحریم ها محقق 

نشده اند.
محمدرضا مودودی  ، اظهار کرد: با در کنار هم قرار دادن تمام این مسائل، مشخص 
می شود آنچه رو به روی ایران قرار گرفته، یک جنگ اقتصادی تمام عیار است و آمریکا 
با استفاده از تمام گزینه های خود تلاش کرده اقتصاد ایران را در سخت ترین شرایط 
قرار دهد اما با استفاده از تجربه سال های قبل و البته موقعیت خاص اقتصادی کشور، 
نتوانسته به برخی اهداف خود در تحریم ها دست یابد و حفظ آمار صادرات غیرنفتی در 
سالی که گذشت و در دو ماه ابتدایی امسال نشان می دهد که ایران توانسته بخشی از 

اهداف اقتصادی خود را محقق کند.
مودودی با بیان اینکه آمریکا برای انتخاب سوژه جنگ اقتصادی خود دچار یک اشتباه 
محاسباتی شد، اظهار کرد: امروز ابزارهای مالی بهترین وسیله برای جنگ اقتصادی 
هستند. جنگی که می تواند بدون خونریزی اهداف دولت ها را با استفاده از تحریم 
محقق کند. با این وجود ایران گزینه خوبی برای این سیاست آمریکا نبود زیرا شرایط 
ما طوری است که با این محدودیت ها هرچند دچار مشکلاتی می شویم، اما به راه خود 

ادامه می دهیم.
وی اضافه کرد: ایران ۱۵ همسایه و هزاران کیلومتر مرز مشترک خاکی و آبی دارد، 
کشورهای همسایه ما سالانه ۱۲۰۰ میلیارد دلار واردات دارند که هر چند سهم ما از بازار 

آنها محدود است اما با این وجود تبادلات تجاری ایران به صفر نخواهد رسید.
سرپرست سازمان توسعه تجارت با اشاره به کاهش ارزش ریال در ماه های گذشته، 
تاکید کرد: هرچند این موضوع به پایین آمدن ارزش نرخ ارز رسمی ایران در بازارهای 
جهانی منجر شد اما در عمل فرصتی نیز برای صادرات ایران به وجود آورد تا ما بتوانیم در 

کنار حفظ بازارهای گذشته، سهم خود را از بازار برخی رقبا نیز بیشتر کنیم.
وی خاطرنشان کرد: وقتی بپذیریم کشور در شرایط جنگ اقتصادی قرار دارد، باید 
بدانیم این جنگ نیز همچون هر نمونه مشابهی پیشروی و پسروی خواهد داشت. از 
این رو احتمال به وجود آمدن تغییرات در برخی شاخص های اقتصادی همچون آمار 
صادرات غیرنفتی وجود دارد اما با این وجود می توان با تجربه ماه های گذشته اعلام کرد 

که آمریکا با همه ابزارهای تحریمش نتوانسته آنچه که در سر داشت را اجرایی کند.
 

عضو کمیسیون عمران مجلس:

گرانفروشیمصالحساختمانیقیمتمسکنرا
افزایشداد

 عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: یکی از دلایل افزایش قیمت مسکن در سال 
های اخیر، گرانی چشمگیر مصالح ساختمانی است، متأسفانه فروشندگان عمده این 

محصولات به بهانه افزایش نرخ ارز، قیمت مصالح را چندین برابر کرده اند.
یوناتن بت کلیا گفت: محصولی مانند فولاد که از صفر تا صد آن در داخل تولید می 
شود، چرا باید با قیمت دلار بالا برود. در شرایط کنونی دلالان در جهت گرانفروشی 
محصولات ساختمانی اقدام می کنند و با این روش به گران شدن ساخت و ساز و نهایتاً 

افزایش قیمت مسکن دامن می زنند.
عضو کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از تأثیر منفی دلالان در افزایش قیمت مصالح 
ساختمانی، گفت: در دو سال اخیر قیمت مسکن هر ماه و هر روز در حال افزایش بوده 
و این مسئله مشکلاتی را برای مردم ایجاد کرده است، حال همواره درباره دلایل مؤثر در 

بروز این مسئله، به موضوع کمبود مسکن و افزایش تقاضا اشاره شده است.
است،  متفاوت  کاملًا  دیگر  کشورهای  با  ایران  اقتصادی  بازارهای  داد:  ادامه  وی 
در کشورهای دیگر، قیمت محصولات برای یک سال در ابتدای سال تعیین شده و 
نرخ آنها تا آخر سال تغییری نخواهد کرد، اما متأسفانه در ایران، هر روز شاهد افزایش 
قیمت ها هستیمعضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: بر اساس آمارها سهم مصالح 
ساختمانی و زمین در قیمت نهایی مسکن حدود ۶۰ درصد است، بنابراین ساماندهی 

بازار مصالح می تواند مسکن را به سمت ثبات و آرامش هدایت کند.
بت کلیا با انتقاد از نبود نظارت بر بازار خرید و فروش مصالح ساختمانی در کشور، گفت: 
در شرایط کنونی دلالان از وضعیت آشفته بازار استفاده کرده و در جهت گرانفروشی 
محصولات ساختمانی اقدام می کنند، این در حالی است که دستگاه هایی مانند وزارت 

راه و شهرسازی، وزارت صمت و سازمان تعزیرات باید به این موضوعات رسیدگی کنند.
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: اخیراً تصمیماتی در دولت و مجلس برای 

ساماندهی بازار مسکن صورت گرفته که باید هر چه سریعتر عملیاتی شود.

رئیس کل بانک مرکزی بابیان اینکه قول می دهم ارزش پول ملی 
را تقویت کنیم گفت که شرایط رو به بهبود است، افزایش ذخائر 
اسکناس کشور بی سابقه است اما در شرایط فعلی نمی توان ارز 

را تک نرخی کرد.
عبدالناصر همتی  شنبه شب در استودیو برنامه نگاه یک، با 
موضوع آخرین تحولات مربوط به سیاست های پولی و ارزی، 
سیاست های اعتباری برای رونق تولید و روند ساماندهی نظام 
بانکی، در پاسخ به این پرسش که دغدغه مردم و بیشتر از همه 
معیشت است و به نظر می رسد که این امر با مباحث ارز گره 
می خورد و ارز در صدر موضوعات تحلیل های اقتصادی قرار 
گرفته است؟، افزود: بحث معیشت دغدغه مسولان و دست 
اندرکاران اقتصادی کشور است و معیشت مردم با اقدامات 
سال گذشته ترامپ برای برخورد با ایران به عنوان بزرگترین 
قدرت اقتصادی که با تحریم شروع کرد و فشارها را افزایش 

داد و می خواست سیستم سیاسی و اقتصادی را بر هم بزند.
با بیان اینکه، هدف اصلی بهم زدن نرخ ارز و منبع  وی 
درآمدی نفتی و بستن مبادلات مالی و پولی برای افزایش نرخ 
ارز است، اظهار داشت: نرخ های زیادی برای ارز اعلام می 

کردند که البته اتفاقی نخواهد افتاد.
همتی تصریح کرد: نرخ ارز متغیر اقتصادی است و بر روی 
بخش تولید و سایر بخش ها تأثیر دارد و با افزایش نرخ ارز تورم 
داشته ایم و عمده فشار به طبقه متوسط و پایین می آید اما بر 

طبقات بالاتر اثر مثبت دارد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: این امر دغدغه دولت است 
و تلاش داریم فشار را به حداقل برسانیم و در مقابل فشار 
حداکثری داریم مقاوت می کنیم و اجازه نمی دهیم وضع 
بدتر شود. ترامپ در توییتی اعلام کرده که می خواهیم عزمت 
ایران را برگردانیم و تازه فهمید نمی توانند غظمت ایران را 

بگیرند و امیدواریم به تدریج این مشکلات حل شود.
*دولت نمی خواهد اقتصاد کشور بهم بخورد

همتی با اشاره به اینکه دولت نمی خواهد اقتصاد کشور بهم 
بخورد، افزود: با این کار تمام بخش های دولت دچار مشکل 
می شود و به مردم اطمینان می دهم که در سال گذشته و حالا 
عدد معمولی هم افزایش درآمد دولت از محل ارز نداشتیم. 
سال گذشته نتیجه عملکرد بانک مرکزی در بازار ارز منفی بود 

و در واقع خرید بیشتر از فروش بود.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: دولت از ناحیه افزایش 
نرخ  با  را  اساسی  کالاهای  است.  نداشته  درآمدی  ارز  نرخ 
نرخ  از  مقدار کمی  بنابراین  و  تامین کردیم  تومان   ۴,۲۰۰
نیمایی اتفاق افتاد و البته این ارزها برای دولت نبود و از طریق 
بانک مرکزی و صندوق توسعه ملی و عمده نیز برای صادر 
کننده ها بود که عرضه شد. چرا دولت باید کاری بکند که 
شاخص نرخ ارز بالا برود؟ وقتی نرخ دلار بالا می رود خانه و 
ماشین گران می شود، بنابراین دولت چنین کاری را نمی کند.

*دنبال کاهش بیشتر نرخ دلار هستیم 
وی تصریح کرد: رییس جمهور بارها با من تماس گرفتند و 
خواستار تلاش بیشتر برای کاهش نرخ ارز بودند و مقام معظم 
رهبری نیز بر حفظ ارزش پول ملی تاکید دارند. ما تلاش 
می کنیم که ارزش پول ملی تقویت شود و شرایط بهتر می 
شود و این دوره نیز تمام می شود و ما قله مقاومت را طی کردیم 
و از این به بعد جمهوری اسلامی برای اداره اقتصاد کشور 

تصمیم می گیرد.
همتی گفت: اگر بتوانیم و هر زمان که بشود دلار را از نرخ 
فعلی نیز پایین تر می آوریم. در واقع بخشی از فشار به نرخ 
ارز تقاضاهایی است که تنها در داخل کشور نیست و بیشتر 
در کشورهای همسایه ایران است و تقاضاهایی از طریق نرخ 
سازی ایجاد می شود. وقتی در دوحه تقاضای سنگین برای 
درهم ایجاد می شود و در هرات و سلیمانیه و … این اقدامات 

انجام می شود بر نرخ دلار تاثیر می گذارد.
جایی  از  فشارها  داشت:  بیان  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
مشخص است که هدایت می شود ولی بانک مرکزی مقاومت 
می کند. بانک مرکزی تمام تلاش خود را به کار می گیرد که در 
بازار و نرخ ارز اجازه آربیتراژ داده نشود و ما تقریباً نزدیک نرخ 
بازار حرکت می کنیم. در مواقعی که بانک مرکزی وارد می شود 
نرخ بازار کاهش می یابد. در ماه های اخیر تلاش برای قطع 
کامل صادرات نفت، تروریستی اعلام کردن سپاه و … برای 
این بود که نرخ ارز از کانال خود خارج شود ولی با تدابیر بانک 
مرکزی اجازه ندادیم این اتفاق بیفتد. چند ماه است که نرخ 
حول و حوش ۱۳ هزار تومان مانده و من این نرخ را نیز ارزش 

ذاتی دلار نمی دانم.
*افزایش ذخائر اسکناس کشور بی سابقه است

وی افزود: کسانی که در این کارها نیستند در ارز سرمایه 
گذاری نکنند. ممکن است دو روز نفع ببرند ولی بعد از آن 
ضرر می کنند. مردم عادی در بازار نیستند و مطمئن هستم 
که با منابع درآمدی جدید از ناحیه صادرات نفت و ذخایر 
ارزی و ارز صادرکنندگان وضع بهتری داریم و وقتی در حواله 
و پرداخت های ارزی در تجارت دست بالا داشته باشیم نرخ 
ارز در صرافی ها تحت تاثیر قرار می گیرد. برای ۳ ماه اخیر 
۱۱ میلیارد دلار تامین ارز کردیم و ۵ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ 
تومانی برای تامین کالاهای اساسی از این رقم بود و مابقی 

نرخ نیمایی بوده است.
همتی خاطرنشان کرد: ذخایر اسکناس کشور در چند سال 

اخیر بی سابقه است.
*شرایط برای تک نرخی کردن ارز مهیا نیست

عالی ترین مقام بانک مرکزی در ادامه اظهارات خود در پاسخ 
به اینکه کارشناسان معتقدند چند نرخی بودن ارز موجب 
رانت در بازار و اقتصاد کشور می شود، گفت: من به عنوان 
فردی که کار اقتصادی می کنم و اقتصاد خوانده معتقدم که 
باید تک نرخی باشد اما شرایطی که داریم و نمی توان تمام این 
شرایط را توضیح داد، ما برخی اقدامات را برای کنترل بازار 

انجام می دهیم.
وی افزود: در شرایطی که راه های بانکی ما بسته است، در 
این شرایط نمی توان از تک نرخی یا آزاد سازی صحبت کرد. 
درباره کالاهای اساسی خیلی بحث کردیم و نگرانی جدی 
که وجود دارد این است که اگر نرخ ها رها شود معلوم نیست 
تکلیف چه خواهد بود اما اگر کنترل درست و توزیع صحیح 

باشد مشکلی ایجاد نخواهد شد.
رییس شورای پول و اعتبار با تاکید بر اینکه اکنون در شرایط 
جنگی هستیم، ادامه داد: من مسئول هستم و می بینم که 
برای جا به جایی و تامین هر دلار در کشور چه شرایط بسیار 
سختی وجود دارد و اگر اقدامی غیر از اقدامات فعلی انجام 
شود به طور حتم با مشکلاتی مواجه خواهیم شد و من این 
اطمینان را می دهم که هرگاه احساس نیاز شود و شرایط مهیا 

باشد به سمت تک نرخی شدن ارز حرکت خواهیم کرد.
به گفته همتی، هم اکنون بازار آزاد به نرخ نیما بسیار نزدیک 
است و بازار آزاد نرخ اسکناس است و امروز حدود ۱۳ تومان 

بود اما الان در نیما حدود ۱۱ هزار تومان است.
وی درباره این تفاوت ۲ هزار تومانی نرخ بازار آزاد و نیما، 
توضیح داد: اگر بخواهید الان یک پولی را از بانک خارجی 
خارج کنید و به دست صادرکننده یا فروشنده برسانید بین ۱۵ 
تا ۲۰ درصد هزینه صادراتی دارد اگر نرخ نیمایی به این نرخ 

برسد مجدد شاهد افزایش قیمت خواهیم بود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با موافقت نسبت به تک 
ارز  درباره  شرایط،  بودن  فراهم  به  منوط  ارز  شدن  نرخی 
۴۲۰۰ تومانی، گفت: آنچه که سال گذشته اتفاق افتاد، به 
جز گوشت و مرغ که دلیل آن مشخص نشد زیر گوشت ۱۰ 
درصد وارداتی و ۹۰ درصد تولید داخل است که اتفاق هایی 
باعث شد تا قیمت افزایش یابد و بعد از آنکه نیمایی شد قیمت 

آن کاهش یافت.
وی ادامه داد: مرغ هم تا رقم ۱۶ هزار تومان افزایش یافت 
و دوباره به ۱۱ هزار تومان رسید. میانگین کالاهای مشمول 
۴,۲۰۰ تومان به جز مرغ و گوشت، سال گذشته ۴۰ درصد 

رشد داشته و میانگین غیر مشمول ۹۸ درصد افزایش داشته 
است یعنی رشد کمتر از ۵۰ درصد داشته است. حرفایی که از 

فساد می زنند باید با روش های دیگر کنترل شود.
ارز  قیمت  سال ۹۶،  اساسی  کالاهای  ارز  افزود:  همتی 
۳۷۰۰ تا ۳,۸۰۰ تومان بود که از این سال تا سال ۹۷ قیمت 
ارز رسمی رشد ۲۰ درصدی داشته، پس ۲۰ درصد از این 
۴۰ درصد مربوط به نرخ ارز رسمی و ۲۰ درصد مابقی هم به 

هزینه های مبادلاتی است.
رییس شورای پول و اعتبار ادامه داد: میانگین رشد قیمت 
۴۰ درصدی کالاهای مشمول به کنترل نرخ ها کمک کرد اما 
ضعف هایی بود که در حال تقویت و رفع است. به گفته وی، 

اخیراً مقرر شده تا توزیع و واردات در یک جا انجام شود.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: الان که صحبت می شود ارز 
۴,۲۰۰ تومان حذف شود، ما تاکنون ۵ میلیارد دلار تامین 
کرده ایم و اتفاق افتاده و حدود ۳ میلیارد دلار از ۱۴ میلیارد 
دلار نیمایی است بنابراین اگر ۵ میلیارد دلار را کنار گذاشته 
شود و دارو نیز از این دسته جدا شود آنچه که باقی می ماند، 
حدود ۳ میلیارد دلار است و به خاطر این میزان نمی توانیم 

شوک قیمتی در جامعه ایجاد کنیم.
آمار تورم نقطه به نقطه و ۱۲ ماهه در خردادماه کاهش یافت
همتی در ادامه تاکید کرد که همانطور که آمار نشان می دهد 
آمار تورم نقطه به نقطه و ۱۲ ماهه در خردادماه کاهش یافت 
که این نشان می دهد که تورم حاصل از شوک ارز در حال 
به صلاح  این شرایط  ایجاد شوک جدید در  و  تخلیه است 
نیست و آرامش و ثباتی که در اقتصاد وجود دارد نباید برهم 
این  تا  بازرگانی هم همت می کنند  و مسئول جدید  خورد 

وضعیت سر و سامان گیرد.
وی ادامه داد: دیدگاه های اقتصادی الان ایجاب می کند در 
عمل اتفاق هایی رخ می دهد که امکان کنترل وجود ندارد و 

ما به تمام این شرایط آگاه هستیم.
*می خواهیم محوریت تعیین نرخ ارز

 در داخل کشور باشد
همتی در ادامه سخنان خود در برنامه نگاه یک شبکه اول 
سیما درباره بازار متشکل معاملات ارز، گفت: خیلی از نرخ 
های ارز کنونی در بازار در کشورهای همسایه شکل می گیرد و 
بازار متشکل بدنبال واقعی سازی نرخ ارز است و می خواهیم 

محوریت تعیین نرخ ارز در داخل کشور باشد.
وی با بیان اینکه عرضه و تقاضای عمده اسکناس صرافی 
ها در بازار متشکل ارزی اتفاق خواهد افتاد، افزود: امسال 
امتیازات بزرگی را به صادرکنندگان داده ایم و عرضه خیلی 

خوبی هم در جریان است.
رئیس شورای پول و اعتبار تاکید کرد: هرکجا صادرکنندگان 
نتوانند ارز صادراتی خود را در بازار بفروشند، بانک مرکزی آن 
را خریداری خواهد کرد زیرا ما می خواهیم خرید و فروش ها 
شفاف باشد و نمی خواهیم این طور باشد که خرید ۱۰ هزار 

دلاری مبنای تعیین نرخ خرید یک میلیون دلاری باشد.
*نیما و بازار متشکل روی یک پلتفرم قرار می گیرند 

وی با بیان اینکه در سامانه نیما حواله های ارزی خرید و 
فروش شده و در بازار متشکل اسکناس معامله خواهد شد، 
اظهار داشت: هدف ما در میان مدت آن است که سامانه نیما 

و بازار متشکل ارزی بر روی یک پلتفروم قرار بگیرد.
متشکل  بازار  اندازی  راه  عدم  دلایل  برشمردن  با  همتی 
معاملات ارز گفت: بانک مرکزی شرکت بازار متشکل را راه 
به  نیاز  اندازی  راه  برای  شرکت  این  اما  است  کرده  اندازی 
یکسری از حداقل ها دارد. از جمله اینکه بانک ها باید حساب 
های ریالی و ارزی باز کنند و سوئیچ های آنها با هم هماهنگ 

شود.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد که برخی از بانک ها برای 
حضور در بازار متشکل آمادگی نداشتند و برخی از صرافی 
نیاز به آموزش داشتند. رئیس شورای پول و اعتبار  ها نیز 
خاطرنشان کرد که هدف از راه اندازی این بازار واقعی شدن 

نرخ ارز و سر و سامان دادن به نرخ های کوچه و بازار است.
*مقابل فشارها برای تعطیلی سامانه نیما ایستادیم

وی در ادامه با اشاره به فشارهای زیاد برای تعطیلی سامانه 
نیما، گفت: بانک مرکزی برای تعطیل نشدن سامانه نیما 
مقاومت کرد و من ایستادگی کردم و از اول سال تا الان نیز 

در این سامانه مقدار قابل توجهی پول جابه جا شده است.
همتی با اشاره به انتقادهایی که به سامانه نیما می شد، 
افزود: برخی مدعی بودند که نرخ در این بازار بسته است اما 
امروز می بینیم که صادرکننده و واردکننده بر روی نرخ ها با 
هم توافق می کنند و یکی از اقدامات موفق بانک مرکزی راه 

اندازی سامانه نیما بود.
سامانه  اندازی  راه  از  همچنین  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
تکمیلی نیما با عنوان سامانه ایفای تعهدات واردات خبر داد 
و توضیح داد که این سامانه به سامانه جامع تجارت وصل 

خواهد بود و باعث شفافیت خواهد شد.
*ارسال اسامی ۱۵۰ صادرکننده متخلف به قوه قضاییه 
رئیس شورای پول و اعتبار درباره روند بازگشت ارز صادراتی 
از جمله ارز حاصل از فروش نفت و صادرات غیرنفتی گفت: 
صادرکنندگانی که امروز در جنگ اقتصادی ارز صادرات خود 
را به کشور بازمی گردانند، به کشور خدمت می کنندو از آنها 
قدردانی می کنیم. وی افزود: البته برخی از صادرکنندگان نیز 
ارز خود را به کشور باز نگردانده اند و ما نیز بر اساس مصوبه 
سران قوا اسامی شخصیت های حقوقی و حقیقی را به قوه 

قضاییه داده ایم.
 ۴ حدود  حقوقی  و  حقیقی  شرکت   ۱۵۰ گفت:  همتی 
میلیارد دلار صادرات داشته اند که حتی یک دلار آن را به 
در حال  به طور جدی  آنها  پرونده  و  اند  بازنگردانده  کشور 
پیگیری است. وی از پتروشیمی ها برای بازگشت ارز حاصل از 
صادرات به کشور قدردانی کرد و اظهار داشت: بیشتری ارزی 

که به کشور بازنگشته، برای صادرکنندگان غیرنفتی است.
*کشور نمی تواند اجازه خروج سرمایه را بدهد 

اجازه  تواند  نمی  کشور  افزود:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
خروج سرمایه را بدهد و بانک مرکزی باید مطمئن شود که ارز 

صادارتی کجا رفته است و به هر ترتیب بانک مرکزی بر اساس 
سیاست های تعریف شده جلوی خروج ارز را می گیرد و آن 
چیزی که مشخص است باید یا کالا یا سرمایه وارد کشور شود 

و این مسیر بشدت رصد می شود.
همتی ادامه داد: در حقیقت صادرکنندگان باعث توسعه 
فعالیت های کشور می شوند و در عین حال صادرکنندگان 
باید به بانک مرکزی ثابت کنند که ارز وارداتی آنها به کجا رفته 
است. اگر در داخل کشور وارد شده باید مشخص شود این 
ارز کجا وجود دارد و آیا به صرافی ها منتقل شده است؟ و اگر 
حتی در خارج از کشور است نیس باید تعیین شود قرار است 
چه اتفاقی برای آن رخ بدهد و بانک مرکزی باید دقیقاً در 

جریان این تحولات قرار بگیرد.
اتحادیه  حاضر  حال  در  مرکزی گفت:  بانک  کل  پرییس 
خشکبار، پتروشیمی ها و فولادی با هماهنگی کامل با بانک 
مرکزی به فعالیت های صادراتی خود مشغول هستند و همه 

رویدادهای خود را به اطلاع بانک مرکزی می رسانند.
وی افزود: طبیعی است که کاهش درآمد نفتی در بودجه 
تاثیر گذار است اما افزایش صادرات نفت با تلاش های وزارت 
نفت و با روش های متفاوت و متنوع از مسیر های گوناگون در 
جریان است و در اواسط سال می توانیم شاهد احیا وضعیت 

فعلی باشیم تا مشکلات کسری کمتری داشته باشیم.
همتی اظهار داشت: برداشت از صندوق توسعه ملی که 
در سال ۹۷ که برای وضعیت اضطراری در نظر گرفته شده 
بود استفاده نشد و ما برای سال جاری این اجازه را داریم تا در 
صورت لزوم بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. در عین حال 
انتشار اوراق اسناد خزانه نیز دیگر ابزاری است که می تواند به 

بانک مرکزی کمک کند.
*اجرای عملیات بازار باز

رئیس کل بانک مرکزی گفت: امسال اجرای عملیات بازار باز 
را نیز در نظر داریم عملیاتی کنیم که این ابزار به به عنوان یک 
سیاست پولی در همه بانک های مرکزی در دنیا اجرایی می 
شود به طوری که وقتی اوراق خرید می شود نرخ ها سقوط 
می کند و وقتی به فروش می رسند نرخ ها افزایش پیدا می 

کند.
و  اقتصادی  هماهنگی  شواری  هماهنگی  با  افزود:  وی 
کمک مجلس در تصویب قوانین مورد نیاز و تایید رهبری 
اهداف مورد نظر بانک مرکزی را در جهت متعادل سازی بازار 
و کاهش نوسان ها به کار می گیریم تا آرامش در بازار تقویت 

شود.
*کسری بودجه نباید پولی شود 

همتی اظهار داشت: کسری بودجه نباید پولی شود و از 
سویی دیگر در حال اندیشدین تدبیری هستیم که از محل 
فروش ارزهای صندوق و با هماهنگی با سازمان برنامه بودجه 
و دولت موارد را حل و فصل کنیم و باید سیاستی اتخاذ کنیم 
که رونق تولید بر اساس شعار سال رهبری به سمت توسعه 
این  برای  مرکزی  بانک  نقدینگی  کمیته  در  و  کند  حرکت 
اهداف بر نامه ریزی های مورد نظر را انجام می دهیم تا بخش 
های مولد فعال تر از همیشه بتوانند سیاست های تولیدی 

خود را با سرعت بیشتری به پیش ببرند.
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص اینستکس و همکاری 
با کشورهای اروپایی برای کاهش اثرات تحریم گفت: بانک 
مرکزی در خصوص اینستکس اقدامات لازم را انجام داده و در 
همین راستا نیز ساتما به عنوان نهاد متناظر اینستکس آماده 

شده و مذاکراتی میان دو طرف انجام شده است.
*اینستکس معجزه نمی کند

وی تاکید کرد: معتقدم که اینستکس قرار نیست معجزه 
کند و باید در آن مبادلات مالی انجام شود؛ در این بخش یا 
باید اروپایی ها از ما نفت خریداری کنند مانند ایتالیا و یونان که 
در گذشته نیز از ایران نفت خریداری می کردند یا در صورتی 
که مشتری نفت ایران نیستند، به جمهوری اسلامی ایران 
خط اعتباری ۱۰ یا ۱۵ میلیارد دلاری بدهند تا همکاری 
در این بخش و مبادلات انجام شود تا نیازهای ایران در زمان 

تحریم های آمریکا برطرف شود.
اروپایی ها  سوی  از  ایران  نفت  صورتی  در  افزود:  همتی 
خریداری نشود یا خط اعتباری ایجاد و به ایران ارائه نشود، 
به عنوان  افتاد؛  نخواهد  اینستکس  اتفاقی در حوزه  هیچ 
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص همکاری اروپایی ها بدبین 
نیستم اما منتظر همکاری اروپایی ها نیستیم و در صورتی که 
بود ولی  انجام دهند بسیار موثر و خوب خواهد  اقداماتی 

جمهوری اسلامی ایران اقدامات لازم را انجام خواهد داد.
*تعامل روسیه برای خرید نفت ایران خبری

 خوب است
روسیه  با  همکاری  خصوص  در  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
برای کاهش اثرات تحریمی اظهار داشت: تمایل روسیه برای 
همکاری با ایران را در اخبار مرور کرده ام و در صورتی که قرار 
باشد روسیه در این بخش اقداماتی انجام دهد و خط اعتباری 
یا خرید نفت را عملیاتی کند، خبری خوب است چرا که 
جمهوری اسلامی ایران بر روی ظرفیت های روسیه و تامین 
بخشی از کالاهای اساسی از طریق این کشور حساب کرده؛ 
توسعه  راستای  در صورت عملیاتی شدن، قدم مثبتی در 

روابط با روسیه خواهد بود.
*تعیین  هیات  سرپرستی در چند بانک متخلف

در  بانکی گفت: مسائل  نظام  اصلاح  به  اشاره  با  همتی 
کشور اولویت بندی شده و در شرایط حادی که وجود دارد، 
نمی توانیم تا همه مشکلات را در یک روز حل کنیم از سویی 
دیگر اصلاح نظام کارمزدی با چالش هایی که در یک ساختار 
که در طول سه دهه شکل گرفته را نمی توان در یک سال حل 
کرد. پروسه سختی به شمار می رود که بانک مرکزی برای آن 

برنامه ریزی داشته تا بتواند اقدامات لازم را انجام دهد.
وی خاطر نشان کرد: مشکل بنگاه داری از اهمیت بالایی 
برخوردار است و باید به آن توجه شود؛ بانک مرکزی در این 
زمینه و حتی نرخ سود برخورد انجام می دهد و پیگیری های 
لازم را دارد، طبق عادتی که دارم در زمانی که در خصوص یک 
بانک و اقدامات متخلفانه ای که انجام داده به جمع بندی 

رسیدم قطعاً در خصوص مدیریت بانک اقدامات لازم انجام 
خواهد شد و بر همین اساس نیز در چند بانک و موسسه 

هیات سرپرستی قرار داده شده است.
رئیس کل بانک مرکزی درباره بانک های وابسته به نیروهای 
با  نظامی  بانک های  خصوص  در  داشت:  اظهار  مسلح 
نظارت هایی که انجام شد، وضعیت بانک ها مطلوب تر شد و از 
طرفی هیچ اتفاقی در خصوص سپرده گذاران آنها رخ نداد و 
در عین حال تعداد سپرده ها در بانک های وابسته به نیروهای 
مسلح افزایش پیدا کرد و مسئله ادغام آنها به خوبی در دستور 
کار است و ظرفت مدتی که وعده دادیم و نهایتاً با یک یا دو ماه 

تاخیر مسئله بانک های نظامی نهایی می شود.
وی تاکید کرد: چند بانک که ناترازی جدی دارند به صورت 
روزانه در حال نظارت آنها هستیم و به دنبال آن هستیم تا 
تا  از بین ببریم  بانکی و در این بانک ها  ناترازی را در نظام 
عملیات بازار باز را انجام دهیم؛ این فرآیند زمانبر است و بانک 
مرکزی نسبت به اعمال محدودیت هایی از جمله استفاده از 
مطالبات مشکوک به وصل استفاده کرده تا مشکلات را حل 

کند.
*بانک ها از خرید و فروش ارز سود نداشتند

همتی افزود: یک مسئله که عنوان شد این است که بانک ها 
از خرید و فروش ارز سودآوری داشتند این در حالی است که 
این موضوع به هیچ عنوان درست نیست؛ بانک ها دارایی ها و 
بدهی های ارزی دارند، در واقع بانک ها باید منابع را با نرخ ۷ 
هزار ۵۰۰ تومان تسویه کنند، مفهوم این نیست که بانک ها 
سود داشته اند بلکه باید این منابع در بخش اندوخته ها قرار 
گیرد تا بانک مرکزی برای افزایش سرمایه تصمیم گیری کند؛ 
منابع ارزی یعنی وام هایی که به صورت ارزی قرار دادند یا 
منابع با نرخ نیمایی وصل می شود. رئیس کل بانک مرکزی 
خاطر نشان کرد: اتفاقات موسسات مالی و اعتباری دیگر رخ 

نخواهد داد.
بانک  کرد:  تاکید  مرکزی  بانک  اقدامات  به  اشاره  با  وی 
مرکزی به دنبال کنترل ناترازی است تا به تدریج ناترازی را 
کاهش دهیم؛ باید به این نکته توجه کرد که سیستم بانکی 
ایران بسیار حساس است و دشمن به دنبال حساس کردن 
سیستم بانکی به شمار می رود چرا که سیستم بانکی در ایران 

اهمیت بالایی دارد.
*رشد یک درصدی نقدینگی در سال ۹۷ نسبت به ۹۶

همتی با بیان اینکه بسیاری به آینده کشور ناامید بودند، 
حال  در  ایران  که  داشتند  تاکید  برخی  کرد:  نشان  خاطر 
حرکت در مسیر ونزوئلایی شدن، داشتن ابر تورم و ایجاد تورم 
چند صد درصدی است اما واقعاً این دسته از اتفاقات رخ 
ندارد و در طول سال گذشته تمام رشد نقدینگی بالغ بر ۲۳ 
درصد بوده که نسبت به سال گذشته خود یعنی ۹۶ که ۲۲ 

درصد بوده صرفاً یک درصد رشد داشته است.
*طرح بانک مرکزی برای جلوگیری از سود مرکب در 

سیستم بانکی
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به سود مرکب تاکید کرد: 
بانک مرکزی با همکاری وزارت اقتصاد و بانک های دولتی و 
خصوصی در حال آماده سازی طرحی است تا از سود مرکب 
در سیستم بانکی جلوگیری کند در این راستا شورای فقهی 
در بانک مرکزی در حال نظارت است و به مراجع نیز وعده 
داده ایم تا وجه التزام و جریمه تاخیر را به حداقل برسانیم و اثر 

مخرب را از بین ببریم.
واقعاً  مقاطعی  در  اظهارداشت:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
نتوانستیم اموالی از دولت را بفروشیم ولی سازوکاری در دولت 
تصویب شد که بانک های خصوصی نیز می توانند از آن تبعیت 
کنند. دولتی ها نیز امیدوارم امسال توفیق بیشتری در فروش 

اموال مازاد داشته باشند.
*اضافه برداشت بانکها از تیر ۹۷ متوقف شده است

وی رقم اضافه برداشت بانک ها را در حال حاضر مطلوب 
دانست و افزود: از تیرماه سال گذشته تاکنون اضافه برداشتی 
نبود و اگر هم الان وجود دارد به دلیل ناترازی بانک ها است 
دیگر  که  کردیم  تعیین  سرپرست  نیز  آن  مدیریت  برای  که 
افزایش نیابد. الان بانک ها به سمت بازار بین بانکی رفته اند 
که سال گذشته همین موقع ۳۲ هزار میلیارد تومان در این 
بازار تامین شد بود که طبق آمار امروز ۷۲ هزار میلیارد تومان 
شده که بانک ها به جای قرض گرفتن از بانک مرکزی، از 

یکدیگر می گیرند.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: در خرداد ماه بخش 
و  از آن ۴.۵ درصد رشد داشته  به ماه قبل  مسکن نسبت 
نسبت به ماه مشابه سال قبل ۱۰۴ درصد رشد داشته است. 
نرخ رشد مسکن البته الان کاهنده شده و معالات مسکن نیز 
۵۰ درصد افت کرده و افزایش نرخ مسکن به بن بست خورده 

و پیش بینی می کنم تا حدودی نرخ ها بازگردد.
وی گفت: باید بپذیریم که به دلیل قیمت های نسبی در بازار 
بخشی از افزایش نرخ ها اتفاق افتاد. درباره مسکن باید گفت 
ساخت و ساز کمتر شده و وام خرید الان نمی توانیم بدهیم و 
وام ساخت می دهیم و قابلیت تبدیل به خرید می تواند داشته 

باشد که نسبت به قبل ۶۰ درصد بالا رفته است.
همتی درباره مالیات بر عایدی، اظهار داشت: مالیات درآمد 
چه اتفاقی چه غیر اتفاقی باید پرداخت شود و به سازمان 
امور مالیاتی ارتباط دارد که با برنامه ریزی مالیات بر عایدی را 

دریافت کند. ما به فرار مالیاتی عادت داریم.
موضع بانک مرکزی درباره مالیات بر سکه

وی در پاسخ به اینکه آیا مالیات بر سکه موثر است یا خیر؟ 
گفت: شاید خیلی ها به بانک مرکزی درباره دریافت مالیات 
سکه اعتراض کرده اند. باید به این نکته توجه شود که قول 
این  و  نشود  دریافت  افزوده  ارزش  بر  مالیات  که  بود  داده 

مالیاتی که اعلام شده، مالیات بر عایدی است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه این اعتراض به 
من شد که اگر مالیات بر عایدی است باید همه کسانی 
که سکه خریداری و فروش کرده اند پرداخت کنند نه فقط 
افرادی که از بانک مرکزی سکه خریداری کرده اند و اسم 
آنها ثبت شده، توضیح داد: شاید در این خصوص اختلاف 
نظری وجود داشته باشد، اما من دخالتی نمی کنم زیرا 
همکاران ما در سازمان امور مالیاتی تصمیم بر اجرای این 
طرح گرفته اند و جز حقوق و اختیارات آنها است اما انتقاد 
به بانک مرکزی می شود در حالی که بانک مرکزی نقشی در 

این زمینه ندارد.
رییس شورای پول و اعتبار درباره وام سیل زدگان، گفت: این 
گله از دوستان در دولت شد زیرا تاکنون هرگونه تسهلانی که 
به سیل زدگان پرداخت شد، نرخی مشخص اعلام می شد که 
مابه التفاوت آن از سوی دولت پرداخت می شد، اما بانک ها 
با خدمتی جدید ۵ هزار میلیارد تومان قرض الحسنه پرداخت 

کردند.
این  بازپرداخت  باید  که  کرد  اعلام  دولت  اما  افزود:  وی 
تسهیلات ۱۰ و ۱۵ ساله باشد در حالی که سیستم قرض 
بازپرداخت ۱۰ و ۱۵ ساله ندارد و آماده  الحسنه در کشور 
طول  روزی  چند  بازپرداخت  اینگونه  برای  سیستم  سازی 
کشید و اکنون تمام بانک ها در حال پرداخت و انجام تعهدات 

خود هستند.
رئیس کل بانک مرکزی چقدر حقوق می گیرد؟

رئیس کل بانک مرکزی درباره شفافیت و میزان رقم حقوق 
دریافتی خود، توضیح داد: من دانشیار دانشگاه تهران هستم 
و حقوق دانشگاه را دریافت می کنم و به دلیل اینکه اعلام 
شده مقامات ۹ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان دریافت می کنند، 
مابه التفاوت این میزان که حدود یک میلیون تومان است از 
سوی بانک مرکزی پرداخت می شود که در سال جدید به 
از سوی  افزایش حقوق دانشگاه ها، دیگر پرداختی  دلیل 
بانک مرکزی صورت نخواهد گرفت. این عضو کابینه دولت 
دوازدهم درباره سهمیه بندی بنزین، گفت: من بعید می دانم 

که سهمیه بندی بنزین اجرایی شود.

رئیس کل بانک مرکزی :

ارزش پول ملی را تقویت می کنیم
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رئیس هیات کشتی استان قم گفت:

 کسب ۷۰ مدال در تاریخ کشتی قم 
بی سابقه است

 رئیس هیات کشتی استان قم گفت: کشتی گیران قم در سال ۹۷ موفق به کسب 
۷۰ مدال کشوری، بین المللی، آسیایی و جهانی شدند که این تعداد مدال در تاریخ این 

رشته ورزشی در قم بی نظیر است.
محسن وزیری جایگاه کشتی قم در کشور را خوب و در حال رشد دانست و افزود: 
کشتی در سال گذشته با تلاش همه ورزشکاران، مربیان، داوران و اعضای هیات کشتی 
قم، نتایج بسیار خوبی را کسب کرد که این موضوع موجب شد تا این هیات به عنوان 

هیات برتر استان در سال ۹۷ انتخاب شود.
وی افزود: کشتی گیران استان در رشته های آزاد و فرنگی حضور پررنگ در مسابقات 
مختلف ملی، بین المللی و جهانی داشته است که کسب ۸ مدال جهانی در سال ۹۷، 

سال گذشته را به سالی فراموش نشدنی برای قم تبدیل کرد.
رئیس هیات کشتی قم گفت: استعدادیابی، توسعه زیرساخت ها، توجه به اعزام 
ورزشکاران به رقابت های مختلف ملی، توسعه کشتی در سطح استان و همچنین 

برگزاری رقابت های مختلف اولویت های این هیات ورزشی در سالجاری است.
وزیری جوان گرایی و استفاده از مربیان جوان در استان را از جمله اقدام های مهم 
برای آینده سازی این رشته ورزشی در قم دانست و اظهار داشت: با توجه به وجود علاقه 
مندان بسیار به کشتی در استان، توسعه زیرساخت های در رشته های آزاد و فرنگی، 
ایجاد و تقویت باشگاه های کشتی به ویژه در مناطق محروم و کم برخوردار در اولویت 

کاری این هیات است.
وی، با بیان اینکه کشتی رشته ای پر مدال و المپیکی است به همین دلیل توسعه این 
ورزش می تواند در افتخارآفرینی ورزشکاران استان در سطح بین المللی بسیار اثرگذار 
باشد گفت: به منظور استعدادیابی و تربیت نسل جدید در این رشته ورزشی، برگزاری 

مسابقات در تمام وزن ها و رده های سنی پایه در قم به صورت مستمر برگزار می شود.
رئیس هیات کشتی قم افزود: هم اکنون بیش از یک هزار و ۷۰۰ کشتی گیر و حدود 
۴۰ داور و مربی در این هیات ورزشی ساماندهی شده اند که برنامه ریزی برای رشد این 
آمار و ارتقای شاخص های کشتی قم در سال جاری به صورت جدی در دستور کار است.
وزیری با بیان اینکه شاخص های کشتی قم در سال های اخیر روند صعودی داشته 
است ادامه داد: برای استمرار این موفقیت ها، برگزاری مسابقات متعدد داخل استان 
و همچنین اعزام به مسابقات برون استانی برای ارتقای سطح آمادگی و تجربه کشتی 

گیران استان مورد تاکید قرار دارد.

رئیس فدراسیون فوتبال :

لیگ فوتبال امسال تا فراهم نشدن شرایط 
برگزار نخواهد شد

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: لیگ فوتبال امسال با توجه به مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی و نیروی انتطامی تا فراهم نشدن شرایط برگزار نخواهد شد.

مهدی تاج روز یکشنبه در مجمع انتخابات رئیس هیات فوتبال سیستان و بلوچستان 
که در دهکده المپیک زاهدان برگزار شد اظهار داشت: یکی از شرایط برای برگزاری 
لیگ، الکترونیکی شدن بلیت بازی هاست تا هر فردی در خانه هم بتواند بلیت را تهیه و 

بر روی صندلی مشخص استقرار یابد.
وی افزود: لیگ برتر در استان هایی که دارای استانداردهای لازم باشند برگزار خواهد 

شد و سایر استانهادر استان های همجوار خود برگزار خواهند کرد.
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: هم اینک کشور در فوتبال آسیا رتبه نخست، فوتسال 

مقام سوم جهان و فوتبال ساحلی مقام دوم جهان را برخودار است.
وی فوتبال را عامل وحدت معرفی کرد و گفت: با وجود همه ی مشکلات مالی این 

فدراسیون تمام تلاش خود را در بهبود وضعیت و ارتقای فوتبال کشور بکار بسته است.
تاج با اشاره به ظرفیت های فوتبال در سیستان و بلوچستان بیان کرد: راه اندازی 
۱۲۲ چمن مصنوعی در این استان آن را به کارخانه بازیکن سازی این رشته ورزشی 
این رشته ورزشی مشغول  این استان در  نفر در  تبدیل کرده به طوری که ۲۵ هزار 
فعالیت هستند. وی ورزش کبدی و فوتبال ساحلی را از توانمندی های ویژه سیستان 
و بلوچستان در عرصه ملی برشمرد و گفت: با راه اندازی بهترین کفپوش فوتبال در زابل 

شاهد تربیت و حضور ورزشکاران این منطقه در تیم ملی امید هستیم.
رئیس فدراسیون فوتبال بر تقویت ورزش بانوان در رشته های فوتسال و فوتبال ساحلی 

در سیستان و بلوچستان تاکید کرد.
وی گفت: در نشست مجمع فوتبال سیستان و بلوچستان تکلیف شد تا ۱۰ زمین 
فوتبال ساحلی در این استان راه اندازی شود تا با تربیت ورزشکاران بسیار توانمند منطقه 

شاهد درخشش همیشگی فوتبال ساحلی ایران در سطح برترین های جهان باشیم.
تاج بیان کرد: یکی از اقدامات این فدراسیون برای گسترش ورزش فوتبال در سیستان 
و بلوچستان نگرفتن ورودی ورزشکاران به ورزشگاههاست به طوریکه سال گذشته حدود 

۴۶۰ میلیون تومان از ورزشکاران دریافت نشد.

مهردادمیناوند: 

برخی مدیران پرسپولیس باید استعفا دهند
 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: برخی مدیران این باشگاه به خاطر تصمیم 

گیری های غلط خود باید استعفا دهند.
»مهرداد میناوند با اشاره به شرایط مبهم پرسپولیس گفت: به اعتقاد من برخی در 
پرسپولیس به دنبال ضربه زدن به این تیم هستند و امیدوارم کسانی که مرتکب خطا 

شدند جرأت استعفا هم داشته باشند.
وی افزود: همه مدیران باشگاه از مدت ها قبل می دانستند که برانکو رفتنی است و 
حتی او وسایل خود را هم به کرواسی فرستاده بود و قصد بازگشت به تهران را نداشت. 
مدیران باشگاه به جای اینکه از همان زمان به دنبال رایزنی با سرمربی آینده باشند زمان 
را از دست دادند و حتی در این مدت »یحیی گل محمدی« قرارداد خود را با پدیده تمدید 
کرد. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اضافه کرد: مدیرانی که در این مدت به پرسپولیس 
آسیب رساندند همچنان در باشگاه فعالیتمی کنند و همچنان تصمیمات غلطی را 
می گیرند. همه این افراد پشت نتایج خوب پرسپولیس پنهان شده بودند و حالا تصور 

می کنند قهرمانی های پرسپولیس به خاطر تلاش آنها رقم خورده است...
وی گفت: متأسفانه مدیران باشگاه با مطرح کردن نام برخی مربیان می خواهند زمان 
را برای خود بخرند. یکی دیگر از مشکلات پرسپولیس اختلاف نظر میان اعضای هیأت 

مدیره باشگاه است.
پیشکسوت پرسپولیس در خصوص جذب بازیکن جدید در این تیم ادامه داد: چطور 
ممکن است تیمی که هنوز سرمربی ندارد بهدنبال جذب بازیکن برود؟ با این شرایط 

امیدوارم در طول فصل پرسپولیس آسیب جدی نبیند.

یزدانی، دشتی و باقری رسماً آبی پوش شدند
»سیاوش یزدانی«، »علی دشتی« و »میلاد باقری« به صورت رسمی به عضویت تیم 

فوتبال استقلال تهران درآمدند.
خوش  هافبک  دشتی«  »علی  سپاهان،  گذشته  فصل  بازیکن  یزدانی«  »سیاوش 
تکنیک فصل گذشته سایپا و »میلاد باقری« که در تیم دست اولی مس کرمان حضور 

داشت، پس از توافق با مسئولان باشگاه استقلال به صورت رسمی آبی پوش شدند.
صبح امروز نیز »محمد بلبلی« وینگر جوان و ۲۱ ساله که فصل گذشته عملکرد 

درخشانی در سپیدرود رشت داشت به عضویت استقلال تهران درآمده بود.
آبی پوشان پایتخت پس از ۶ فصل ناکامی در رسیدن به قهرمانی لیگ برتر با استخدام 
»استراماچونی« سرمربی سابق اینترمیلان و جذب بازیکنان جدید در تلاش برای پایان 

دادن به این ناکامی هستند.

هادی مهدوی کیا :

نتایج تیم های »کیا« در اروپا عالی بود
 سرمربی تیم های فوتبال آکادمی »کیا« از حضور این تیم ها در تورنمنت اروپا به نیکی 

یاد کرد و گفت: بهترین نمایش چند سال اخیر را در این دوره داشتیم.
هادی مهدوی کیا در گفتگویی اشاره به حضور تیم های ۱۳ و ۱۵ سال آکادمی کیا 
در تورنمنت »کوردیال کاپ« که با کسب قهرمانی این تیم ها همراه بود گفت: نسبت 
به سالهای گذشته که در این مسابقات شرکت می کردیم، این دوره از سطح فنی بسیار 

بالایی برخوردار بود و تیم های قدرتمندی در مسابقات حضور داشتند.
وی ادامه داد: تیم های آکادمی کیا با توجه به تجربه ای که از حضور در مسابقات دوره 
گذشته داشتند در این دوره فوتبال زیبا و فوق العاده ای را به نمایش گذاشتند که موجب 
تحسین مربیان و تیم های شرکت کننده شد. نمایشی که امسال داشتیم عالی بود و 

نشان داد که راه را درست انتخاب کرده ایم.

ورزشی

سپهر حیدری: پرسپولیس به مربی ایرانی نیاز دارد

با سپهر سرطلایی؛ از پرسپولیس حکومتی تا گل دقیقه ۹۷

مدافع سابق پرسپولیس از شرایط این روزهای این تیم صحبت می کند.
شرایط این روزهای پرسپولیس و جدایی برانکو ایوانکوویچ و انتخاب سرمربی بعدی این 

تیم سوژه گفت و گوی با مدافع سابق پرسپولیسی ها بود:
*از فوتبال کمی دور شدید؟

نه اصلا از فوتبال دور نیستم. در تهران و جزیره کیش آکادمی فوتبال دارم و کلاس های 
مربی گری را هم به طور منظم پیگیری کرده ام. چند روز دیگر هم در کلاس A  مربی گری 
شرکت خواهم کرد و انشالله برای فصل جدید در کنار یک سرمربی بزرگ لیگ برتری 
حضور خواهم یافت. در دو سال اخیر پیشنهادات زیادی به عنوان دستیار و مربی در لیگ 
برتر و لیگ یک داشته ام، حتی از تیم ملی پایه هم پیشنهاد دریافت کردم. با این حال از 
همه آن ها تشکر می کنم و به من لطف داشتند ولی ملاک شخصی من حضور در کنار یک 
سرمربی بزرگ بوده است تا درس های زیادی از او یاد بگیرم. قصد من اصلا کار کردن نبوده 

است و به دنبال یادگیری هستم.
*شما از مربی های جوان این روزهای فوتبال ایران هستید. در چند سال اخیر 
عنوان  به  ابتدا  همان  منصوریان  علیرضا  داشتیم.  زیادی  سوزی های  فرصت 
سرمربی تیم ملی امید انتخاب شد اما نتیجه نگرفت. همین اتفاق برای فرهاد 

مجیدی هم در حال رخ دادن است. او در تیم ملی امید موفق خواهد بود؟

برای فرهاد مجیدی هم آرزوی موفقیت می کنم. او بازیکن استقلال بوده اما بسیار قابل 
احترام است و در این شرایط واقعا شجاعت می خواهد که تیم ملی امید را هدایت کند. من 
تمرین تیم ملی امید را از نزدیک دیده ام اما واقعا دست آقایان استیلی و کرانچار از ستاره ها 
خالی بود. بازیکنان قابل احترامی دارند اما حقیقت این است که این نسل ستاره های 
خوبی ندارد. شاید هم هنوز ساماندهی نشده اند. خیلی مربی ها آمدند این پست را 
قبول کنند اما این کار را نکردند چون مسئولیت سنگینی بود. برای فرهاد مجیدی آرزوی 
موفقیت می کنم چون شجاعت پذیرش این پست را داشت. صحبتی که شما مطرح کردید 

درباره همه مربی ها صدق نمی کند و در همه جای دنیا هم همین گونه بود.
*اما در فوتبال دنیا کسی که می خواهد سرمربی موفقی باشد از رده های پایه یا 
تیم های رده چندمی آغاز می کند. در فوتبال ایران شرایط متفاوت است. با چند 
دوره کلاس، خیلی زود سرمربی های جدید لیگ برتری و لیگ یکی داریم. این نوع 

کار کردن درست است؟
به نظر من هم نوع کار اروپایی ها درست تر است. اصلا خود من هم کار آکادمیک را آغاز 
کردم چون همه جای دنیا سرمربی ها از همین جا شروع می کنند و پله به پله تیم های رده 
بالاتر را مربی گری می کنند. اما ساختار فوتبال ایران متفاوت است. از سخت افزار تا نرم افزار 
تا احترام ها، خیلی از نکات متفاوت است. با این حال باور دارم باز هم جنس مربی ها با 
یکدیگر متفاوت است. یحیی گل محمدی را مثال می زنم. او از همان ابتدا صباباطری را 
موفق کرد. اصول این است که او باید مدارج متعددی را طی کند. مثل آقایان علی کریمی، 
فرهاد مجیدی، حمید استیلی و غیره. سلسله مراتبی وجود دارد که باید طی شود اما خب 

در فوتبال ما هیچ چیزی سر جای خودش نیست.
از  این حجم  با  این رنسانس فراموش نشدنی  بزنیم.  برانکو هم حرف  پرسپولیس  از 

افتخارات، فقط به لطف برانکو به دست آمد یا عوامل دیگری هم مطرح بودند؟
من به عنوان یک پیشکسوت پرسپولیس اعتقاد دارم قطعا آقای برانکو یکی از اصلی ترین 
ارکان این موفقیت بوده اما مجموعه بازیکنان پرسپولیس درون زمین زحمت کشیده اند و 
کادر فنی هم تلاش زیادی کرده است. اما پنجاه درصد این موفقیت به حضور تماشاگرانی 
بازمی گردد که اگر خیلی جاها حامی تیم نبودند، این افتخارات به دست نمی آمد. در این 
چند روز اخیر هم اتمسفر خوبی را درست کردند تا برانکو طلب خود را بگیرد تا سرنوشت 
ماندن یا رفتن او مشخص شود تا مبادا باشگاه ضربه بخورد. روزی که برانکو کارش را آغاز 
کرد را به یاد بیاورید، در هفته های ابتدایی در انتهای جدول بودیم اما او توانست با حمایت 
هواداران بهترین ها را رقم بزند و آرامشی که از سکوها دریافت می کرد عامل اصلی این 
موفقیت ها بود. پرسپولیس این توانایی را دارد تا سال ها قهرمان لیگ برتر باشد به شرطی 
که ثبات خوبی در باشگاه داشته باشیم. الان آقای قطبی به عنوان گزینه پرسپولیس 
مطرح شده است، او حالا اصلا ایران نیست. از ژاپن، چین و ملبورن ویکتوری پیشنهاد 
داشته و در نهایت قبول نکرده است. این که سرمربی دیگری را تخریب کنیم چون برانکو 
از پرسپولیس جدا شود، به نظر من اصلا درست نیست. باید شان و شخصیت همه حفظ 
شود. آقای قطبی که اصلا حرفی نزده است. یکی از بازیکنان قدیمی تیم ملی به آقای 
قطبی بی احترامی کرد، چرا باید چنین اتفاقی رخ دهد؟ نباید به خاطر منافع خودمان هر 
حرفی بزنیم. صاحبان واقعی پرسپولیس هواداران هستند. خود ما هم از کودکی هوادارش 
بودیم و دوره ای هم افتخار پوشیدن پیراهنش را داشته ایم. از علی پروین که بزرگ تر نداریم، 
اما هیچ نامی از پرسپولیس بزرگ تر نیست. همه آمدند و رفتند اما در نهایت پرسپولیس 

ماند.
*پرسپولیس بدون برانکو هم قهرمان لیگ برتر می شود؟

مردم برانکو را دوست داشتند اما حالا که نیست، کار خیلی سخت می شود. تیم به 
مربی ای محبوب و شجاع نیاز دارد. در چنین شرایطی تیم به یک سرمربی ایرانی نیاز دارد. 
چون انتخاب یک سرمربی جدید خارجی هزینه بسیار بیشتری دارد و زمان بیشتری هم 

نیاز دارد.

*حواشی هفته های پایانی لیگ و حواشی حکومتی بودن پرسپولیس هم باعث 
شد برانکو علاقه ای برای ماندن نداشته باشد؟ شاید به این باور رسیده بود که 

خیلی ها دوست ندارند پرسپولیس فصل بعد نتیجه بگیرد؟
من فکر نمی کنم اینگونه باشد. اصلا مسئله تیم  حکومتی را قبول ندارم. پرسپولیس 
همه چیز را درون زمین نشان داده است. با شانس نمی توانید به فینال لیگ قهرمانان آسیا 
راه پیدا کنید، با شانس نمی توانید سه سال پیاپی قهرمان لیگ باشید و دو سال با اقتدار 
قهرمانی را از آن خود کنید. این حرف ها را مطرح می کنند چون موفقیت پرسپولیس را 

دوست ندارند.
*شما کارشناس بازی مرحله نیمه نهایی جام حذفی که پرسپولیس موفق شد 
سپاهان را دقایق پایانی شکست دهد، بودید. مسابقه ای شبیه به آن چه تجربه 

کرده بودید.
من همان ابتدا هم گفتم این بازی چگونه رقم خواهد خورد. با اطمینان گفتم بازی به 
وقت اضافه کشیده خواهد شد و پرسپولیس هم گل می زند. دقیقا همین اتفاق افتاد. 
شاید از نظر مهره و ابزار، پرسپولیس در آن بازی بهتر بود اما آقای قلعه نویی در لیگ 
هجدهم فوق العاده عمل کرد. اما خب همیشه بازی سپاهان و پرسپولیس همه را یاد آن 

دیداری می اندازد که من گلزنی کردم ولی ماهیت این دو مسابقه واقعا متفاوت است. 
*کدام قهرمانی برای پرسپولیسی ها شیرین تر بود؛ قهرمانی دقیقه نودی و هفته 

آخری مقابل سپاهان یا این قهرمانی  مقتدرانه؟
هیچ تفاوتی ندارد. همه مثل یکدیگر هستند. هر فصلی که پرسپولیس قهرمان شود، 
ارزشمند است. مهم نام پرسپولیس است که به عنوان قهرمان ثبت شود. کدام بازیکن 

گلزنی کند و چه کسی تیم را قهرمان کند، اصلا مهم نیست.
*از آن بازی خاطره انگیز گفتیم. فکر می کردید گل قهرمانی پرسپولیس را بزنید؟

من از یک سال پیش دعا کرده بودم گل قهرمانی پرسپولیس را بزنم و نمی دانستم خدا 
اینقدر من را دوست دارد، بنابراین فکر می کردم گل قهرمانی را من می توانم بزنم. یک سال 
قبل پرسپولیس به سپاهان در جام حذفی باخته بود و اشک و گریه هواداران پرسپولیس 
را دیده بودم. برای همین از خدا خواسته بودم یک سال بعد این فرصت را به من بدهد تا 
در برابر همین تیم گلزنی کنم. یک ماه بعد قراردادم با پرسپولیس را رسمی کرده بودم و 
قرعه کشی لیگ نشان داد در هفته آخر میزبان سپاهان هستیم. دو دقیقه قبل از گل به 
سپاهان هم اعتراضی به خدا کرده بودم که دوباره دارم گریه می کنم اما یک نیرویی من را 
آرام کرد. می دانستم این گل را می زنم. همیشه هم افتخار می کنم کسی پاس گل را به من 
رساند که همیشه افتخار جمع کردن پیراهنش را داشتم؛ کریم باقری. در کودکی از خدا 
خواسته بودم او را ببینم و بعد هم تیمی ام شد و بعدها در شب مسابقه ها با یکدیگر هم اتاقی 

بودیم. بعد هم پاس گل قهرمانی را برای من ارسال کرد.
*بعد از آن بازی با لباس مبدل در خیابان ها قدم می زدید؟!

بله من با کلاه از خانه خارج می شدم اما خب از پلاک ماشینم مشخص بود. چون 
فوق لیسانسم را در اصفهان می خواندم، دو ماه بعد به اصفهان رفتم و آن جا هم رفتار مردم 
اصفهان را دیدم. همه جا همه نوع انسان می بینیم و در اصفهان هم با من رفتار بدی نشد و 

رفتارهای خوب هم دیدم. ولی خب یک سری از مردم حساس و ناراحت بودند.
و  هواداران  به  حذفی  جام  امسال  دیدار  از  بعد  سپاهان  هواداران  از  *بعضی 
بازیکنان پرسپولیس و خبرنگاران تهرانی خسارت های زیادی وارد کردند. چرا این 

گونه اتفاق ها تمامی ندارد؟
خب افرادی هستند که تحمل شکست را ندارند و قبول نمی کنند. آن ها دوست داشتند 
دیدار سال ۸۷ را جبران کنند و این چیزی نبود که منتظرش بودند. همه رقابت پرسپولیس 
و سپاهان از سال ۸۷ اوج گرفت. من خودم اصفهانی هستم و می دانم هواداران خوب 
زیادی داریم اما خب تماشاگرنماها هم حضور دارند و گاهی اوقات تعدادشان بیشتر هم 

می شود. کسانی که متاسفانه تحمل شکست را ندارند. 

لوشامپیونه  قهرمان  برزیلی  ستاره   
تیم    این  در  آینده  فصل  که  کرد  اعلام 
تنها  آلوز  دنی  داشت.  نخواهد  حضور 
گذشته  شب  بازی  از  پس  ساعاتی 
در  پرو  مقابل  برزیل  ملی  تیم  )شنبه( 
رقابت های کوپا آمه ریکا اعلام کرد که از 
پاری سن ژرمن جدا  شده است. او  که 
یکی از گل های پیروزی ۵ بر صفر تیمش 
را در این بازی به ثمر رساند و به صعود 
آن به مرحله یک چهارم نهایی کمک کرد، سال ۲۰۱۷ به دنبال حضور در تیم  هایی 
مانند سویا و بارسلونا، از یوونتوس به پاریسی ها پیوست. دوران حضور او در پارک دو 
پرنس هم اما حالا به پایان رسیده است. آلوز ۳۶ ساله پس از بازی تیمش در صفحه 
اینستاگرام خود نوشت: یک چرخه دیگر در زندگی من به پایان رسید، یک چرخه 
پیروزی بخش، چرخه ای که از آن درس های زیادی گرفتم و تجربه کسب کردم. مایلم 
از خانواده پاری سن ژرمن بابت فرصتی که به من بابت کنار هم بودن داد، تشکر کنم، 
فرصتی برای اضافه کردن یک صفحه جدید به تاریخ باشگاه. آلوز که ماه گذشته بازوبند 
کاپیتانی تیم ملی برزیل را از نیمار گرفت، در دو فصل حضورش در پاری سن ژرمن دو 

قهرمانی در لوشامپیونه و یک قهرمانی در جام حذفی فرانسه کسب کرد.

برای  تلاش  در  اینتر  باشگاه  مدیران   
اضافه کردن مدافع- هافبک تیم فوتبال 

رم به ترکیب نراتزوری هستند.
 نشریه ایتالیایی »توتو اسپورت« خبر 
داد سران باشگاه اینتر از مدیران باشگاه 
رم خواسته اند تا آلساندرو فلورنزی را به در 
ازای ۳۰ میلیون پوند به اینتر بفروشند  
کنند.  معاوضه  دالبرت  با  را  او  اینکه  یا 
کاپیتان جالوروسی در بازار نقل وانتقالات 

۳۰ میلیون یورو می ارزد و دالبرت ۲۲ میلیون یورو، از این رو به نظر می رسد اینتر باید 
در صورت معاوضه این دو بازیکن، رقمی را هم به رم بپردازد.

آنتونیو کونته، سرمربی جدید اینتر هوادار پروپا قرص فلورنزی ۲۸ ساله است، 
بازیکنی که می تواند در پست های هافبک و دفاع راست بازی کند. مدیران باشگاه 
اینتر بر این باورند که اگر در به خدمت گرفتن والنتینو لازارو از هرتابرلین موفق نباشند، 

فلورنزی بهترین گزینه خواهد بود.
فلورنزی که تا پایان ماه ژوئن ۲۰۲۳ با رم قرارداد دارد، فصل اخیر در ۲۹ بازی سری 
A برای جالوروسی به میدان رفت و ضمن به ثمر رساندن ۳ گل، ۲ پاس گل هم برای 

هم تیمی هایش ساخت.

قهرمان لوشامپیونه با بازیکنی که قرار است 
جای خالی نیمار را در این تیم پر کند به توافق 

رسید.
که  شده اند  مدعی  فرانسوی  منابع  برخی   
باشگاه پاری سن ژرمن با نیکلاس پپه، مهاجم 

تیم فوتبال لیل به توافق رسیده است.
با توجه به نارضایتی باشگاه پاریسی از رویکرد 
و عملکرد نیمار در دو فصل حضورش در این تیم 
و انتشار اخباری مبنی بر بازگشت قریب الوقوع 

او به نوکمپ، PSG مترصد یافتن جانشینی برای این بازیکن برزیلی بوده و مهاجم ساحل 
عاجی ۲۴ ساله لیل را انتخاب کرده است. گویا یکی از شروط بازگشت پاری سن ژرمن برای 
موافقت با فروش نیمار به بارسلونا این بوده که برای او جانشینی مناسب پیدا کند و طبق 
اعلام منابع فرانسوی این شرط اکنون محقق شده است. طبق گزارش اختصاصی که سایت 
»۱۰Sport« فرانسه منتشر کرده، نیکلاس پپه به تماس قهرمان فصل گذشته لوشامپیونه 
پاسخ مثبت داده است. این در حالی بوده که او از چندین باشگاه بزرگ اروپایی دیگر مانند 
اینتر، اتلتیکومادرید، لیورپول، منچستریونایتد و آرسنال هم پیشنهاد داشته اما ترجیح داده 
که در فرانسه بماند. رقمی که این نشریه برای انتقال پپه ذکر کرده، ۸۵ میلیون یورو است که 

در قیاس با رقمی که PSG از فروش نیمار به دست خواهد آورد به مراتب کمتر است.

 پاری سن ژرمن جانشین نیمار را پیدا کردراهکار اینتر برای به خدمت گرفتن فلورنزیدنی آلوز از پاری سن ژرمن جدا شد

 رییس اسبق فدراسیون فوتبال گفت: نقش دلالان و استفاده مشکوک از مربیان نه چندان 
مطرح ایتالیایی در باشگاه های استقلال و پرسپولیس پررنگ است و امیدوارم کمیته اخلاق 

به این مساله به صورت جدی ورود کند.
»داریوش مصطفوی« روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا افزود: احساس 
شخصی من این است که کار آوردن مربی خارجی برای پرسپولیس و استقلال باید با حساب 
و کتاب بیشتری صورت می گرفت. باید کمیته ای تشکیل شود تا با ارزیابی دقیق مربیان این 
۲ باشگاه مشخص شوند اما متأسفانه به جای این کار به سراغ دلالان رفتیم و با نظر آنها 

سرمربی این ۲ تیم بزرگ را انتخاب کردیم.

وی ادامه داد: به طور مثال به »آندره آ استراماچونی« در لیگ ۲ ایتالیا هم تیم نمی دادند 
اما با افتخار او را سرمربی یکی از بزرگترین باشگاه های خود می کنیم. این در حالی است 
که در ایران مربیان داخلی بسیار موفق تری مانند »امیر قلعه نویی« و »پرویز مظلومی« را 
داشتیم که مطمئن باشید نتایج آنها بهتر از استراماچونی بود. رئیس اسبق فدراسیون فوتبال 
گفت: امیدوارم مدیران پرسپولیس حداقل پول این مملکت را اینگونه از بین نبرند و به سراغ 
مربیان داخلی بروند و مطمئن باشید نتایج آنها بهتر هم خواهد بود. وی تصریح کرد: مدیران 
پرسپولیس باید با »سید جلال حسینی« کاپیتان خود مشورت کنند و سپس به سراغ یک 
گزینه خوب داخلی بروند. حیف است این تیم را با دست های خودمان نابود کنیم و بازهم 
شاهد افول این تیم باشیم. برانکو برای پرسپولیس زحمات زیادی کشیده و نباید به راحتی 
زحمات او را برباد دهیم. مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس گفت: هیچ گاه با حضور مربیان 
خارجی بزرگ در فوتبال کشورمان مخالف نبودم، اما اینکه باشگاه های بزرگ ما به سراغ 
دستیار سوم یک مربی مطرح بروند بسیار تأسف برانگیز است. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس 
در خصوص اینکه اگر امروز مدیرعامل این باشگاه بود چه کسی را به عنوان سرمربی انتخاب 
می کرد، اظهار داشت: بهترین انتخاب از نظر من »علی کریمی« است. کریمی اسطوره و 
محبوب ترین چهره تاریخ پرسپولیس است که از لحاظ فنی و مدیریتی نیز شرایط خوبی دارد 
و می توان با کمی حمایت شاهد موفقیت او بود. وی تاکید کرد: محبوبیت کریمی به کنترل 
حاشیه های پرسپولیس کمک زیادی خواهد کرد و در کنار این مساله بازیکنان نیز به خاطر 
مقبولیت بالا به او احترام زیادی می گذارند. چرا ما باید به مربیان جوان خارجی که کارنامه 

خاصی هم ندارند میدان دهیم اما به اسطوره های خود یک فرصت ساده ندهیم؟
وی افزود: امیدوارم مسئولان ورزش و فوتبال به عملکرد دلالان ورود کنند زیرا احساس 

می کنم که آنها برای انتخاب سرمربی استقلال و پرسپولیس نقش جدی را ایفا می کنند.
مصطفوی خاطرنشان کرد: متاسفانه منافع دلالان با برخی مدیران فوتبالی گره خورده 
کمیته  امیدوارم  زد.  خواهد  جدی  آسیب  همیشه  مانند  ایران  فوتبال  به  موضوع  این  و 
اخلاق به وظیفه خود عمل کند و به این موضوع به صورت جدی ورود کند. رییس اسبق 
فدراسیون فوتبال در خصوص مطرح شدن نام »الکساندر نوری« به عنوان یکی از گزینه های 
سرمربیگری پرسپولیس گفت: نوری هم مربی موفقی نبوده است. اگر ما از برانکو حمایت 
می کردیم به خاطر موفقیت های چشمگیر او بود و متاسفم او را به خاطر ضعف مدیریتی 
از دست دادیم و به سراغ مربیان بی هویت می رویم. بازهم تاکید می کنم تنها کسی که 
می تواند این پرسپولیس را به موفقیت برساند »علی کریمی« است. انتخاب جانشین »برانکو 
ایوانکوویچ« به یکی نگرانی های هواداران پرسپولیس تبدیل شده است. گزینه نخست 
پرسپولیسی ها برای جانشینی این سرمربی موفق »یحیی گل محمدی« سرمربی شهر 
خودرو بود که در نهایت مسئولان باشگاه مشهدی با این انتقال مخالفت کردند و حضور گل 
محمدی در پرسپولیس منتفی شد. پس از مخالف مسئولان باشگاه شهر خودرو مدیران 
پرسپولیس به صورت رسمی اعلام کردند که سرمربی آینده آنها خارجی خواهد بود و گل 
محمدی تنها گزینه ایرانی آنها بود. »ماسیمو کار را«، »جیانی ده بیاسی« و »والتر زنگا« سه 

گزینه ایتالیایی پرسپولیسی ها برای جانشینی برانکو هستند.

داریوش مصطفوی:

نقش دلالان در انتخاب سرمربیان سرخابی ها پررنگ است

مجید روان ستان

آنقدر اتفاقات عجیب در ورزش کشور رخ داده که کارشناسان و 
حتی نویسندگان ورزشی نمی دانند به چه موضوعی بپردازند و چه 
بنویسند که این روزها تکراری نباشد! همه »هَنگ« کرده اند. هر چه 
را بخواهند بنویسند، می بینند؛ واقعاً مسخره است! جا به جایی ها را 
نگاه کنید. به جرئت می توان فوتبال ما آشفته است که با یک مربی 

بعد از سه فصل متوالی قهرمانی، این گونه برخورد می شود.
جام  اولین  از  باید  را  ایران  فوتبال  جهانی  عقب ماندگی های 
بررسی قرار  و  نقد  پیدا کردیم، مورد  جهانی ای که در آن حضور 
دهیم. در این بین حتی »سرخابی« ها سرمایه های ملی هستند و 
می توانند مطلب خوبی برای نوشتن باشند. این نمی شود دو تیمی 
که هر کدام ۲۰، ۳۰ میلیون خاطرخواه دارند، اینقدر سرگیجه 
حتی  اول،  درجه  مسئولان  بالادستی،  مسئولان  باشند.  داشته 
مسئولان مقدس نظام جمهوری اسلامی ایران، مجلس محترم، 
که  ملی  سرمایه های  این  به  نسبت  ورزش دوست  رئیس جمهور 
دیگر باشگاه محسوب نمی شوند، چون در ایران باشگاهی را نداریم 
که به اندازه استقلال و پرسپولیس این همه هوادار داشته باشد، 

بی توجه باشند.
*مدیریت غلط

این روزها بحث رفتن برانکو ایوانکوویچ به الاهلی عربستان سر و 
صدای زیادی بر پا کرده و حتی با اعتراض هواداران پرسپولیس نیز 
همراه بوده و آن ها تقاضا داشتند تا هیئت مدیره باشگاه بابت کم 
کاری شان همگی استعفا بدهند. چیزی که باعث به هم ریختگی 
نیز  ما  فوتبال  و  است  غلط  مدیریت  شده،  طرفداران  خیل  این 
سال های متمادی از این بابت خیلی ضربه خورده و به جرئت می توان 
گفت بسیاری از مدیران ما ۶۰ سال عقبند و مدیریت بلد نیستند! 

همین چند وقت پیش بود که خبر توقیف لوگوی باشگاه پرسپولیس 
به دلیل بدهی ۳۳۰ میلیون تومانی به یک هتل بر سر زبان ها افتاد و 

این بی توجهی مدیران باشگاه چه دردسرها به وجود نمی آورد.
*بدهی ها گم می شود

باشگاه استقلال و پرسپولیس را ببینید که با مدیرانی اداره می شوند 
عوض  وقتی  و  شده  معرفی  جوانان  و  ورزش  وزارت  سوی  از  که 
می شوند، نوعاً فقط بدهی از خود برجای می گذارند و خودشان هم 
در مصاحبه های مختلف می گویند که بدهی روی بدهی وجود دارد. 
پس این پول هایی که گرفته اند، کجا رفته است؟ علی اکبر طاهری 
یکی از مدیران سابق باشگاه پرسپولیس در مصاحبه خود گفت که 
من ۹۳ میلیارد تومان درآمدزایی داشتم که ۹۱ میلیارد تومان از آن 
خرج تیم شد. اکنون این سؤال مطرح است، پس این همه بدهی از 

کجا آمده؟ واقعیت این است که بدهی ها گم می شود مثل همه جا!
*حسابرسی کردن

این نکته قابل توجه است که وزارت ورزش و جوانان هرگاه مدیرانی 
هیچ گاه  کرد،  انتخاب  پرسپولیس  و  استقلال  باشگاه  دو  برای  را 
به  پول  چقدر  مدیر  فلان  مدیریت  دوران  در  که  نکرد  حسابرسی 
باشگاه آمد و این پول ها کجا هزینه شد. چرا با رفتن هر یک از آن ها 
بدهی های این دو باشگاه بیشتر، بیشتر می شود؟! برانکو و بازیکنان 
تیم همه زحمت کشیدند و سه قهرمانی برای پرسپولیس به دست 
آوردند. پس چرا باشگاه نمی تواند پول این همه زحمت را پرداخت 
کند؟ آیا مدیران و اعضای هیئت مدیره تنها کاری که از دستشان 
عکس  دست،  در  پیراهن  قرارداد  موقع  که  است  این  برمی آید، 

بگیرند؟
*برانکو مظلوم!

آنچه مشخص است مدیران فعلی صلاحیت این را ندارند که تیم 
بزرگ را مدیریت کنند و فقط باعث اذیت هواداران شدند. برانکو 

ایوانکوویچ در طول مربیگری خود در پرسپولیس برخلاف کارلوس 
کی روش بسیار مظلوم بود و حیا داشت که هیچ گاه بحث مالی را 
به بیرون از باشگاه بروز نداد و اگر یک مربی ایرانی در رأس کار بود، 
همان سال اول شکایت می کرد. آن هایی که این بلا را سر پرسپولیس 
آوردند، باید اکنون پاسخگو باشند و حتی وزیر ورزش هم باید جواب 
قهرمانی  به  را  آن  متوالی  که سه فصل  تیمی  مربی  با  آیا  بدهد. 
می رساند، باید این گونه برخورد کرد؟ او حق دارد این گونه از ایران 

فرار کند!
*همه »هَنگ« کرده اند

این اتفاقات عجیب باعث شده تا کارشناسان و حتی نویسندگان 
موضوعی  چه  به  نمی دانند  آن ها  شوند.  سرگیجه  دچار  ورزشی 
بپردازند و چه بنویسند که این روزها تکراری نباشد! به نوعی همه 
»هَنگ« کرده اند. هر چه را بخواهند بنویسند، می بینند واقعاً مسخره 
به جرئت  کنید.  نگاه  جابه جایی ها  به  نیست.  هضم  قابل  است! 
می توان گفت مدیریت فوتبال ما آشفته است. آقایان از مدیریت فقط 
ژست مدیریت را می گیرند. آقای عرب! اگر مدیریت کردن این گونه 
باشد، یک بچه هم نمی تواند این گونه یک باشگاه را مدیریت کند و 
بعد بگوید اسپانسر پولش را به موقع نداد و ما نتوانستیم بدهی خود 

را پرداخت کنیم؟
*مدیران غیرتخصصی

اگر توانایی شما در این حد بود، چرا در رأس امور قرار گرفتید؟ یک 
مدیر باید تمامی تلاش خود را بکند و از هر منبعی که سراغ دارد 
حقوق کادر فنی و بازیکنان تیم را تهیه و به موقع پرداخت کند. یکی 
از معضلات ورزش ما این است که مدیران غیرتخصصی را در رأس 
کار قرار می دهند. یک بار از مازیار ناظمی، مدیر روابط عمومی وزارت 
ورزش و جوانان در این باره سؤال کردیم و او پاسخ داد: تخصص 
مهم نیست، آن ها برای مدیریت می آیند! ایرج عرب پیش از آن که 

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس شود در سمت سرپرست اداره کل 
حراست وزارت ورزش و جوانان قرار داشت و بعد از کنار گذاشته 
باشگاه  این  در  اداری  مالی  معاون  به عنوان  این سمت،  از  شدن 

مشغول به فعالیت بود.
*حضور یک پیمانکار

نکته جالب این که سهند حبیب زاده، مشاور مدیرعامل باشگاه 
پرسپولیس است که در آنجا پیمانکار بوده و در نقل و انتقالات شرکت 
می کند! او چه کاره است که در این نقش حضور پیدا می کند؟! آیا 
تخصصی در خرید و فروش بازیکنان دارد؟ استعدادیاب متخصص 
است؟ ببینید در رأس امور مدیریت و نقل و انتقال قهرمان سه ساله 
لیگ ایران چه افرادی حضور دارند! ایرج عرب با چه سابقه مدیریتی 
به عنوان مدیرعامل یک باشگاه بزرگ انتخاب می شود؟ فراموش 
افتخاری، مدیرعامل سابق  نکنید همین چندی پیش سیدرضا 
باشگاه استقلال به دلیل آنچه جعل امضا در زیرمجموعه اش اعلام 
شده، از سوی کمیته اخلاق به پنج سال محرومیت از فعالیت های 

فوتبالی محروم شد.
*خرد کردن دلار

وقتی امیرحسین فتحی به سبزه میدان می رود تا دلار را خرد کند، 
وقتی یک فرد که سابقه فوتبالی ندارد و مهم ترین کارش سرپرستی 
بزرگ  باشگاه  دو  رأس  در  است،  جوانان  و  ورزش  وزارت  حراست 
پایتخت قرار می گیرند، بدون تردید یک جای کار ورزش ما ایراد 
دارد. حبیب زاده چه کسی است که به پرسپولیس آمده؟ چرا باید 
زمین درفشی فر به مدت پنج سال در اختیار ایشان قرار بگیرد و هر 
بهره برداری از آن انجام شود؟ این درست نیست که مدیرعامل یک 
باشگاه برود سبزه میدان دلار خرد کند. مشکل خیلی بالاتر از این 
حرف هاست و این ها را باید مسئولان بالادست بفهمند و مردم هم با 

خبر شوند که یکی هست و به این نکات توجه خاص دارد.

مسئولان نباید نسبت به استقلال و پرسپولیس بی توجه باشند

فوتبال آشفته و سرخابی هایی که سرمایه های ملی هستند!
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شرط بندی ریاض و ابوظبی 
روی اسب بازنده

»میدل ایست آی« به نقل از یک مقام ارشد انگلیس خبر داده است که در سفر 
اخیر عادل الجبیر به لندن، افسر ارشد اطلاعاتی همراه او خواستار حمله محدود بریتانیا 
به اهداف نظامی در ایران شده است. این درخواست به فاصله کوتاهی از انصراف ترامپ 
از اقدام نظامی علیه ایران، پس از سرنگونی پهپاد آمریکایی، صورت گرفته است. بی 
اعتنایی مقامات انگلیسی به این درخواست، موجب شده تا مقام اطلاعاتی سعودی با ارائه 
یکسری اطلاعات ساختگی دیگر، حادثه اخیر دریای عمان برای دو نفتکش را به ایران 
نسبت دهد، ولی این نیز ثمری نداشته و مقامات انگلیسی شواهد مذکور را جدی نگرفته 
اند. چه بسا سعودی ها بعد از این ناکامی ها در حرکتی دیگر به هم پیمان دیگرشان یعنی 
رژیم صهیونیستی متوسل شوند، ولی بنظر نمی رسد این رژیم هم در دوستی جعلی با 
سعودی ها تا جایی پیش رود که بقای خود را به خطر اندازد.تلاش سعودی ها در حالی 
تداوم دارد که »ایران فرانت پیج« در یک افشاگری، صدای مربوط به مکالمه تلفنی دو 
تن از اعضای گروه تروریستی منافقین را منتشر کرده است. این مکالمه نشان می دهد 
که منافقین و عربستان سعودی در زمینه موضوع انفجار نفتکش ها در فجیره همکاری 
می کنند. در این مکالمه تلفنی یکی از منافقین می گوید: »تمام تلاش هفته گذشته ما 
انتصاب انفجارها به رژیم )ایران( بوده، است.« این گفت وگو مدرکی مستند در زمینه 
همکاری عربستان با گروه های معاند و تروریستی در زمینه اتهام افکنی و عملیات فریب 
در خصوص ایران است. پیشتر هم رسانه های کویتی از بازداشت تعدادی از عناصر 
منافقین در حین خرید قایق های تندرویی خبر داده بودند که مشابه قایق های متعلق به 
سپاه پاسداران ایران است.در کنار سعودیها، امارات نیز علیه ایران فعال بوده و آخرین پرده 
ی آن پرواز پهباد ساقط شده ی آمریکایی از پایگاهی در امارات است که به جاسوسی در 
فضای مربوط به آبهای سرزمینی ایران مشغول بود. تردیدی نیست که در این خصوص، 
امارات خطای بین المللی مرتکب شده، چرا که طبق حقوق بین الملل در اختیار قرار دادن 
پایگاه به یک دولت برای اعِمال اقدام تجاوزگرایانه علیه یک دولت ثالث، از مصادیق مفهوم 
»تجاوز« است. البته وزارت امور خارجه با احضار کاردار امارات هشدار لازم را در این زمینه 
داده است. تمامی این موارد و موارد خصمانه ی پیشین، که رژیمهای سعودی و امارات از 
زمان وقوع انقلاب اسلامی کشورمان انجام داده اند، گویای خواب های پریشان آنها علیه 
جمهوری اسلامی است.اقدامات خصمانه سعودی ها و امارات در حالی تداوم دارد که اخیراً 
بن سلمان ولیعهد سعودی ها در یک ژست صلح طلبانه عنوان نمود که کشورش خواهان 
رخ دادن جنگی در منطقه نیست. این در حالی است که او و مقامات رژیم امارات، پیشنهاد 
امضای توافق پیمان عدم تعرض از سوی وزیر خارجه کشورمان را بی پاسخ گذاشته اند. 
بنظر می رسد سعودی ها و اماراتی ها با سرمایه گذاری کلانی که روی ترامپ کرده اند، 
بی صبرانه منتظر بودند که پس از سناریوی حمله به نفتکش ها و نهایتاً سرنگونی پهپاد 
توسط پدافند ایران، آمریکا با حمله نظامی به ایران، خواب های پریشان آنها را تعبیر کند. 
ولی خودداری ترامپ از حمله، خشم آنها را بر انگیخت و بخوبی فهمیدند که روی اسب 
بازنده شرط بندی کرده اند. پیام های توئیتری فعالین فضای مجازی در این کشورها و 
تمسخر ترامپ، حکایت از این امر دارد. برای نمونه عبدالخالق عبدا… مشاور پیشین ولیعهد 
ابوظبی، طی پیام توئیتری عنوان کرد: »چه مرگش شده آقای ترامپ؟ شما حساس 
نیستید. ما فکر کردیم شما با اوباما متفاوت هستید« ناامیدی از ترامپ است که افسر 
ارشد سعودی ها را بسوی انگلیسی ها سوق می دهد و آن هم بی نتیجه بوده است.بنظر 
می رسد اقدامات خصمانه سعودی ها و اماراتی ها به پایان راه رسیده و آنها آخرین تیر 
ترکش خود را نیز علیه ایران رها کرده اند. چنانچه ذره ای خرد و تدبیر در میان مقامات 
این رژیم ها باقی مانده باشد، باید بدانند که ترامپ، بولتون، پومپئو و فراتر از آنها »مجتمع 
صنعتی - نظامی آمریکا« با پیگیری سیاست ایران هراسی، تنها بدنبال دوشیدن اعراب، 
باجگیری و فروش تسلیحات نظامی هستند. آنها بر این تصورند که اگر حمله ای از سوی 
آمریکا علیه ایران صورت گیرد، خود در امان خواهند ماند، در حالی که سرنوشت ملت های 
منطقه به هم پیوسته است و تقسیم صلح و جنگ امکان پذیر نیست. آنها باید بدانند که 
یا همه در مسیر ثبات حرکت خواهیم کرد یا بر اثر سیاست های آمریکا، منطقه درگیر 
جنگ خانمانسوز خواهد شد و همه از آن متضرر خواهند گردید. سعودی ها که در مقابل 
پهپادهای نه چندان پیشرفته یمنی های مظلوم اینگونه عاجزند، چگونه فکر می کنند که 
در صورت حمله به ایران، از اقدامات تلافی جویانه ایران که پیشرفته ترین پهباد آمریکا 
را بدون هیچ واهمه و تحفظی سرنگون می کند، در امان خواهند ماند؟ایران در دویست 
سال گذشته تاریخ خود بخوبی نشان داده است که هرگز تهاجم نظامی علیه همسایگان 
خود نداشته است، ولی با اقتدار تمام در مقابل متجاوزین ایستادگی کرده است. ایران 
بدنبال تنش نبوده و با خویشتن داری، تدبیر و توجه به حسن هم جواری، بدنبال صلح و 
ثبات در منطقه بوده است. پیشنهاد امضای پیمان عدم تعرض و تدابیر امنیتی منطقه ای 
هم در همین راستا است. ایران بخوبی می داند که کشورهای خارج از منطقه نمی توانند 
برای منطقه امنیت بیاورند و چنگ زدن برخی از دولت های منطقه به ریسمان پوسیده 
آن، غیر از خسارت، برای آنها عایدی دیگری نخواهد داشت. امنیت منطقه تنها می تواند 
با همکاری کشورهای منطقه حاصل شود و تدبیر و برخورد خردمندانه سعودی ها و 
اماراتی ها در این زمینه می تواند دست نامحرمان را کوتاه کرده و امنیت کشورهای منطقه 
را با کمترین هزینه ممکن و بدون تحقیر، تامین کند. سخن آخر اینکه هر چند رژیم های 
سعودی و امارات، رژیم صهیونیستی را در مقابل ایران به دوستی برگزیده اند، ولی باید 
بدانند که رژیم صهیونیستی نمی تواند دوست هیچیک از کشورهای اسلامی باشد؛ چرا 
که از اهداف رژیم صهیونیستی تضعیف توانمندی های اقتصادی، نظامی و سیاسی تمامی 
کشورهای اسلامی است و اگر جنگی رخ دهد، در راستای همین هدف، تمامی کشورهای 

اسلامی ضربه خواهند خود.
*  کارشناس مسایل بین المللی

چه چیز ترامپ را منصرف کرد؟
یک کارشناس مسائل آمریکا، تصریح کرد: تاکنون در مورد آینده روند تحولات بین 
واشنگتن و تهران نظرات متفاوتی مطرح شده است ولی در مجموع به نظر می رسد با 
توجه شواهد موجود در آینده نزدیک شاهد کاهش تنش بین ایران و آمریکا نخواهیم بود.

امیرعلی ابوالفتح در مورد علت تجدید نظر ترامپ در تصمیم خود برای حمله محدود به 
ایران اظهار کرد: در مورد بحث حمله به ایران دو روایت از سوی ترامپ مطرح شده است او 
عصر جمعه در یک رشته توییت با اشاره به تصمیم خود برای حمله به ایران مدعی شد که 
ده دقیقه قبل از حمله دستور توقف این موضوع را داده است این در حالی است که او در 
همان روز در مصاحبه ای با شبکه خبری »ان بی سی« اظهار کرد »برنامه حمله به ایران 
آماده بود، اجرای آن مشروط به تأیید من بود و وقتی من فهمیدم که حدود ۱۵۰ ایرانی 
احتمالاً در این حمله کشته می شوند در این موضوع تجدید نظر کردم« بنابراین می بینیم 
که دو روایت متفاوت از سوی ترامپ در مورد این موضوع مطرح شده است و با توجه 
به این امر برخی از کارشناسان حتی تردید دارند که آیا اصلًا ترامپ فرمان حمله صادر 
کرده بود یا نه.؟وی ادامه داد: شاید بتوان گفت یکی از دلایل اصلی که ترامپ براساس 
گفته اش در تصمیمش جهت حمله به ایران تجدیدنظر کرده نامشخص بودن واکنش 
ایران نسبت به این موضوع بوده است، در واقع آمریکایی ها مطمئن نبودند که تهران در 
پاسخ به این حمله و احتمالاً کشته شدن تعدادی از نیروهای ایرانی چه واکنشی نشان 
می دهد، آنها این احتمال را می دادند که ایران واکنش تلافی جویانه ای داشته باشد و 
درگیری نظامی هرچند محدود بین دو کشور ایجاد شود، بنابراین می توان گفت که یکی 
از دلایل آمریکایی ها در تجدیدنظر در تصمیمشان جهت حمله به ایران عدم اطمینان 
از نوع واکنش ایران به این موضوع بوده است از طرف دیگر به نظر می رسد که آنها هنوز 
مطمئن نیستند که آیا این پهپاد در حریم سرزمینی ایران مورد اصابت قرار گرفته یا اینکه 
در آب های بین المللی بوده است، به نظر می رسد آمریکایی ها علیرغم اینکه ادعا می کنند 
این پهپاد در آب های بین المللی بوده ولی در این گفته تردید دارند و مطمئن نیستند 
که محدوده پرواز این پهپاد دقیقاً کجا بوده است، بنابراین شاید آنها به دنبال این هستند 
که در این ارتباط مطمئن شوند، اسناد خود را در این زمینه به نهادهای بین المللی از 
جمله شورای امنیت سازمان ملل بدهند و بعد از آن احتمالاً دست به اقدامی بزنند.

ابوالفتح همچنین ادامه داد: ترامپ به تازگی فعالیت های تبلیغاتی خود را برای انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۰ به صورت رسمی آغاز کرده و در چنین برهه ای چندان علاقمند 
نیست وارد جنگ شود. جنگی که تبعات آن مشخص نیست و ممکن است باعث کشته 
شدن سربازان آمریکایی شود و این قطعاً موضوعی است که بر روند تبلیغات ترامپ تأثیر 
منفی می گذارد.این کارشناس مسائل آمریکا در مورد روند تنش بین ایران و آمریکا و 
صحبت های اخیر ترامپ مبنی بر اینکه حاضر است بدون پیش شرط با ایران مذاکره 
کند، خاطرنشان کرد: روند تحولات بین دو کشور سریع و پیچیده است از طرف دیگر 
باید به این موضوع توجه داشت که ترامپ و دولت او غیرقابل پیش بینی هستند صدای 
واحدی از واشنگتن درباره ایران شنیده نمی شود بنابراین خیلی نمی شود روی حرف های 
ترامپ حساب باز کرد. آنچه که مشخص است این است که تنش بین دو کشور رو به 
تزاید است، برخی از کارشناسان معتقدند که ترامپ می خواهد ایران به سمت لبه پرتگاه 
جنگ با هدف آغاز مذاکرات برساند استراتژی که دولت واشنگتن درباره کره شمالی به 
کار برد و جواب داد ولی از طرف دیگر معلوم نیست چنین چیزی درباره ایران جواب 
دهد چرا که رهبر معظم انقلاب بر عدم مذاکره با آمریکا تاکید و اعلام کرده اند که ترامپ 
حتی شایسته تبادل پیام نیست.این کارشناس مسائل آمریکا گفت: برخی از تحلیل گران 
می گویند افزایش تنش و وقوع درگیری نظامی بین دو کشور امری اجتناب ناپذیر است 
و برخی دیگر نیز معتقدند که دو طرف ایران و آمریکا به خاطر ترس از عواقب جنگ در 
اوج تنش ها در نهایت راهی را برای مذاکره پیدا می کنند و این زمانی رخ می دهد که ایران 
احساس کند، توازنی وجودی دارد و در موضع ضعف قرار ندارد.وی در پایان خاطرنشان 
کرد: در مجموع روند اتفاقات و مسائل بیانگر این موضوع است که در آینده نزدیک شاهد 

کاهش تنش بین دو کشور نخواهیم بود.

نکتـه

ویـژه

سال هاست که مقوله نگهداری و حمل سلاح به چالشی لاینحل 
برای نظام های حقوقی مختلف و مجالس قانونگذاری جهان تبدیل 
شده است، اما آیا مقررات و قوانین مختلف دراین باره توانسته هدف 

قانونگذار را محقق سازد؟
استفاده و نگهداری از سلاح مانند بسیاری از موضوعات دیگر 
در نظام حقوقی کشورها جایگاه مختلفی دارد، قانونگذار در برخی از 
کشورها نه تنها استفاده از سلاح را تهدیدی برای امنیت اجتماعی 
ندانسته بلکه در این خصوص برای شهروندان حق قائل شده است، 
در این میان کشورهایی نیز هستند که این حق را اگرچه به رسمیت 
شناخته ولی آن را در قوانین خود محدود کرده اند، اما با توجه به 
اینکه حمل و نگهداری سلاح می تواند امنیت اجتماعی و سیاسی 
کشور را با مخاطره روبه رو کند، کشورهایی هم هستند که همچون 
ایران این ریسک را نپذیرفته و نه تنها حمل و نگهداری سلاح را برای 
شهروند به عنوان یک حق محسوب نکردند بلکه آن را در قوانین 

عادی خود جرم انگاری کرده اند.
در کشور ما حمل و استفاده از سلاح توسط افراد غیر نظامی نه 
تنها از سوی عرف تقبیح می شود بلکه قانون گذار نیز در قوانین عادی 

آن را جرم انگاری کرده است.
قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح و 
مهمات غیرمجاز مشتمل بر ۲۱ ماده و ۷ تبصره در جلسه علنی روز 
دوشنبه مورخ هفتم شهریورماه یک هزار و سیصد و نود در مجلس 

شورای اسلامی تصویب شد.
محدودیت و ممنوعیت در قوانین عادی ایران در این خصوص 
تنها افراد عادی جامعه را مورد اشاره قرار نمی دهد بلکه قانون گذار 
قانونی را با عنوان قانون بکارگیری سلاح توسط مأمورین نیروهای 
مسلح در موارد ضروری در سال ۱۳۷۳ به تصویب رساند و در این 
قانون سعی کرد به کارگیری و حمل سلاح را حتی برای ضابطین 
دستگاه قضا و مامورین امنیتی با محدودیت هایی روبه رو کند تا 
این افراد هم برای استفاده و حمل سلاح خود را ملتزم به رعایت 

قانون بدانند.
برای مثال در ماده ۱ قانون مذکور قانون گذار تاکید دارد: 
مأمورین مسلح موضوع این قانون که به منظور استقرار نظم و امنیت 
و جلوگیری از فرار متهم یا مجرم و یا در مقام ضابط قوه قضائیه به  
تفتیش، تحقیق و کشف جرائم و اجرای احکام قضائی و یا سایر 
مأموریت های محوله، مجاز به حمل و بکارگیری سلاح می باشند 
موظفند به هنگام  بکارگیری سلاح در موارد ضروری کلیه ضوابط و 

مقررات این قانون را رعایت نمایند.
قانون مجازات اسلامی نیز در برخی از مواد حمل و یا استفاده 

از سلاح را مورد اشاره قرار داده و برای آن جرم انگاری کرده است.
ماده ۲۷۹- محاربه عبارت از کشیدن سلاح به قصد جان، مال 
یا ناموس مردم یا ارعاب آنها است، به نحوی که موجب ناامنی در 
محیط گردد. هرگاه کسی با انگیزه شخصی به سوی یک یا چند 
شخص خاص سلاح بکشد و عمل او جنبه عمومی نداشته باشد و 
نیز کسی که به روی مردم سلاح بکشد، ولی در اثر ناتوانی موجب 

سلب امنیت نشود، محارب محسوب نمی شود.
ماده ۲۸۱- راهزنان، سارقان و قاچاقچیانی که دست به سلاح 

ببرند و موجب سلب امنیت مردم و راه ها شوند محاربند.
ماده ۲۸۷- گروهی که در برابر اساس نظام جمهوری اسلامی 
ایران، قیام مسلحانه کند باغی محسوب می شود و در صورت 

استفاده از سلاح، اعضای آن به مجازات اعدام محکوم می گردند.
ماده ۵۰۱- هرگاه کسی به روی شخصی سلاح بکشد یا حیوانی 
مانند سگ را به سوی او برانگیزد یا هر کار دیگری که موجب هراس 
او می گردد مانند فریاد کشیدن یا انفجار صوتی انجام دهد و بر اثر 
این ارعاب، شخص بمیرد یا مصدوم گردد حسب مورد بر اساس 

تعاریف انواع جنایات به قصاص یا دیه محکوم می شود.
محمد علی پورمختار، عضو کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص اینکه آیا 
اخیرا طرح یا لایحه ای درباره حمل و یا استفاده از سلاح گرم در 
کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس مورد بررسی قرار گرفته است 

یا خیر؟ گفت: خیر. اخیرا طرح یا لایحه ای در این باره در کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی نداشته ایم.

ایالات متحده آمریکا جزو معدود کشور هایی است که حمل و 
نگهداری سلاح را برای شهروندان خود به منزله یک حق دانسته و 
متمم دوم قانون اساسی این کشور از حق مردم برای داشتن و حمل 

اسلحه محافظت می کند.
۴.۴ درصد از کل جمعیت جهان در آمریکا زندگی می کنند که 
بر اساس تحقیقات انجام شده این جمعیت دارای نیمی از اسلحه 

های غیر نظامی جهان هستند.
اما هرگاه حوادث تیراندازی در این کشور رخ می دهد بحث بر 
سر آزادی و یا ممنوعیت حمل و استفاده از سلاح را بر سر زبان ها 
می اندازد. برای مثال باراک اوباما در سال ۲۰۱۶ میلادی و در جریان 
یک سخنرانی به حادثه تیراندازی سندی هوک که در سال ۲۰۱۲ 
میلادی روی داد و در آن به دانش آموزان و معلمان تیراندازی شد، 
اشاره کرد و خواستار اعمال قوانین سختگیرانه برای حمل اسلحه 
شد. اما تلاش های او برای تصویب قوانین جدیدی در این موضوع، 

به نتیجه نرسید.
اما این مقوله در کشورهای اروپایی به شکل دیگری است.

از موسسه فرانسوی  آنتوان، دکتری ژئوپلیتیک  ژان شارل 
ژئوپلوتیک و کارشناس سلاحهای گرم در اینباره می گوید: »در 
اتحادیه اروپا تعداد زیادی مجموعه مقررات ملی وجود دارد و 
مقررات واحدی برای اروپا وجود ندارد. اما در تاریخ ۱۸ ژوئن ۱۹۹۱ 
رهنمودی از کمیسیون اروپا داده شده که در سال ۲۰۰۸ هم 
 B و A تغییراتی یافته است، و در آن سلاحهای گرم به چهار مقوله
و C و D تقسیم شده است. از اواسط نوامبر ۲۰۱۵ هم کمیسیون 
اروپا مصمم شده است که در آینده نزدیک قوانین خرید و داشتن 

سلاح برای غیرنظامیان را سخت تر کند.
ژان شارل آنتوان می افزاید: »با این وجود، چند وجه مشترک می 
توان دید. در همه کشورهای اتحادیه اروپا قوانین مربوط به خرید و 
داشتن سلاح گرم، محدود کننده هستند: برای این کار باید به سن 
قانونی رسیده باشید که در بیشتر موارد ۲۱ سال است، باید سابقه 
ارتکاب جرم نداشته باشید و از سلامت عقل برخوردار باشید. در 
تمام کشورهای اتحادیه اروپا، چه بریتانیا و کشورهای شمالیِ عضو 
اتحادیه اروپا که داشتن اسلحه را کلًا ممنوع کرده اند، و چه در 
کشورهای جنوبی عضو اتحادیه اروپا که در داشتن سلاح گرم آزادی 
بیشتر وجود دارد، مواردی استثنایی وجود دارد که عمدتاً شامل 
مجوزهای منطقه ای یا ملی برای ورزش تیراندازی یا شکار می شود 
و یا حق داشتن اسلحه خنثی شده که قابلیت تیر اندازی ندارد برای 

کلکسیونرهای اسلحه.«

اما این قوانین محدود کننده توانست جلوی حادثه تیراندازی 
مرگبار در شهر استراسبورگ فرانسه را بگیرد؟ حوادث تیراندازی 
۲۰۱۵ کپنهاگ دانمارک و یا حادثه تیرانزی وینندن آلمان همه 
و همه نشان از این دارد که  قوانین و یا رهنمودهای اروپایی هم 
نتوانست از خشونت مرگباری که شاید حمل سلاح بتواند به دنبال 

داشته باشد جلوگیری کند.
پس از حادثه اخیر به قتل رسیدن یک روحانی در همدان توسط 
سلاح گرم بار دیگر این سوال در برخی از محافل حقوقی مطرح شد 
که آیا قانون فوق الذکر توانسته هدف انتظامی قانونگذار را در این 

حوزه محقق سازد؟
همچنین پس از این حادثه، رهبر انقلاب اسلامی در دیدار 
فرماندهان و مدیران نیروی انتظامی ضمن تاکید بر جلوگیری از 
خرید و فروش سلاح در فضای مجازی، فرمودند: در برخی کشورها 
مانند آمریکا، خرید و فروش سلاح به علت منافع مافیای کمپانی های 
اسلحه سازی آزاد است و برای مردم آن مشکل ساز است، اما در 
کشور ما که چنین مشکلی وجود ندارد و خرید و فروش سلاح 

ممنوع است، باید جلوی آن گرفته شود.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر جلوگیری از خرید و فروش 
سلاح در فضای مجازی، گفتند: قاتل دیروز روحانیِ همدانی در 
صفحه اینستاگرام با چهار نوع اسلحه تصاویری از خود منتشر 
کرده است که مقابله با اینگونه موارد وظیفه نیروی انتظامی 

است.
برخی از اعضای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 

اسلامی در گفت وگو با ایسنا این موضوع را مورد تحلیل قرار دادند.
یحیی کمالی پور نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا، دراین باره گفت: ما در 
این حوزه خلاء قانونی نداریم. اگر هم اعلام کنند که میزان مجازات 
در این حوزه ضعیف است این امکان وجود دارد که مجلس در نوع 

مجازات تجدید نظر کند.
همچنین حسن نوروزی سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به ممنوعیت 
حمل، خرید و فروش سلاح گرم در قوانین عادی کشور بیان کرد: 
ما قانونی را تحت عنوان ممنوعیت حمل اسلحه در ایران دارای ۲۱ 
ماده و ۷ تبصره در تاریخ ۷ /۶/ ۹۰ به تصویب رساندیم که در تاریخ 

۲۳ /۶ /۹۰ به تایید شورای نگهبان رسید.
وی با اشاره به مواد ۵ و ۶ قانون ممنوعیت حمل سلاح تصریح 
کرد: بر اساس این مواد مرتکب قاچاق و فروش و همچنین خرید 
و نگهداری سلاح گرم یا سرد جنگی یا سلاح شکاری به حبس 
تعزیری محکوم می شود. بنابراین مجلس به وظیفه تقنینی خود در 

این حوزه عمل کرده است.
محمد کاظمی نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
نیز در گفت وگو با ایسنا با اشاره به ممنوعیت حمل، خرید و فروش 
سلاح گرم در قوانین عادی کشور و با تاکید بر لزوم اهتمام هرچه 
بیشتر نیروی انتظامی و دستگاه های امنیتی به مبارزه با خرید و 
فروش سلاح بیان کرد: ما در این خصوص به صورت اختصاصی 
قانون خاص داریم. قانون تشدید مجازات مرتکبین قاچاق اسلحه 
و مهمات برای خرید و فروش سلاح جنگی مجازات سختی در 
نظر گرفته است، این قانون برای ارتکاب جرم مذکور حبس بین 
۳ تا ۱۵ سال پیش بینی کرده است. ما در این حوزه خلاء قانونی 
نداریم، وظیفه نیروی انتظامی کشف جرم و برخورد با مجرمین 
است، نیروی انتظامی همانطور که با مواد مخدر برخورد می کند 
باید با جرائم مرتبط با سلاح نیز همانگونه برخورد کند؛ ما باید برای 
جلوگیری از خرید و فروش و ورود سلاح از استان های مرزی برنامه 
داشته باشیم. باید به گونه ای عمل شود که سلاح به آسانی به دست 
مردم نرسد تا شاهد اتفاق ناگواری مانند قتل یک روحانی در همدان 
نباشیم. مرز عراق باز است و سلاح به راحتی با قیمت های کم در 
استان های مرزی خرید و فروش می شود، ما باید برای جلوگیری از 

این موضوع نقطه صفر مرزی را کنترل کنیم.
همچنین اللهیار ملکشاهی رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس اظهار کرد: قانون ما در این حوزه در خصوص تعیین مصادیق 
جامعیت دارد و شقوق جرائم مرتبط با سلاح را مانند حمل و نقل، 
قاچاق، استفاده و خرید و فروش سلاح را در برمی گیرد و همچنین 
مجازات خوبی را هم در نظر گرفته است. در قوانین ما قاچاق، خرید 
و فروش و حمل سلاح غیر مجاز ممنوع است و مجازاتی برای آن 

تعیین شده است.
وی در این خصوص تصریح کرد: بر همین اساس قانونگذار برای 
خرید و فروش، قاچاق حمل و نگهداری بدون مجوز سلاح جنگی 
مانند سلاحی که فرد ضارب در همدان به کار برده است مجازات ۳ 
سال تا ۱۰ سال  حبس در نظر گرفته است. اعمال مجرمانه مرتبط 
با سلاح های شکاری نیز ۶ ماه تا ۳ سال حبس دارد، اما آیا دستگاه 
قضایی و نیروی انتظامی با این جرائم مقابله می کنند؟ متاسفانه 
سلاح های غیر مجاز به وفور در دسترس مردم است، حادثه همدان 
خود زنگ خطری در این حوزه بود که یک فرد توانسته به دلیل یک 
عصبانیت جزئی از اسلحه استفاده کند، موجب قتل بشود و امنیت 
جامعه را با خطر روبه رو کند. قوانین ما در این حوزه خوب هستند 
ولی اگر دستگاه قضا تشخیص دهد که اصلاح قانون نیاز است به 
سرعت این کار را انجام خواهیم داد؛ البته در صورتی که قانون و 
مجازات کنونی به خوبی اجرایی شوند شاهد کاهش ارتکاب اینگونه 
جرائم خواهیم بود؛ چرا که قانون در این حوزه مجازات سنگینی را 
در نظر دارد، انتظار است که نیروی انتظامی به وظیفه ذاتی خود در 

این خصوص عمل کند.
باری اگرچه نمی توان نقشی که مراقبت های اجتماعی و امر 
فرهنگ سازی می تواند در این حوزه ایفا کند را نادیده گرفت ولی 
آن چه می تواند بیشتر از هرچیز دیگر جامعه را به رعایت هنجارها 
ملتزم کند قانون است، با نگاهی گذرا به سیر تاریخی حوادث 
تیراندازی در آمریکا می توان دریافت که ریسک پذیری قانون گذار در 
این حوزه هزینه سنگینی برای امنیت اجتماعی این کشور به دنبال 
داشته است و گویا منتقدین در این حوزه تاکنون نتوانسته اند حرف 
خود را به کرسی بنشانند، نه آزادی قانون آمریکا و نه محدودیت 
قانون ایران در این حوزه آنطور که باید نتوانسته به طور مطلق از این 
ناهنجاری جلوگیری کند ما نیز در کشور هرازگاهی شاهد اینگونه 
حوادث البته در ابعادی کوچکتر بوده ایم، حادثه تیراندازی اتوبان 
بابایی یا حادثه به قتل رسیدن روحانی در همدان همه حاکی از آن 
است که یا به طور کلی سپر دفاعی قانون توان مهار اینگونه حوادث 
را ندارد و یا اینکه قانون و قانون گذار به وظیفه خود عمل کرده و وقت 
آن است که جامعه شناسان و مددکاران اجتماعی بیشتر از گذشته 
بدین مهم اهتمام ورزند و برای جلوگیری از رخداد این گونه حوادث 

و خشونت ها دست به کار شوند.

سفیر ایران در عراق با بیان این که در سه ماه اول سال 
۱۳۹۸ سفر اتباع عراق به ایران به طور چشمگیری افزایش یافته 
است و پیش بینی می شود با توجه به آغاز فصل تابستان بر تعداد 
شهروندان عراقی که به ایران سفر می کنند افزوده شود، گفت: 
این افزایش چشمگیر جهانگرد فرصتی است که باید به خوبی 

از آن استفاده کرد.
سفارت  کنسولی  بخش  آمار  کرد:  اظهار  مسجدی  ایرج 
ایران در بغداد و دیگر نمایندگی های کشورمان در عراق نشان 
می دهد که تعداد اتباع عراقی که در سه ماهه اول سال جاری 
به ایران سفر کرده اند نسبت به مدت مشابه سال قبل به طور 
چشمگیری افزایش پیدا کرده است و با توجه به این موضوع به 
نظر می رسد بیشترین گردشگری که طی سال جاری به ایران 

سفر می کنند همچون سال گذشته، اتباع عراق باشند.
این دیپلمات ارشد کشورمان در تشریح انگیزه سفر عراقی ها 
در  به خصوص  مقدسه  اماکن  زیارت  کرد:  تصریح  ایران  به 
شهرهای مقدس مشهد و قم، انجام امور درمانی، گذراندن اوقات 
فراغت و مرخصی تابستانی و همچنین انجام امر تجارت از 

مهم ترین دلایل افزایش سفر اتباع عراقی به ایران است.
وی همچنین با بیان این که عراقی ها در جریان سفر به 
ایران از هر نظر احساس امنیت می کنند و در همین چارچوب 
اکثریت آنها به صورت خانوادگی به کشورمان سفر می کنند، 
ادامه داد: همسایگی دو کشور و وجود مرزهای طولانی بین 
به  توجه  با  عراق  مردم  خرید  قدرت  افزایش  عراق،  و  ایران 
افزایش قیمت نفت و شکست داعش در این کشور، برداشته 
شدن هزینه روادید جهت سفر به ایران و عراق، سرعت صدور 
روادید در نمایندگی های ایران در این کشور همسایه، عدم درج 
برچسب روادید در گذرنامه ها به دلیل الکترونیکی شدن صدور 
ویزای ایران از دیگر دلایل مهم افزایش تمایل اتباع عراقی جهت 

سفر به ایران در تعطیلات است.

سفیر ایران در عراق در مورد تلاش برخی از کشورها برای 
از  انتشار برخی  با  ایجاد خدشه در روابط مردمی دو کشور 
شایعات و اخبار نادرست در مورد اتباع ایرانی و عراقی، تصریح 
کرد: دشمنان به خوبی می دانند که این خیل عظیم جهانگرد 
علاوه بر اثرات فرهنگی و نزدیکی بیش از پیش مردم دو کشور، 
موجب افزایش درآمد برای ایران نیز می شود، چرا که به طور 
متوسط هر جهانگرد عراقی که به ایران سفر می کند حداقل 
۱۰۰۰ دلار هزینه می کند و این درآمد خوبی از نظر اقتصادی 
برای ایران در دوره تحریم های ظالمانه علیه کشورمان است. 

بر همین اساس رقبای منطقه ای و دشمنان دو کشور ایران و 
عراق از هیچ تلاشی برای ضربه زدن به سفر اتباع دو کشور که 
دارای اثرات فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی نیز است، 

کوتاهی نمی کنند.
مسجدی با اشاره به برخی مطالب منتشر شده در ارتباط با 
سفر اتباع عراقی به ایران و سفر شهروندان ایرانی به عراق در 
برخی از رسانه ها در سال گذشته خاطرنشان کرد: در بررسی که 
سال گذشته صورت گرفت مشخص شد که رژیم صهیونیستی 
بیشترین تلاش را داشته است تا مطالب منفی راجع به دو کشور 
به خصوص جهانگردان منتشر کنند و مردم دو کشور همسایه 
را نسبت به یکدیگر بدبین نماید. برای مثال در سال ۱۳۹۷ 
در یکی از شبکه های مجازی، کلیپ هایی در مورد بدرفتاری 
اتباع عراقی نسبت به اتباع ایرانی به صورت وسیع منتشر شد 
که هدف اصلی آن بدبین کردن مردم ایران نسبت به مردم 

عراق بود.
سفیر ایران در عراق خاطرنشان کرد: متأسفانه عده ای نیز 
به خاطر بی اطلاعی این مطالب را در دیگر شبکه های اجتماعی 
باز نشر دادند. در همان زمان همچنین شاهد این بودیم برای 
این که مردم عراق به ایران سفر نکنند به صورت وسیع در برخی 
شبکه های اجتماعی کلیپ هایی پخش می شد که نشان می داد 

ایرانی ها اقدام به آزار و اذیت عراقی ها کرده اند.
مسجدی تاکید کرد: دشمنان دوستی ملت ایران و عراق به 
شدت از گسترش روابط مردمی دو کشور نگران هستند و از این 
موضوع کینه دارند چرا که می دانند مردم ایران همواره استقبال 
خوبی از مردم عراق کرده اند و مردم کشورمان نیز خاطره خوبی 
از مهمان نوازی عراقی ها در مراسم اربعین دارند لذا از این رابطه 

کینه دارند.
وی در بخش دیگری از گفت وگوی خود با ایسنا به پخش 
برخی از اخبار هدف دار و جهت دار توسط تعدادی از رسانه های 

منطقه ای برای ایجاد خدشه در روابط مردمی دو کشور ایران 
و عراق اشاره کرد و گفت: هرگز فراموش نمی کنیم که چند 
سال پیش روزنامه »الشرق الاوسط« برای این که مردم عراق 
را نسبت به زوار ایرانی اربعین بدبین کند، مطالبی غیر واقعی 
و جعلی منتشر کرد که هدف اصلی آنها از انتشار اینگونه اخبار 
جعلی تخریب روابط دوستی و ایجاد تفرقه بین دو ملت است. 
آنها با مطرح کردن مسائل نژادی، قومی و همچنین برخی از 
شایعات مرتبط به مسائل اخلاقی دو کشور تلاش دارند ایران 
را از برکات کارکردهای اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی 

تبادل گردش بین دو کشور محروم کنند.
این دیپلمات ارشد کشورمان درادامه صحبت های خود با 
بیان این که اگر در بین چند میلیون جهانگردی که بین دو 
کشور در حال رفت و آمد هستند تخلفی مشاهده شد نباید آن 
را به کل تعمیم داد، افزود: مردم خوب، خونگرم و مهمان دوست 
ایران بدون شک این توطئه صهیونیست ها و همپیمانان آنها را 
که به دنبال ایجاد اختلاف بین مردم دو کشور هستند را خنثی 
خواهند کرد و امیدوارم جهانگردان عراقی با خاطره خوبی از 
ایران به کشورشان باز گردند و این افزایش سفرها نشان می دهد 
عراقی ها تعامل خوبی با مردم کشور همسایه خود مشاهده 
کرده اند که علیرغم تبلیغات رقبا آنها ایران را به عنوان مقصد 

اصلی جهانگردی خود انتخاب نموده اند.
مسجدی در ادامه با اشاره به نزدیکی ایام اربعین اظهار کرد: 
پیش بینی می شود با عنایت به مجانی شدن روادید بین دو 
کشور در سال جاری به طور چشمگیری بر تعداد زوار اربعین 

نیز افزوده شود.
وی با یادآوری ضرورت اخذ ویزای عراق قبل از سفر به 
این کشور تاکید کرد: سفر به عراق بدون اخذ روادید ممکن 
نمی باشد و اگر کسی بدون ویزا وارد عراق شود این اقدام ورود 

غیر قانونی به حساب می آید.

آیا مقررات و قوانین مختلف دراین باره توانسته هدف قانونگذار را محقق سازد؟

خشاب پُرِ قانون برای ممنوعیت حمل سلاح

سفیر ایران در عراق اعلام کرد

تلاش صهیونیست ها برای تخریب روابط ملت ایران و عراق

بعد از سـرنگونی پهپاد آمریکایی توسـط سـپاه پاسـداران، واکنش های مختلفی به 
ایـن واقعـه صـورت گرفت امـا در میان همه واکنش هـای داخلی نامـه ۱۸ اصلاح طلب 
بـه دبیـر کل سـازمان ملـل از جمله واکنش هایـی بود که توجهـات زیـادی را به خود 

کرد.  جلب 
امضاکننـدگان در بخشـی از ایـن نامه به خـروج یک جانبـه آمریکا از برجـام در ماه 
مـه ۲۰۱۸ و تلاش هـای آمریـکا برای فشـار به سـایر اعضای جامعه جهانی بـرای ترک 
توافق نامه و سـپس تشـبث به صف آرایی دریایی و تحرک های نظامی در منطقه اشـاره 
می کننـد و از اعضـای سـازمان ملـل متحـد به ویـژه از اعضـای دائم شـورای امنیت آن 
سـازمان و شـخص گوترش خواسـته اند: »در شـرایطی کـه ایالات متحـده به همراهی 
اسـرائیل عملًا در مسـیر شـعله ور سـاختن جنگ خانمان برانداز جدیدی در خاورمیانه 
حرکـت می کنـد و بـه این ترتیب صلـح و امنیت جهانـی را با مخاطرات جـدی مواجه 
کرده اسـت، سـاکت ننشـینید و به هر شـکل که صـلاح می داننـد، دولت امریـکا را به 
بازگشـت بـه برجـام، لغو تحریم ها و تـرک ماجراجویی در منطقه جنگ زده ما تشـویق 

کنند.«
عبـاس عبـدی که نامـش در بین امضاکنندگان ایـن نامه بود از چرایـی نگارش این 
نامـه می گویـد. او کـه تاکیـد دارد نوشـتن ایـن نامه یک تصمیم تشـکیلاتی نبـوده از 
احتمـال بـروز جنگ بین ایـران و آمریکا می گوید اما این را هم گفت کـه اگر رویارویی 

هـم صـورت گیرد به صـورت محدود خواهـد بود.
اظهارات او درباره مذاکره با آمریکا و چرایی نوشـتن این نامه بعد از سـرنگونی پهپاد 

آمریکا را در ادامه بخوانید:

* آقـای عبدی! نوشـتن این نامه آنهـم بلافاصله بعد از سـرنگونی پهپاد 
آمریکا بـا چه هـدف و نگاهی صـورت گرفت؟ 

طبیعـی اسـت کـه بعـد از سـقوط پهپـاد ایـن نامـه نوشـته شـده چراکه شـرایط 
متشـنج تر و خطرناک تر شـده اسـت. نوشـتن این نامـه موضوعی بود که بـه نظرم باید 
صـورت می گرفـت. از آنجا که با اتفاقات روزهای اخیر این تصور ایجاد شـده که شـرایط 
پیچیده تر  از گذشـته اسـت زمان برای نوشـتن این نامه مناسـب تر دیده شـد بنابراین 

در این راسـتا اقدام شـده اسـت.

* چقدر در شـرایط کنونـی وقوع جنـگ را محتمل می دانیـد؟ می توان 
تحلیل کـرد که این نامه بر اسـاس احسـاس خطـری که این جمـع اصلاح 

طلبانه از احتمال بروز جنگ احسـاس کردند نوشـته شـده اسـت؟
واقعیـت آن اسـت که ظرفیت های وقوع یک درگیری نظامی وجـود دارد و فرآیندی 
را که شـاهد آن هسـتیم اگر اتفاق مثبتی رخ ندهد در نهایت به این سـمت است. البته 
ایـن نکتـه را نیز باید اشـاره کرد هرچه احتمـال وقوع جنگ بیش تر می شـود این امید 
نیز ایجاد می شـود که طرفین خویشـتن داری بیشـتری از خود نشـان دهند و به حل 
مشـکلات فی مابیـن خـود بپردازند. اما اگـر این اتفاق رخ ندهد هیچ بعید نیسـت که با 
یـک رودررویـی محدود مواجه شـویم البته اینکـه این مواجهه به چه معنـا خواهد بود 
مسـئله دیگری اسـت؛ به عبارت دیگر اینکه آیا احتمال بروز جنگ با صدهاهزار نیروی 

نظامی خواهد شـد طبعا احتمالش اندک است.

* آیا در شرایط امروز مذاکره با آمریکا را لازم می دانید؟
مـن همـواره از مذاکـره بـدون قیـد و شـرط حمایت می کنـم و طرفدار آن هسـتم 
امـا دربـاره موضـوع خـاص ایـالات متحـده در شـرایط کنونـی و آنچه مطـرح می کند 
نظـر مخالفـی با مذاکـره دارم چراکه مـا موضوعی بـرای مذاکره نداریـم. آنها می گویند 
»می خواهیم شـما به بمب اتم دسـت پیدا نکنید« درحالی که اساسـا چنین مبحثی 
وجود ندارد چراکه در جریان مذاکرات برجام به طور مفصل در این رابطه صحبت شـد 
و طولانی تریـن مذاکـره میـان ایران و آمریکا بعـد از پیروزی انقلاب اسـلامی در جریان 

مذاکرات برجـام رخ داد.
بنابرایـن مذاکـره انجام شـده و نتیجه آن هم برجام بوده اسـت حال اگر آمریکایی ها 
در حـال برهم زدن نتیجه این مذاکرات هسـتند دیگر دلیلی بـرای مذاکره جدید وجود 
نـدارد و هیـچ تضمینی هم نیسـت که اگـر ایران بار دیگـر تن به مذاکـره بدهد آمریکا 
دوبـاره زیـر میـز مذاکره نزند لذا به نظر می رسـد ابتدا باید دسـتور مذاکره تعیین شـود 
کـه آن هـم نیازمند بازگشـت ایـالات متحده به برجـام و رفع تحریم ها ناشـی از برجام 

است.

* چقدر نامه ای که نوشته شد بر اساس یک تصمیم تشکیلاتی بود؟
نامه هیچ  ربطی به تصمیم تشـکیلاتی ندارد چراکه بسـیاری از افرادی که این نامه 
را امضـا کرده انـد در تشـکیلات واحـد حضـور ندارند و شـخصا هم عضو هیچ تشـکلی 

نیستم.

عبدی: مخالف مذاکره ام

ظرفیت وقوع جنگ بین ایران و آمریکا وجود دارد
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بدانيد كه خداوند عز و جل و پيامبر او بيزارند
 از مردى كه به زنش زيان وارد مى آورد ]و او را آزار 

مى رساند[ تا جايى كه زن حاضر شود چيزى به او بدهد 
و طلاقش را بگيرد 
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نامحـرمانه

اخبــار

دریـچه

کنایه کواکبیان به ولایتی در جلسه علنی مجلس 
نماینده مردم تهران در مجلس با تاکید بر این که براساس گزارش ارائه شده، دانشگاه آزاد و پیمانکاران 
مربوطه باید در خصوص این حادثه پاسخگو باشند، گفت: مردم باید بدانند که مجلس وظیفه تهیه 
گزارش را برعهده داشت و اکنون دستگاه قضائی وظیفه دارد تا این موضوع را پیگیری کند.مصطفی 
کواکبیان در جلسه علنی دیروز با اشاره به گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات در خصوص حادثه 
واژگونی اتوبوس در واحد علوم و تحقیقات بیان کرد: در گام اول با گرامی داشت روح آیت الله هاشمی 
رفسنجانی که بنیانگذار دانشگاه آزاد بودند امیدوارم مسؤولان فعلی دانشگاه به طور دقیق کار علمی را 
در دانشگاه آزاد دنبال کنند و به تشکل های دانشگاه آزاد و اساتید با نگاه عادلانه ای برخورد کنند. از آقای 
ولایتی که چندین شغل دارند می خواهم کارها را به جوانترها واگذار کنند تا شاهد باشیم دانشگاه آزاد 
کانون پرورش دانشجویان فقید و فرهیخته باشد.وی در ادامه اظهار کرد: در گزارش کمیسیون آموزش و 

تحقیقات به فرسوده بودن اتوبوس ها و نداشتن معاینه فنی خودرو اشاره شده است. 

ذوالنور رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس شد
 حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور به عنوان رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس برای سال چهارم انتخاب شد. انتخابات هیأت رئیسه کمیسیون امینت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی پس از دو هفته کش و قوس فراوان سرانجام دیروز برگزار شد.پیش از حشمت 
الله فلاحت پیشه به مدت یک سال ریاست کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی را بر عهده داشت، فلاحت پیشه سال گذشته به ریاست ۱۴ ساله علاءالدین بروجردی بر این 
کمیسیون پایان داد.محمدمهدی برومندی به عنوان نایب رییس اول، محمدجواد جمالی نوبندگانی 
به عنوان نایب رییس دوم، سیدحسین نقوی حسینی به عنوان سخنگو این کمیسیون انتخاب شدند.

همچنین سیدقاسم جاسمی و هاجر چنارانی به عنوان دبیران اول و دوم کمیسیون انتخاب شدند.
 

شناخت، عامل۷۰ درصد طلاق ها 
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: حدود ۷۰ درصد از طلاق ها به دنبال عدم شناخت 
زوجین و در ۵ سال اول زندگی مشترک اتفاق می افتد.محمد مهدی تندگویان با تاکید بر اهمیت 
فرهنگ سازی در موضوع ازدواج نیز تصریح کرد: استفاده از ظرفیت صدا و سیما و بهره مندی از 
برنامه های پویا با حضور خود جوانان می تواند به مطالبات آنها پاسخ دهد. در حال حاضر حدود ۷۰ درصد 
از طلاق ها به دنبال عدم شناخت زوجین است چرا که در ۵ سال اول زندگی اتفاق می افتند. همچنین 

حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد از طلاق ها کمتر از یک سال از شروع زندگی مشترک به وقوع می پیوندد. 

تکذیب شایعه قهر جهانگیری با دولت 
 مشاور معاون اول رئیس جمهور در واکنش به برخی اخبار درباره درگیری لفظی روحانی و 
جهانگیری، گفت: معاون اول رئیس جمهور هم اکنون در جلسه هیات دولت حضور دارد.کاظم پالیزدار 
مشاور معاون اول رئیس جمهور ، در خصوص شایعات مطرح شده پیرامون اسحاق جهانگیری در فضای 
مجازی، گفت: جلسه هیات دولت دقایقی پیش آغاز شده و آقای جهانگیری هم با قوت در این جلسه 
حضور دارند.به گزارش فارس، برخی رسانه ها مدعی شده بودند که اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهور پس از اظهارات تند و تیز روحانی خطاب به او در جلسه ای در روز شنبه، از دولت قهر کرده و از 

دیرور در محل کار خود حاضر نشده است. 

کنایه داماد روحانی به آشنا و واعظی
کنایه داماد روحانی به آشنا و واعظی: »دولت نه واعظی توانمند دارد نه مشاورانی آشنا به سیاست«

کامبیز مهدی زاده داماد حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور که سال گذشته خبر انتصابش 
به معاونت وزارت صمت حاشیه ساز شده بود، دیروز در روزنامه شرق و طی یادداشتی نوشت: امروز زمان 
همدلی و همبستگی است، نه زمان بازی های سیاسی و جناحی. برخی افراد در دولت به جای کاهش 
تنش و فشار، برای رئیس جمهور هزینه ایجاد می کنند. تا مرد سخن نگفته باشد، عیب و هنرش نهفته 
باشد؛ چرا باید حرفی بزنیم که بعد از چند ساعت، یا آن را حذف کنیم یا انکار! اینکه کسانی القا می کنند 

که حزب خاصی باحث پیروزی اندیشه اعتدال شد، در توهم سیاسی به سر می برند

جزئیات دستگیری یک خانم از سوی نهاد های امنیتی
نماینده مردم نجف آباد در مجلس از دستگیری یک خانم نفوذی در وزارت نفت از سوی نهاد های 
امنیتی خبر داد.ابوالفضل ابوترایی نماینده نجف آباد در مجلس شورای اسلامی در گفتگو با تسنیم، از 
دستگیری یک خانم در وزارت نفت به عنوان جاسوس خبر داد و گفت: این فرد اخیرا از سوی نهاد های 
امنیتی بازداشت شده است.وی با بیان اینکه این خانم تبعه ایران و نفوذی بوده است افزود: این فرد با 
۱۶ مدیر وزارت نفت در ارتباط بوده و قصد تأثیرگذاری بر آن ها را داشته است.نماینده نجف آباد در 
مجلس با بیان اینکه وزارت نفت در دوران تحریم پاشنه آشیل کشور است، افزود:، چون کشور ما 
براساس درآمد های نفتی اداره می شود وزنه نفت در کشور ما بسیار مهم است که استکبار سعی می کند 

با تاثیرگذاری بر این وزارتخانه فروش نفت کشور را مختل کند.

یادداشت های شهر سیل زده/35
محمد خامه یار

حالا پس از  یک ماه حضور مستمر در شهر و  روستاهای اطراف آن احساس می کنم کارایی ام را 
از دست داده ام و  دارم ول می چرخم! آهنگ بازگشت به شهر و خانه و کاشانه ام دارم. باید برگردم و 
زندگی روزمره ام را اداره کنم. سر کلاس درس و کار حاضر شوم و زندگی ام را سر و سامان دهم. تقریبا 
بسیاری از نیروهای جهادی به شهر و دیار خود بازگشته اند. ولی حالا بسیاری از مردم و نیروهای بومی 
با اطلاع از این موضوع برایم دغدغه هایی را ایجاد می کنند. دغدغه هایی که یقین دارم زندگی آنان را 
به چالش کشیده است و راه برون رفت از آن را جز مساعدت و همیاری نمی دانند. چقدر وقتم صرف 
شنیدن این حرف ها سپری می شود. حرف هایی که مصادیق عینی آن را در این روزهای پیش دیده 
و شنیده  بودم. برخی اصرار بازدید از خانه های خود را دارند. بعضی نیاز به دارو و درمان دارند و یکی 
مشکل مالی و دیگری مشکل معیشتی دارد. در آن میان یکی هم می گوید: حاج آقا شما که خیلی وقته 

اینجایید حالا یکی دو روز دیگه هم روش! 
بقیه هم این حرف را تایید می کنند تا بمانم. دلم پر می شود از غم و غصه ای که مردم دارند. حالا 

سر دو راهی برای ماندن و رفتن مانده ام ولی برای رتق و فتق کار مردم تصمیم به ماندن می گیرم.
یاد حرف برخی ها افتادم که تماس می گرفتند و می گفتند: حاجی کی ماموریتون تموم میشه 
و برمی گردین! برخی دوستان ما کار دلی و جهادی را ماموریت تلقی می کنند و برخی هم تفریح و 

خوشگذرانی.

آیت الله سبحانی:

رفتار هنجارشکنانه برخی
 افراد امنیت اجتماعی را به خطر می اندازد

 یکی از مراجع تقلید شیعیان با انتقاد از عدم توجه برخی مسئولان و دستگاه ها به مقوله حجاب در 
جامعه، گفت: رفتار هنجارشکنانه برخی از افراد باعث به خطر افتادن امنیت اجتماعی می شود.

  آیت الله العظمی جعفر سبحانی در دیدار با فرمانده انتظامی استان قم با وی، ضمن تأکید بر اهمیت 
خدمت در نظام اسلامی، گفت: توفیق خدمتگزاری در نظام اسلامی یک نعمت الهی است و درگاه 
خداوند اجر بالایی دارد.وی با اشاره به رفتار هنجارشکنانه برخی از افراد در جامعه، اظهار داشت: این 
رفتارها باعث به خطر افتادن امنیت اجتماعی می شود که در صورت نیاز برخورد قانونی صورت پذیرد.

استاد سطوح عالی حوزه علمیه قم با انتقاد از عدم توجه برخی مسئولان و دستگاه ها به مقوله حجاب 
در جامعه، افزود: متأسفانه مسئله حجاب نادیده گرفته شده است، برخی مسئولان این مسئله را جدی 
نگرفتند و نتیجه اش این شده که عده ای هنجارشکن به صورت علنی رفتارهای غیراخلاقی در جامعه 
دارند.وی ضمن حمایت قاطع از اجرای طرح های قانون توسط ناجا برای سالم سازی محیط جامعه و 
برخورد باهنجارشکنان، بیان داشت: اداره کشور زحمت دارد و مسئله مهمی است و برای حفظ کشور 
مسئله برخورد با ناهنجاری ها کار اولویت داری است.آیت الله سبحانی از اقدامات نیروی انتظامی برای 
سالم سازی محیط جامعه از ناهنجاری ها اظهار رضایت مندی کرد و ابراز داشت: نیروی انتظامی در خط 
مقدم برخورد با مخلان نظم و امنیت است.وی گفت: فرمانده ناجا در خدمت اسلام و انقلاب است و 
سلام مرا به ایشان برسانید.سردار عبدالرضا آقاخانی، فرمانده انتظامی استان قم نیز در ابتدای این دیدار 

گزارشی از اهداف، نحوه و مراحل اجرای طرح »ناظر یک« ارائه کرد.

معاون آموزش و پرورش قم:

استفاده از تجربه های پیشکسوتان ضروری است
 معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: لازم و ضروری است که از تجارب 
پیشکسوتان عرصه تعلیم و تربیت در زمینه های گوناگون بهره ببریم.حجت الاسلام و المسلمین 
محمدرضا قاسمی نیا روز یکشنبه در دیدار با استاد »محمود اسلامی تربتی« نخستین رئیس آموزش و 
پرورش شهرستان قم، با تاکید بر تعامل و ارتباط دوسویه با پیشکسوتان افزود: بازنشستگان و پیشکسوتان 
سرمایه های اجتماعی ما هستند که تکریم و تقدیر از ایشان وظیفه همگان است.وی در بخش دیگر 
سخنان خود، گزارشی از فعالیت ها و برنامه های این معاونت در رابطه با امر سوادآموزی در سطح این 
استان ارائه داد و گفت: بر اساس آمار؛ در کشور در گروه سنی شش سال به بالا حدود هشت میلیون 
تَن و در استان حدود ۱۲۰ هزار تن بیسواد داریم.وی افزود: در حال حاضر اولویت این معاونت درباره 
سوادآموزی گروه سنی ۱۰ تا ۴۹ سال است و تلاش می کنیم تا پایان برنامه ششم این گروه سنی را 
باسواد نمائیم که در این گروه سنی در کشور حدود ۲ میلیون تن و در استان حدود ۳۳ هزار تن بیسواد 
داریم.قاسمی نیا درباره دوره های نهضت سوادآموزی گفت: یک دوره سوادآموزی معادل سه سال اول 
مقطع ابتدایی، یک دوره انتقال معادل سه سال دوم مقطع ابتدایی و یک دوره نیز به نام دوره تحکیم 
سواد داریم که هدف از آن جلوگیری از بازگشت به بیسوادی و تحکیم و تثبیت سواد است.وی بر تألیف 

و انتشار کتاب ویژه سوادآموزان بزرگسال تاکید کرد.

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: 
دستگاه قضایی ناهنجاری های مبتنی بر 
بدحجابی را برنمی تابد و نمی پذیرد که 
وضعیت  کردن  خدشه دار  برای  برخی 
حجاب و عفاف در قم اقداماتی انجام دهند.

مهدی کاهه ظهر یکشنبه در نشست 
خبری که به مناسبت هفته قوه قضائیه در 
دادسرای عمومی و انقلاب قم برگزار شد، 
با تأکید بر اینکه رسانه ها نباید با انتشار 
برخی اخبار اضطراب در جامعه ایجاد کنند 
بلکه باید با امید دادن به مردم جامعه را به 
سمت اطمینان به قانون و دستگاه قضایی 
هدایت کنند.وی با اشاره به پرونده پروژه 
مسکونی رضوان در قم، بیان کرد: متهمین 
به اسم پروژه مسکونی در طول هشت سال 
مشغول فعالیت و جذب مال مردم بودند 
که با ورود دادستان به عنوان مدعی العموم 
متهم اصلی این پرونده و چند تن از عوامل 
شرکت و دلالان با صدور قرار بازداشت به 
و  معرفی شدند.دادستان عمومی  زندان 
انقلاب قم، آخرین وضعیت رسیدگی به 
پرونده پروژه رضوان را مورد اشاره قرار داد 
و گفت: »اخلال در نظام اقتصادی« عنوان 
جرمی است که برای متهمان این پرونده 
در نظر گرفته شده و در حال تفهیم اتهام 
در این عنوان به متهم هستیم.وی با تأکید 
بر اینکه در تلاش هستیم تا تحقیقات در 
ارتباط با این پروژه به پایان برسد و جلب 
شود،  صادر  متهمان  برای  دادرسی  به 
گفت: دستگاه قضایی در برخورد جدی 
با اخلالگران نظام اقتصادی اهتمام دارد و 
تا کنون هیچ تعللی در این زمینه صورت 
نگرفته است و پرونده در یکی از شعب 
بازپرسی به صورت جدی در حال رسیدگی 

است.
* ورود دستگاه قضائی به عملکرد 

تعاونی های مسکن
کاهه همچنین از ورود دستگاه قضائی به 
عملکرد تعاونی های مسکن از سال گذشته 
خبر داد و بیان کرد: بر اساس پی گیری های 
صورت گرفته دستگاه قضایی بسیاری از 
شرکت های تعاونی مسکن فعالیت خود را 
از سر گرفته و مسکن های مردم تکمیل 
و به مالکان تحویل داده شد.وی با تأکید 
بر اینکه دادستانی نظارت بر عملکرد همه 
پروژه های مسکونی را در دستور کار دارد، 
گفت: هیچکدام از پروژه ها و طرح ها برای 
دستگاه قضائی خط قرمز نیست.دادستان 
قم با تبیین اهداف دستگاه قضایی در ورود 
به اقدامات تعاونی های مسکن و پرونده های 
اقتصادی، تصریح کرد: حراست از حقوق 
مردم و مطالبه حقوق مال باختگان از جمله 
اهداف دستگاه قضایی در این زمینه است. 
وی در ادامه سخنان خویش در پاسخ به 
مالباختگان  برای  نویدی  چه  که  سوال 
رضوان دارید؟ بیان کرد: مال باختگان پروژه 
رضوان با اطمینان به قانون تکیه کنند و 
بدانند آنچه برای دستگاه قضایی شاخص 

بوده و از اهمیت فراوانی برخوردار است 
احقاق حق مردم است و با ورود جدی که 
مدعی العموم به این پرونده از سوی دستگاه 
قضایی داشته است تا آخرین لحظه به 
دنبال استیفای مال از دست رفته مردم و 

اعمال مجازات قانونی هستیم.
* در قم جایی برای نفوذ ناهنجاری 

 های اخلاقی نیست
سخنان  از  دیگری  بخش  در  کاهه 
خویش به روحیه دینی و انقلابی مردم 
قضایی  دستگاه  گفت:  و  کرد  اشاره  قم 
را  بدحجابی  بر  مبتنی  ناهنجاری های 
برای  برخی  نمی پذیرد که  و  برنمی تابد 
خدشه دار کردن وضعیت حجاب و عفاف 
تهاجم  و  دهند  انجام  اقداماتی  قم  در 
فرهنگی در این شهر ایجاد کنند.وی با 
اینکه در قم جایی برای نفوذ  بر  تأکید 
نیست،  ناهنجاری های اخلاقی  و رسوخ 
عنوان کرد: دستگاه قضائی با کسانی که به 
صورت برنامه منسجم به دنبال گسترش و 
بزرگ نمایی ناهنجاری های اخلاقی در این 
شهر هستند به صورت جدی برخورد کرده 
و با هنجارشکنان برخورد جدی می کند.

دادستان عمومی و انقلاب قم اضافه کرد: 
دستگاه قضائی برای ناکام کردن دشمنان 
در نفوذ فرهنگ بیگانه به این شهر تلاش 
را  ناهنجاری  هیچگونه  و  دارد  جدی 
برنمی تابد.وی همچنین بر ضرورت ورود 
اصناف و دستگاه های مختلف اداری برای 
عمل به وظایف قانونی خود برای مقابله 
با ناهنجاری های اخلاقی و فرهنگی در 
قم تأکید و تصریح کرد: بر اساس دستور 
دستگاه قضائی، اصناف و واحدهای صنفی 
قم در راستای مقابله با هنجارشکنان الزام 
به انجام وظایف قانونی خود در این راستا 

شدند.
جرائم  درصدی   ۲۸ کاهش   *

رانندگی در قم
سخنان  از  دیگری  بخش  در  کاهه 
خویش با اشاره به رتبه جرائم و تخلفات 
رانندگی در قم گفت: تخلفات رانندگی از 
سال ۹۵ در صدرجرایم استان بوده است 
اما این جرائم در سال گذشته با کاهش ۲۸ 
درصدی مواجه بود.وی با تأکید براینکه نباید 
جرائم و تخلفات گوناگون به ویژه جرائم و 
تخلفات رانندگی را تنها منتسب به مردم 

شریف قم کرد، گفت: قم به دلیل اینکه از 
جمله شهرهای زیارتی محسوب شده و از 
شاهراه مواصلاتی استان های مختلف است 
از حجم تردد بالایی برخوردار است و همین 
مسائل موجب آمار بالای تخلفات و جرائم 
رانندگی در قم می شود.کاهه با بیان اینکه 
دستگاه قضایی برای رفع نقاط حادثه خیز 
در قم ورود کرده و در این زمینه نیز تلاش 
جدی دارد، عنوان کرد: نقاط حادثه خیز 
استان شناسایی و با دستور دستگاه قضا، 
دستگاه های گوناگون مکلف به رفع این 
نقاط حادثه خیز شده اند.وی با تأکید بر 
اینکه قم وجود جمعیت متغیر، قومیت های 
گوناگون و حضور اتباع مختلف در این شهر 
موجب ناهمگونی نشده است، بیان کرد: 
استان قم از نظر امنیت از سه استان با درجه 
امنیتی بالا به شمار می رود و از نظر جرائم 
خشن در جدول استانها در پایین ترین رده 

این جدول قرار دارد.
پروژه  پیگیر  قم  مسئولان   *

مونوریل
وی درادامه با اشاره به آخرین وضعیت 
طرح مونوریل گفت: این طرح هیچگاه در 
استان مسکوت نبوده و همواره مسئولان 
استان پیگیر فعال سازی و رفع مشکلات 
جلسات  در  که  گونه ای  به  اند  بوده  آن 
قرار  بررسی  مورد  موضوع  این  مختلف 
گرفته است.دادستان عمومی و انقلاب مرکز 
استان قم خاطرنشان کرد: در خصوص 
نابینایی تعدادی از بیماران در کلینیک 
تابان ورود کردیم و پرونده قضایی تشکیل 
دادیم، منتظر نظر کارشناسی نظام پزشکی 
هستیم که این نظر، این هفته ارائه می شود 
و پس از آن برخورد قضایی شروع خواهد 

شد.
* قم از نظر امنیت جزو سه استان 

برتر کشور است
دادستان عمومی و انقلاب قم، در ادامه با 
اشاره به موقعیت راهبردی، وجود جمعیت 
متغیر و همچنین وجود قومیت ها و اتباع 
مختلف در این استان گفت: امنیت قم بسیار 
بالاست به گونه ای که از نظر امنیت جزو سه 
استان برتر کشور است ضمن اینکه شاهد 
کاهش محسوس رتبه قم در جرایم خشن 
هستیم.کاهه ادامه داد: به طور متوسط سال 
گذشته ۲۸ درصد جرایم خشن در استان 

کاهش یافته است و این باعث شده تا قم 
در جدول جرایم خشن، جزو استان های 
آخر کشور باشد.وی گفت: کاهش رتبه قم 
درجرایم خشن، ناشی از قاطعیت دستگاه 
قضایی استان برای برخورد با اراذل و اوباش 
است.دادستان عمومی و انقلاب قم، ادامه 
داد: حوادث ناگوار اجتناب ناپذیر است ولی 
باید در انعکاس رسانه ای این حوادث توسط 
رسانه ها بازنگری لازم صورت گیرد تا این 
اطلاع رسانی موجب اضطراب جامعه نشود.

کاهه با بیان اینکه تجزیه و تجلیل رویداد 
و بررسی علل و عوامل یک حادثه در آگاه 
سازی مردم و جلوگیری از تکرار این حادثه 
می تواند بسیار مؤثر باشد ادامه داد: برخی 
رسانه ها بدون تجزیه و تحلیل حوادث تنها 
برای جذب مخاطب به پوشش حوادث 
ناگوار و بزرگنمایی آن اقدام می کنند که این 
موضوع با رسالت های رسانه در تضاد است.

انعکاس  در  سنجی  مصلحت   *
برخی رویدادها ضروری است

وی درادامه با بیان اینکه حق گویی 
و حق جویی مطابق طبیعت هر انسان 
است، اظهار داشت: یکی از اوصاف مهم هر 
خبرنگار حق گویی و حق جویی است و 
ویژگی اصلی یک خبرنگار روی آوردن به 
حقیقت و کشف واقعیت است.دادستان 
درصورتی  رویدادها  برخی  درج  افزود: 
ارزشمند است که تأثیر مستقیم به افکار و 
اصلاح افکار مردم و انتقال پیام اخلاقی و 
ارزشی داشته باشد و به دور از هر گونه عامل 
نگرانی و ایجاد اضطراب در جامعه باشد.وی 
مصلحت سنجی در انعکاس برخی رویدادها 
را ضروری دانست و گفت: در انتقال اخبار 
نباید به دنبال تشویش افکار عمومی و تزریق 
اضطراب و نگرانی در جامعه بود بلکه باید به 
دنبال انتقال اطلاعات مورد نیاز جامعه به 
دور از ایجاد تشویش و اضطراب بود.کاهه 
با تاکید بر اینکه خبر باید کمترین عامل 
نگران کنندگی و ناامیدی در جامعه باشد، 
اظهار داشت: برای اینکه خبرنگاران بتواند 
به وظایف خود به درستی عمل کند باید به 
مسائل روز اشراف داشته و همواره در جریان 
امور باشد و این لازمه شغل خبرنگاری 
است.وی با بیان اینکه هر رویدادی قابلیت 
خبری شدن ندارد، ادامه داد: رعایت اصل 
بی طرفی، بدون سو گیری بودن، مردمی 
بودن از جمله ویژگی های خبر و خبرنگار 
است.کاهه، رسانه را وسیله ای برای انتقال 
ادامه داد: رسانه و اطلاع  پیام دانست و 
رسانی یک وظیفه مبتنی بر سرعت، دقت و 
صحت است که هر خبرنگار در ادای وظیفه 
خبری خود باید این سه اصل را رعایت کند.

دادستان عمومی و انقلاب قم، افزود: 
خبررسانی تنها به معنای نشر و انتقال پیام 
نیست بلکه خبررسانی علاوه بر انتقال پیام 
به همراه خود انتقال فرهنگ و اخلاق را 
به همراه دارد که این نشان از اهمیت امر 

خطیر اطلاع رسانی است.

دادستان قم تاکید کرد

برخورد جدی با هنجارشکنان در قم

تحقیر هژمونی نظامی آمریکاکاریکاتور

محمدعلى رجبى

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم:

نخبگان ایثارگر حافظان
 دستاورد شهدا هستند

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: نقش نخبگان 
شاهد و ایثارگر در حوزه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت نقش ارزنده ای است، 
نخبگان ایثارگر در جبهه علمی و فرهنگی در راستای حفظ دستاوردهای 

شهدا گام بر می دارند.
سردار سید جواد هاشمی در نشست نخبگان شاهد و ایثارگر استان قم 
افزود: امروز نسل ایثارگر در جبهه علم و دانش و تولیدات علمی، اهداف شهدا 
را دنبال نموده و در مسیر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت گام برمی دارد.وی 
ادامه داد: با تکیه بر توان نخبگان متعهد و دلسوز می توان رونق اقتصادی و 
گسترش اشتغال را موجب شد و علاوه بر این در حوزه مسائل فرهنگی نیز 
با قوت بیشتر عمل نمود.وی تاکید کرد: در راستای تعامل هر چه بیشتر 
نخبگان اردوی یکروزه ویژه نخبگان استان قم بزودی برگزار می شود و افراد 
ضمن آشنایی و تعامل با یکدیگر و استفاده از ظرفیت های سایر نخبگان به 
هم افزایی و ارائه طرح و ایده های خود خواهند پرداخت.رئیس مرکز دانش 
پژوهان و تشکل های شاهد و ایثارگر بنیاد شهید و امور ایثارگران نیز در این 
جلسه گفت: ایثارگران وارثان اصلی انقلاب هستند و نقش نخبگان شاهد 
و ایثارگر در این عرصه نقش بسیار مهم و ارزنده ای است، وارثان انقلاب 
دلسوزان انقلاب هستند و در راستای حفظ دستاوردهای انقلاب و شهدا 
تلاش می کنند.مهری ورنیاب ضمن استماع پیشنهادها و طرح های نخبگان 
حوزوی در استان قم گفت: طرح های کارگروه طلاب و فضلای نخبه شاهد 
و ایثاگر استان طرح های اجرایی است و نیازمند آن است تا این طرح ها 
مورد مطالعه بیشتر قرار گرفته و برنامه ریزی و جلسات بیشتری برگزار 
شود.وی ادامه داد: فعالیت فرهنگی و تدریس در سطوح منطقه ای و بین 
المللی، پیگیری مجلات isc، حل مشکل دریافت آثار نخبگان به صورت غیر 
حضوری و ایجاد انگیزه در ارسال کلیه آثار، راه اندازی و فعالیت شرکت های 
دانش بنیان با موضوع های مختلف از جمله مواردی است که باید با همکاری 
و مشارکت فکری و معنوی نخبگان مورد پیگری قرار گیرد.وی اضافه کرد: 
شناسایی مهارتهای ایثارگران قبل از ورود به دانشگاه و تقویت این مهارتها، 
بررسی ۱۰۰ چالش نظام و اولویت دهی به ۱۰ چالش از سوی بنیاد، ارتباط 
با حوزه اشتغال و آموزش و حمایت از شرکت های دانش بنیان و معرفی 
نخبگان توانمند ایثارگر به دستگاه ها بخشی از اقدام هایدر حال پیگیری از 
سوی نخبگان حوزه می باشد.وی ادامه داد: تلاش داریم تا در زمینه توانمند 
سازی نیروهای نخبه و ظرفیت های موجود در بین نخبگان و معرفی آنها 

به جامعه اقدام کنیم.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم اعلام کرد

ردقرارداد سرمایه گذاری بلوار 
پیامبر اعظم)ص( به دلایل نامعلوم 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تصویب بلوار پیامبر 
اعظم)ص( در شورای عالی معماری و شهرسازی کشور، گفت: علیرغم این 
مهم اخیراً کمیته انطباق به دلیل نداشتن مجوز از این شورای عالی دو 

قرارداد سرمایه گذاری در این بلوار را رد کرده است.
حسین اسلامی با اشاره به مشکلات پیش  آمده برای توسعه بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، اظهار داشت: این پروژه بزرگ با صرف هزینه هنگفت و به طول 
حدود هفت کیلومتر و عرض حدود یکصد متری به صورت معبر و بدنه های 
بسیار مناسب برای سرمایه گذاری ایجاد شده است.سخنگوی شورای 
اسلامی شهر قم با بیان اینکه برای احداث بلوار پیامبر اعظم)ص( حدود 
۴۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت به فروش رسیده بود، افزود: بدنه این 
پروژه بهترین فرصت برای سرمایه گذاری و ایجاد ارزش افزوده برای شهر بوده 

است که علاوه بر زیبایی ها، این بلوار به قطب خدماتی نیز تبدیل می شود.
اسلامی با اشاره به تصویب بلوار پیامبر اعظم)ص( در شورای عالی 
معماری و شهرسازی کشور، ابراز کرد: علیرغم این مهم اخیراً کمیته انطباق 
به دلیل نداشتن مجوز از این شورای عالی، دو قرارداد سرمایه گذاری در این 
بلوار را رد کرده است.اسلامی خاطرنشان کرد: این تصمیم کمیته انطباق 
مورد اعتراض شدید اعضای شورای اسلامی شهر واقع  شده است و اعضای 
شورا به اتفاق آرا بر مصوبه خود اصرار دارند و باید نظر این موضوع به هیئت 
حل اختلاف ارجاع شود.وی با بیان اینکه هیئت حل اختلاف با حضور 
رئیس کل دادگستری استان و نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی 
تشکیل می  شود، گفت: امیدواریم مصوبات شورای اسلامی شهر برای 
موضوعات سرمایه گذاری در این بلوار مورد تأیید قرار گیرد و سابقه این موارد 

مشابه با طی کردن مراحل قانونی قطعی می شود.

شهردار منطقه ۶ قم  خبرداد

تملک ۲3۱ هزار مترمربع 
از املاک واقع در خط A مترو

 A شهردار منطقه ۶ قم گفت: ۲۳۱ هزار متر مربع از املاک واقع در خط
مترو با صرف اعتباری بالغ بر ۲۶ میلیارد تومان تملک شد.

علی حاتمی فرد با اشاره به احداث خط A مترو و بهره برداری از آن در 
آینده،گفت: این پروژه اتفاق بسیار قابل توجهی برای توسعه حمل و نقل 
عمومی و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان در منطقه ۶ است.وی بیان کرد: 
جغرافیای منطقه ۶ محدوده غربی شهر و یکی از ورودی های اصلی شهر 
بوده که توجه به حمل و نقل عمومی به ویژه توسعه خطوط مترو بسیار 
حائز اهمیت است.شهردار منطقه ۶ قم با بیان اینکه ایستگاه های ۱۱ الی 
۱۴ خط A  در محدوده این منطقه واقع شده است، گفت: ۵ ملک معارض 
در مسیر احداث ایستگاه ها و ۲۲۹ هزار متر مربع در محدوده دپو مترو 
تملک شده است.حاتمی فرد در ادامه بیان داشت: ۴ ایستگاه از مجموع 
ایستگاه های خط A مترو در محدوده این منطقه قرار گرفته که این موضوع 
علاوه بر ارتقای کیفیت زندگی شهروندان ساکن در این محدوده، سهولت 
دسترسی به مسیرهای مورد نظر را برای تمام شهروندان فراهم کرده است.

وی خاطرنشان کرد: اقدامات منطقه بر اساس اسناد بالا دستی و راهبردی 
در دست اجراست و تملک و خریداری ۱۲ پلاک معارض مترو با مساحت 

عرصه ۶ هزار متر مربع بر اساس این برنامه انجام خواهد شد.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اکران آثار برتر هنرمندان تصویرسازی 
و گرافیک کارگاه هنر فاطمی 

به مناسبت ولادت با سعادت کریمه اهل بیت)س( و دهه کرامت سازمان 
زیباسازی شهرداری قم با همکاری آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 

)س( نسبت به برپایی کارگاه هنر فاطمی اقدام نموده است.
پسید محمد موسوی منش در جلسه افتتاح کارگاه هنر فاطمی که با 
حضور تنی چند از اساتید گرافیک و تصویرسازی و حجت الاسلام هدایت 
کارشناس فلسفه و کلام حرم مطهر روز گذشته در حرم مطهر برگزار گردید 
به بیان برخی از روایات ائمه معصومین)ع( در مورد آن بانوی بزرگوار و 
همچنین فضیلت زیارت ایشان و برخی از القاب آن حضرت اشاره نمود و 
گفت: این کارگاه در قالب دعوت از هنرمندان تصویرسازی همزمان با دهه 

کرامت و با هدف ترویج فرهنگ فاطمی برگزار می گردد.

شهردار منطقه 3 قم  خبرداد

احداث سکوهای مسافربری 
در میدان ۷۲ تن

شهردار منطقه ۳ قم از آغاز عملیات احداث سکوهای مسافری در میدان 
۷۲ تن با اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال خبر داد.

سید شمس الدین نعمتی با اشاره به حضور گسترده مسافران در میدان 
۷۲ و ضرورت مهیا کردن شرایط مناسب برای تردد آنها، گفت: با توجه به 
حساسیت ترافیکی میدان ۷۲ تن اقدام به محوطه سازی  نموده و ساخت 

سکوهای مسافربری در دستور کار قرار گرفته است.
شهردار منطقه ۳ قم در ادامه بیان کرد: از دلایل عمده اجرای این پروژه 
افزایش ضریب ایمنی سطح منطقه، بهبود عبور و مرور شهری و ساماندهی 

حمل و نقل در میدان ۷۲ تن است.

اخبــار

اطلاعـیه
دفتر روزنامه ایمان به آدرس قم

 بلوار شهید صدوقی  کوچه 21ممیز یک 
پلاک 47 منتقل شد.

تلفن ۰25329۰616۰

استاندار قم بر احصاء راه حل های کارشناسی برای بهره برداری حداکثری با حفظ 
شاخص های زیست محیطی از معادن استان قم شد.

 بهرام سرمست در جلسه شورای معادن استان قم که در واحد تولیدی آجر نسوز 
آذرخش در شهرک صنعتی محمودآباد قم برگزار شد، با تاکید بر بررسی مجوز فعالیت 
معادن در قالب قانون ماده ۱۱ هوای پاک افزود: روح قوانین زیست محیطی بایستی 
برای چنین مواردی اعمال شود.استاندار قم گفت: در رابطه با معادن فعال در شعاع ۱۲۰ 
کیلومتری پایتخت، برآورد کارشناسی صورت بگیرد و گزارش در زمینه تعداد چنین 
معادنی ارائه شود. سرمست با بیان اینکه از هیات وزیران پیگیر حل موانع بهره برداری 
از معادن استان قم خواهیم شد، خاطرنشان کرد: از ظرفیت نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی برای اصلاح برخی از قوانین بایستی استفاده شود.وی همچنین با اشاره به مسئله 
اکتشاف و بهره برداری از معادن استان قم گفت: دستگاه های دولتی باید نهایت تعامل را 
با واحدهایی که مسؤولیت پذیر هستند و به تمام تعهداتش عمل کرده اند داشته باشند.

استاندار قم بیان کرد: دبیرخانه شورای معادن استان قم در ارتباط با قوانین فعالیت معادن 
بررسی های لازم را در جلسات کارشناسی مورد بررسی قرار داده و راه حل های کارشناسی 
برای آنها ارائه کند.وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن قدردانی از واحدهای 
خصوصی فعال در استان قم شعار سال جاری با عنوان رونق تولید را مورد توجه قرار 
داد و گفت: خروجی جلسات نیز بایستی به توسعه اشتغال و تولید منجر شود.سرمست 
با اشاره به راهبردهای استان قم در راستای بهبود وضعیت واحدهای تولیدی ادامه داد: 
استان قم به لحاظ معدن دارای ذخایر غنی است و باید از این ظرفیت های خدادادی با 
در نظر گرفتن قوانین استفاده کنیم.استاندار قم تصریح کرد: صادرات محوربودن، دانش 
بنیان بودن، تنوع محصولات و توسعه گام به گام از جمله معیارهایی هستند که باید 
در حمایت و اعطای مجوزهای جدید به واحدهای تولیدی مورد توجه مسئولان استان 
باشند.سرمست گفت: شرکت در نمایشگاه های بین المللی باید در دستور کار بخش 

خصوصی استان قم باشد و مسؤولان دولتی حمایت های لازم را از آنها داشته باشند.

استاندار قم مطرح کرد 

احصاء راه حل های کارشناسی برای بهره برداری حداکثری از معادن

سرپرست دادگاه های کیفری دو شهرستان قم گفت: 
سرمایه گذار فرودگاه قم پولی که از مردم گرفته، در خود 
پروژه هزینه کرده و حتی مبلغ هزینه شده در پروژه بیش 

از مبلغ دریافت شده از مردم است.
 حجت الاسلام  والمسلمین محمود طالبی در نشست 
خبری با اصحاب رسانه استان قم با اشاره به وضعیت 
دادگاه های کیفری دو شهرستان اظهار کرد: ۹۵ درصد 
از پرونده های کیفری شهرستان در دادگاه های کیفری دو 
رسیدگی می شود، در سال ۹۷ شاهد ورود حجم زیاد 
پرونده ها به این دادگاه ها بودیم و ۵۱ هزار پرونده در سال 
گذشته به این دادگاه ها وارد شد، در حالی که سال ۹۶ 
حجم پرونده های دادگاه های کیفری ۳۶ هزار پرونده بود 

و ۴۲ درصد رشد را در ورود پرونده به این دادگاه ها در 
سال گذشته شاهد بودیم.وی ادامه داد: بیشترین آمار 
پرونده ها دادگاه های کیفری دو شهرستان قم در سال 
گذشته به ترتیب مربوط به رانندگی بدون گواهینامه با ۹ 
هزار پرونده، سرقت با ۵ هزار و ۹۰۰ پرونده، ایراد صدمات 
بدنی غیرعمد با سه هزار و ۳۰۰ پرونده و مواردی همچون 

ضرب و حرج عمدی، توهین و تهدید بود.
سرپرست دادگاه های کیفری دو شهرستان قم گفت: 
عمده موارد سرقت ناشی از اعتیاد و وضعیت نابه سامان 
اقتصادی است، در تصادفات استان قم عمدتا حداقل یک 

طرف موتورسوار است.
طالبی رانندگان بدون گواهی نامه را از جمله عاملان 

تصادفات در استان قم دانست و تصریح کرد: اگر افراد 
بدون گواهی نامه تصادف خسارتی یا جرحی داشته 
باشند، بیمه خسارت نمی دهد و به همین دلیل در صورت 
عدم برخورد با رانندگان بدون گواهینامه در استان، تعداد 

زندانیان دیه افزایش پیدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: در خصوص فرودگاه قم هنوز رای 
صادر نشده و سرمایه گذار فرودگاه قم پولی که از مردم 
گرفته، در خود پروژه هزینه کرده و حتی مبلغ هزینه شده 
در پروژه بیش از مبلغ دریافت شده از مردم است، برای 
محکومیت کیفری نیاز به وجود عناصر جرم دارد، برخی از 
اوقات مشکلات اقتصادی موجب زمین گیر شدن سرمایه 

گذاران می شود.

 سرپرست دادگاه های کیفری دو شهرستان قم :

سرمایه گذار فرودگاه قم پول مردم را در خود پروژه هزینه کرده است


